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معاون اجرایی رئیس جمهوری:

بدعهدی ها، ارزش برجام را کم نمی کند

عذرخواهی منعی برای پیگیری های حقوقی ندارد

عارف: عذرخواهی مرتضوی دیرهنگام بود

نماینده آیت الله سیستانی در دیدار با ائمه جماعات سادات استان قم:

از تحریک فرق و مذاهب دینی پرهیز شود

سناریوهای پیش 
روی احمدی نژاد 
 احمدی نژاد در طول مدیریت هشت ساله خود بر دولت های 
نهم و دهم نشان داد که به راحتی اقداماتی را انجام می دهد که 
هیچ نسبتی با منافع ملی ندارد و بعید نیست وی در ادامه راه 
برای آنکه قدرت خود را به رخ مخالفان و رقبای خود بکشد، 
دست به اقداماتی بزند که یادآور خانه نشینی ها، سرپیچی ها 
و یکشنبه های سیاهی دیگر باشد فضای سیاست ایران این 
روزها با توجه به نزدیك شدن به انتخابات پیچیدگی های 

فراوانی پیدا کرده است. 
جریان های سیاسی و افرادی که در عرصه سیاست ایران 
شهره هستند با اعلام نظرها و اظهاراتی سعی می کنند تا 
فضا را به نوعی تغییر دهند که به سود آنها باشد. حال این 
اظهارات و اقدامات یا بر پایه حقیقت است یا اینکه ادعاهایی 
بی مبناست که تنها برای پیشبرد اهداف سیاسی در دستور 

کار قرار می گیرد...

اتهام بزرگ حسن عباسی به معاون روحانی

فرمانداری مخالفت کرد؛ شورای شهر اصرار

افزایش 32 درصدی 
کرایه اتوبوس در قم

شاید حداقل یک بار سوارشدن به اتوبوس های درون شهری شما را هم با این موضوع هم نظر می کند که استفاده کنندگان 
از ناوگان حمل و نقل عمومی افراد کم درآمد و حتی قشر ضعیف جامعه هستند اما به نظر می رسد با مصوبه شورای اسلامی 
شهر قم قرار نیست که دیگر سفر با اتوبوس های درون شهری کم هزینه باشد و یا حداقل برای افراد کم درآمد جامعه سفرهای 

درون شهری گران تر شده است ...

معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: هرچند بدعهدی 
های کشورهای سلطه طلب، روند توافق برجام را با محدودیت 
هایی مواجه کرده اما این بدعهدی ها از ارزش توافق به عمل 
آمده کم نمی کند؛ زیرا بر جام حاصل سالهاایستادگی ملت 
ایران وتلاش مجاهدانه سرداران عرصه سیاست خارجی 

جمهوری اسلامی ایران است. محمد شریعتمداری روز شنبه 
در سومین کنفرانس صنعت پخش و تاثیر آن در افزایش 
سطح سلامت جامعه، افزود: این توافق نشان از عقب نشینی 
آشکار و اساسی نظام سلطه دارد. وی ادامه داد: ایران اکنون 

در روند رو به رشد اقتصادی خود قرار دارد و ...
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روزنامه صبح ایران
رییس جمهوری با درخواست از همه معلمان برای بازگرداندن امید به دانش آموزان و 
نشاط به مدارس کشور تصریح کرد: باید اعتدال و میانه روی را بیاموزیم و بدانیم خشونت، 
افراط و تفریط، تخریب کننده  زندگی امروز و فردای ما است و تدبیر و عقلانیت، کشور را 

به آینده روشن رسانده و خرافات باعث انحطاط جامعه  خواهد شد.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز شنبه در مراسم بازگشایی و آغاز 
سال تحصیلی 96-95 و بهره برداری همزمان از هزار پروژه آموزشی، ورزشی و پرورشی 
در سراسر کشور، اظهارداشت: باید تلاش، کوشش، امید، تدبیر و اعتدال مان را از مدرسه 

آغاز کنیم.

دکترروحانی گفت: اوایل مهرماه گرچه پاییز طبیعت بشمار می آید، اما بهار دانش 
و اندیشه است و به همین دلیل روز بسیار مهمی برای دانش آموزان، دانشجویان، 

معلمان، اساتید و همه آنهایی است که در پی آینده بهتر و توسعه کشور، 
هستند. رییس  جمهوری با تأکید بر اینکه بی تردید بزرگترین سرمایه ای 

که خداوند به ما عنایت کرده، منابع انسانی  و پرورش نوجوانان و 
جوانان کشور است، افزود: مدرسه بزرگترین منبع برای تربیت 

عالی ترین سرمایه ها  در کشور است و شما دانش آموزان باید به 
فکر آینده خودتان و کشور باشید...

رییس جمهور در مراسم  آغاز سال تحصیلی جدید:

مدرسه نباید محیط خرافات و خشونت باشد
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عکس: مجتبی محمد لو8

تحریم ها دارایی نیستند، بدهی هستند
ظریف در شورای روابط خارجی آمریکا:

چشم امید مردم به تصمیم هیئت حل اختلاف
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عضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی  مجلس:

هنوز بیش از 
۳0 مفقود در فاجعه 

منا داریم
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  رئیسه  هیات  عضو 
خارجی مجلس شورای اسلامی از بلاتکلیفی مفقودین ایرانی 
در حادثه منا خبر داد و گفت: نزدیک به 30 مفقودی از ایران 
در این فاجعه منا باقی مانده و همچنان پرونده برای ما باز است. 
محمدجواد جمالی نوبندگانی با اشاره به وضعیت مفقودین 
ایرانی در فاجعه منا اظهار داشت: بر اساس اعلام اوحدی رئیس 
سازمان حج و اوقاف تعدادی از خانواده های درگیر فاجعه منا 
در نظر داشتند که برای شناسایی شهدای شان به عربستان 
بروند، اما  ازریاض با صدور ویزا به این خانواده ها ممانعت کرده 
است. نماینده مردم فسا در مجلس دهم شورای اسلامی ادامه 
داد: بنابراین حدود بیش از 30 مفقودی همچنان وضعیتشان 
در عربستان و فاجعه منا مشخص نشده است و خانواده این 
افراد راضی به دفن شهداشان در عربستان نبودند. وی گفت: 
قطع کامل رابطه سیاسی با عربستان، باعث شد که آل سعود 
از صدور روادید ممانعت کند همچنین با نزدیک شدن به 

موسوم حج ریاض بر عدم همکاری با ایران ممارست کرد. 
جمالی نوبندیگانی عنوان کرد که برخی اجساد ایرانی در 
فاجعه منا شناسایی کامل نشده و خانواده هایشان پیگیر 

هستند با این حساب پرونده برای ایران بسته نشده است.
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نقد افراط  گرایی 
در نطق روحانی

هفتاد و یکمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد، در حالی در آخرین روزهای تابستان برگزار شد که 
برای برخی از مقامات سیاسی، آخرین فرصت حضور بود. از 
جمله بان کی مون دبیرکل این سازمان و باراک اوباما، رئیس 

جمهور آمریکا که در نشست آتی این سازمان در سمت های کنونی خود نخواهند بود. برای 
حسن روحانی رئیس جمهور ایران نیز این نشست آخرین سال حضور در دوره اول ریاست 
جمهوری اش بود و بنابراین حضور در آن و دیدار با مقامات سیاسی سایر کشورها از اهمیت 
ویژه ای برخوردار بود. او برنامه حضور خود در سازمان ملل را به گونه ای تدارک دیده بود 
که همزمان با سفر به قاره آمریکا، بیشترین میزان تبادل دیپلماتیک و رایزنی با کشورهای 

مختلف جهان برای گسترش باب مناسبات بین المللی کشور را نیز داشته باشد.
از این رو در نخستین مرحله از سفر خود به قاره امریکا در هفدهمین اجلاس سران 
کشورهای جنبش غیرمتعهد در جزیره مارگاریتا ونزوئلا شرکت کرد و ضمن سخنرانی در 
این اجلاس و تبیین مواضع جمهوری اسلامی ایران، با شماری از مقام های ارشد کشورهای 
شرکت کننده در این نشست گفت وگو و تبادل نظر کرد. روحانی در این نشست تمرکز 
خود را بر انتقاد از »منطق سلطه طلبی« قرار داد و از غلبه گرایش به قطب بندی های 
نظامی، رقابت های تسلیحاتی، راه اندازی جنگ ها و تشدید منازعات، افزایش خشونت 
و مداخله در امور داخلی کشورهای در حال توسعه انتقاد کرد. او اصول و اهداف اساسی 
جنبش عدم تعهد را در راستای تضمین استقلال، تمامیت ارضی و حاکمیت کشورها 
معرفی کرد و خواستار عملکرد این سازمان برای ارتقاء منافع ملی، حسن همجواری و 
برقراری صلح و امنیت و توسعه پایدار در عرصه جهانی شد. پس از پایان این نشست، 
رئیس جمهور ایران وارد کوبا شد؛ کشور انقلابی قاره آمریکا که در تلاش برای خودکفایی و 
استقلال و البته تحمل فشار از سوی قدرت های غربی تجارب مشترک بسیاری با جمهوری 
اسلامی ایران دارد. محور مذاکرات هیات های عالی رتبه به ریاست روسای جمهوری دو 

کشور نیز گسترش روابط دوجانبه در شرایط جدید بین المللی بود.
روز سه شنبه سفر رسمی دو روزه هیات ایرانی به هاوانا پایتخت کوبا پایان یافت و 
رئیس جمهور و هیات همراه برای شرکت در نشست مجمع عمومی سازمان ملل، عازم 
نیویورک شدند. البته به رسم همیشه، رئیس جمهور کشورمان دیدار با مقامات سیاسی 
سایر کشورهای حاضر در این نشست را غنیمت شمرد و در بدو ورود به نیویورک، با نخست 
وزیر جدید انگلیس، رییس جمهور فرانسه، رییس جمهور ترکیه و نخست وزیر ایتالیا به 
گفتگو و رایزنی پرداخت. محوریت همه نشست ها را نیز موضوع برجام، عمل طرف های 
غربی به تعهدات، اقدامات تجاوزگرایانه عربستان سعودی و البته تروریسم و افراط گرایی در 
خاورمیانه تشکیل می داد. اولویت هایی که در سخنرانی در مجمع عمومی سازمان ملل 
نیز به خوبی خود را نشان دادند. سخنان روحانی در نشست امسال دارای نکات مشابه و 
متفاوتی نسبت به سال های پیش بود. تفاوت ها بیشتر به شرایط جدیدی بر می گشت 
که در یکسال گذشته بین ایران، کشورهای منطقه و جامعه جهانی حکمفرما شده است. 
انتقادات تند از عربستان و دعوت مجدد این کشور به مسئولیت پذیری در قبال فاجعه منا 
و عدم ترویج افراط گرایی، نفرت و خشونت، از نکات مهم سخنرانی امسال رئیس جمهور 
کشورمان بود که در واقع به دلایل اصلی ادامه ناامنی و جنگ در خاورمیانه اشاره می کرد. 
عملگرایی و واقع بینی از دیگر ویژگی های سخنرانی امسال رئیس جمهور ایران بود؛ به گونه 
ای که همزمان با طرح مشکلات منطقه و جهان، راه حل های عملی و پیشنهادات ابتکاری 
جمهوری اسلامی ایران نیز برای حل این مشکلات مطرح شد. به عنوان نمونه، شکل گیری 
حکومت های مشروع و کارامد، مردم سالاری واقعی و جلب مشارکت فراگیر راهکارهایی 
بودند که روحانی به عنوان تنها راه مبارزه با اشکال گوناگون شبکه های جنایی و تروریستی 
معرفی کرد. به نتیجه رسیدن مذاکرات ایران و 1+5  نیز از دیگر نکات مهم مورد اشاره 
رئیس جمهور بود که به عنوان افتخاری برای دیپلماسی ایرانی و الگویی برای حل معضلات 
جهانی مطرح گردید. روحانی همچون سخنرانی خود در اجلاس نم، در این نشست جهانی 
نیز حفظ تمامیت ارضی کشورها، عدم تغییر مرزها، حق حاکمیت ملت ها بر سرنوشت خود 
و عدم استفاده از زور را موضع جمهوری اسلامی ایران معرفی نمود و بر استفاده از ظرفیت 
دیپلماسی برای حل تعارضات تأکید کرد. در نهایت تشابه سخنرانی  امسال با سال های 
گذشته، امیدی بود که همچنان در رویکرد روحانی به چشم می خورد. باور او به فردایی پر 
امید، حل مشکلات با تدبیر و غلبه اعتدال بر افراط، صلح طلبی بر خشونت گرایی، دانایی بر 
نادانی و در نهایت عدالت بر ظلم و بیداد، حسن ختامی بر سخنان روحانی بود که رویکرد 
مثبت، فعال، متکی بر همزیستی و صلح طلبی سیاست خارجی ایران را برای نمایندگان 

ملت های مختلف به نمایش گذارد.
* استاد دانشگاه

عاشقی لب مرز 
 معمولا در هفته دفاع مقدس یاد روزهایی که سایه آنها 
تا عمر داری بر زندگی ات سایه می افکند و یاد دوستانی که 
همیشه در جان قلب و ذهن جای دارند، در خاطرات مرور 
می شود. با اینکه فقط سه دهه از آن ایام می گذرد، گویی 
به درازای تاریخ از آن فاصله گرفته ایم و برخی حوادث آن 

برای بعضی ها به افسانه می ماند. نوجوانانی که شناسنامه را تغییر می دادند، پیرزنانی که همه 
دارایی شان را به جبهه می فرستادند، کارگرانی که هفت سال حقوق آنها افزایش نیافت اما 
سال ها در جبهه ها حاضر می شدند و...؛ هنوز دورانی را به  خاطر دارم که جنگ بود و تروریست ها 

از جنس آدم هایی که کور و چشم بسته با توهمات فرقه ای در خدمت نه یک آرمان... 
... بلکه قدرت طلبی جریان رجوی بودند در هر گوشه ای کمین کرده بودند. در آن دوران 
هرکس لباس خاکستری به تن داشت، در خطر ترور قرار می گرفت و ترور می شد. هرکس 
عکس یک شهید یا امام شهیدان را به دیوار داشت )حتی در دکه یک یخ فروش در جنوب 
شهر تهران( ترور می شد. حتی کارگری )شهید صفدری کارگر کارخانه جنرال موتور( که 
چند ماه در جبهه بود )فقط به این جرم( وقتی در ماه مبارک رمضان به خانه محقر و 
کوچکش در محله نواب برگشت، تروریست ها در زمان افطار به بهانه دادن آش، به خانه  
او تهاجم کردند و خانه اش به آتش کشیده شد. هر بار هر نشانه و نقشه ای در خانه تیمی 
تروریست ها کشف می شد، اسباب   کشی با اثاثیه ای که همه آنها در یک وانت جا می شد، 
شروع می شد؛ یادش بخیر هر بار در این اوضاع به خانه می رفتم، »نرگس« درک کرده بود 
که آرام بگوید باز هم باید اسباب کشی کنیم؛ )او در 15 ماه 11 بار اسباب کشی کرد(. باز 
هم یادش بخیر، سال ٦1 بود که محمد مقدم به سپاه تهران آمد و گفت: »صادق، مسئول 
اطلاعات منطقه سه سپاه شهید شده و تو باید به جای او بروی«؛ به منطقه سه رفتم؛ برادر 
عبدالوهاب، فرمانده منطقه سه بود و اتفاقا آقای درویشی هم آنجا بود. در منطقه سه از 
منجیل تا ترکمن صحرا و آق قلا روزها و شب هایی پرتلاطم سپری شد تا روح جنگل از 
خشونت و تروریسم کوری که با توهمات ایدئولوژیک در آنجا پناه گرفته بودند و خون 
مردم بی گناه را می ریختند، پاک شود و آرام بگیرد. هنوز زل زدن آن گاو با چشم های 
مهربان و زیبایش به جنازه سر بریده یک گالش )گاوچران( در مازندران در خاطرم مانده 
است، گویی او هم بهت زده از خشونت و آدم کشی برای گالش خود می گریست. در این 
میان دکتر سنجقی در اواسط سال ٦٢ برایم پیغام فرستاد که به منطقه 11 سپاه قرارگاه 
حمزه سیدالشهدا بروم. با همه خاطرات جاده های پرپیچ و خم، از شمال به تهران برگشتم؛ 
رفتم 1٠ متری سوم جوادیه، منزل مرحوم پدرم، نرگس و حسن و صالح را در خانه پدری 
گذاشتم. من با بوسیدن پدر و مادرم، خسته سوار ماشین رضا نقدی شدم. )نمی دانم چه شد 
که در این ایام از میان همه آدم هایی که آن روز ها درکشان کرده بودم، یاد شهید علیرضا 
هاشمی، بچه یکی از روستاهای قائمشهر افتادم و یاد او بهانه نوشتن این یادداشت شد(. در 
منطقه 11، من و علیرضا از سمت مریوان به سمت بانه، از مسیر شیلر به سمت حاج عبدل 
و هرمیدول حرکت کردیم. نزدیک ظهر بود گفتیم زودتر برویم که به غروب و کمین های 
ضدانقلاب نخوریم. علیرضا گفت از کجا مطمئنی به آن طرف می رسیم؟ بهتر است نماز 
واجبمان را بخوانیم که واجب بر ذمه ما نماند. آن روز با هم به بانه رسیدیم، شهید هاشمی 
یکی از بچه های اطلاعات سپاه بانه من را به کناری کشید و گفت: »کار خصوصی با تو 
دارم!« من به خیال اینکه او قصد ترخیص از منطقه را دارد، سر به سرش گذاشته و گفتم 
از ترخیص خبری نیست. گفت من قصد ماندن دارم، ماندن از نوعی دیگر، جلوی جمع 
نمی خواهم صحبت کنم. با او به محوطه باز رفتم، حس عجیبی در او می دیدم؛ سرشار از 
شرم بود و با سری رو به پایین، گفت: »برادر علی، من عاشق شدم«؛ با خنده گفتم مبارک 
است، باید چه کار کنم؟ گفت: »باید کمکم کنی«، گفتم کمک مالی می خواهی؟ گفت: نه. 
گفتم: پس چه؟ گفت: من عاشق دختر ماموستا... )نام ماموستا را فراموش کرده ام( شده ام که 
امام جماعت یکی از مساجد شهر است. چند بار او را دیده ام و دلم پیش اوست؛ اما هم پدر 
دختر و هم والدین خودم مخالف هستند و می ترسم حفاظت اطلاعات نیز مانع شود. من او 
را می خواهم؛ حساسیت های فرهنگی و مذهبی مانع بزرگی برایش ایجاد کرده بود، با او در 
سنندج قرار گذاشتم، در اتاق برادر صادقی با او گفت وگو کردم. با تماس ها و گفت وگو های 
مکرر، حفاظت را متقاعد کردم؛ من و علیرضا با واسطه و مستقیم با خانواده هر دو طرف 
گفت وگو کردیم و بالاخره زمینه های وصال حاصل شد. درست حدود یک ماه بعد بود که 
از مسئول اطلاعات بانه شنیدم، بالاخره پدر و مادر هاشمی برای انجام مراسم عقد به بانه 
آمده اند؛ فامیل های محدود هاشمی و اقوام عروس در خانه کوچک دختر، گرد هم آمده 
بودند؛ داماد، شناسنامه اش را در پایگاه سپاه جا گذاشته بود؛ او عجولانه سوار موتور شد تا 
شناسنامه را به مراسم عقد برساند، حتما در دلش غوغایی به پا بود، در فکر اینکه بالاخره 
پس از یک سال، محرم دل خود را در کنارش خواهد دید. نمی دانم به چه چیزهایی فکر 
می کرد؛ اما آغوش ِ شهادت در مسیرش کمین کرده بود، تروریست های کومله او را در میانه 
راه به رگبار بستند. مادر شهید به همراه عروسش به شمال برگشت. بعدها شنیدم که این 
نوعروس در یکی از روستاهای قائمشهر سکنی گزید و درس طلبگی پیشه کرد. آنچه گفته 
شد داستان و روایتی بود از شهادت و عاشقی، از کنار هم بودن شیعه و سنی، از پاکی و حیا، 
از مقاومت در مقابل ناپاکی و ترور، تجاوز و ناجوانمردی؛ ائتلاف شوم همه قدرت های بزرگ 
علیه ملت ایران. نمی دانم چرا آن روزها با وجود آنکه نداری بود، ترور بود، سختی بود، زندگی 
پررنج و خانه به   دوشی بود؛ اما چشم های مان از امید به آینده می درخشید.  ای  کاش کاری 

کنیم که روزهای عاشقی مان ادامه داشته باشد.
* وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی

آیت الله سید حسن خمینی:

پرسشگری شرط اصلی 
فعالیت دانشجویی است

تولیت آستان مقدس امام خمینی )ره( پرسشگری، عدالتخواهی و دردمندی نسبت به 
حوادث و مشکلات جامعه را شرط اصلی فعالیت دانشجویی دانست.

آیت الله سید حسن خمینی در دیدار اعضای انجمن »فرهنگ و سیاست« دانشگاه 
شیراز، »پرسشگری« را اولین نقطه تمایز دوره دانشجویی خواند و اظهار کرد: پرسشگری، 
عدالتخواهی و دردمندی نسبت به حوادث و مشکلات جامعه شرط فعالیت دانشجویی است 

و در غیر این صورت هویت دانشجویی زایل می شود.
وی با بیان اینکه یک نظام صحیح روابط اجتماعی نظامی است که انسان ها در آن 
»دانشجو« هستند، یادآور شد: همین انسان در یک تغییر ساختاری کوچک می تواند تبدیل 
به کسی شود که در او حس پرسشگری وجود ندارد و احساس نیاز برای پاسخگویی به او 
نیز در دیگران وجود ندارد؛ البته در این تبدّل، صرفا نگاه افراد بالادست باعث تغییر وضعیت 
فرد نشده است، بلکه پیش از همه نگاه او نسبت به خویشتن باعث این دگرگونی شده است.

یادگار امام، پرسشگری را به معنای »فکر کردن« به امور و »فهم« صحیح آنها دانست 
و توصیه کرد: همواره در هر نقطه ای که هستید نسبت به درد اجتماع خویش حساسیت 
داشته باشد، اما در این مسیر یکی از لوازم مهم »شجاعت« است، چرا که اگر می خواهیم 
در مقابل دیگران و بخصوص دشمنان سخن بگوییم باید شجاعت را در خود تقویت کنیم.

معاون اجرایی رئیس جمهوری:

بدعهدی ها، ارزش برجام را کم نمی کند
معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: هرچند بدعهدی های کشورهای سلطه طلب، 
روند توافق برجام را با محدودیت هایی مواجه کرده اما این بدعهدی ها از ارزش توافق به 
عمل آمده کم نمی کند؛ زیرا بر جام حاصل سالهاایستادگی ملت ایران وتلاش مجاهدانه 

سرداران عرصه سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران است.
محمد شریعتمداری روز شنبه در سومین کنفرانس صنعت پخش و تاثیر آن در افزایش 
سطح سلامت جامعه، افزود: این توافق نشان از عقب نشینی آشکار و اساسی نظام سلطه 
دارد. وی ادامه داد: ایران اکنون در روند رو به رشد اقتصادی خود قرار دارد و این روند هر 
روز شتاب بیشتری می گیرد. این مساله جوانه امید را در دل صنعتگران رویانده است. 
شریعتمداری اضافه کرد: ایران از سال ٢٠11 تا ٢٠14 با کاهش قابل توجه تولید به 
رشد اقتصادی منفی ٦.8 درصدو 1.9 درصدی رسیده بود اما این رقم ازسال نخست 
دولت یازدهم در شرایط تحریم مثبت شد وماند ودر چهار ماهه نخست امسال به رشد 
اقتصادی مثبت 4.4 درصد رسید. معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: طی سه سال، 
دولت یازدهم موفق شد موانع عجیب را از سر راه توسعه کشور با تدبیر و عقلانیت بردارد؛ 
خروج از ریل توسعه واهداف سند چشم انداز در سال های قبل از دولت یازدهم بخشی 
به خاطر ناکارآمدی اداره امور اجرایی کشور و بخش دیگر آن مربوط به تحریم و فشارهای 
نظام استکبار بود اما با اصلاح نظام مدیریت اجرایی وهمزمان مذاکرات سخت و نفس گیر 
با ٦ قدرت بزرگ جهان کار بزرگی در دولت یازدهم انجام شد. شریعتمداری افزود: رشد 
اقتصادی مثبت کشور و همزمان کنترل تورم نشانگر خروج از رکود تورمی و رکود و آغاز 
روند رونق فعالیت اقتصادی کشور است. دولت یازدهم توانست نرخ تورم را کنترل کند و 
نرخ تورم بیش از 4٠ درصد در محاسبات نقطه به نقطه را در شهرها به کمتر از 1٠ درصد 
و در روستاها به نزدیک هشت وچهاردهم درصد برساند. وی ادامه داد: در حوزه فضای 
کسب و کار نیز جایگاه ایران از 15٢ به 117 - که هنوز هم شایسته نیست- رسیده است. 
معاون اجرایی رئیس جمهوری گفت: یکی از مهم ترین معضلات دولت یازدهم، 
واحدهای تعطیل و نیمه فعال در حوزه کشاورزی بود که دولت با تخصیص 1٦ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات، بازگشت 75٠٠ واحد تولیدی تعطیل و یا نیمه فعال رابه چرخه اقتصادی 
کشور تاپایان یکسال در برنامه عملیاتی داردو این مساله ما را به رشد اقتصادی پنج درصدی 
پیش بینی شده برای سال جاری، نزدیک خواهد کرد. شریعتمداری افزود: در چهارماهه 
نخست امسال با رشد ٢1 درصدی صادرات غیرنفتی به لحاظ ارزشی و 3٦ درصدی به 
لحاظ وزنی روبرو شدیم. وی خاطرنشان کرد: مازاد تجاری کشور نیز به 3.4 میلیارد دلار 
رسیده که در تاریخ 5٠ سال گذشته بی نظیر بوده است به آن معنا که صادرات غیرنفتی 
از واردات کشورپیشی گرفته است. وی ادامه داد: 14٢٢ پروژه ملی و دو هزار و 49٠ پروژه 
استانی برای واگذاری به بخش خصوصی در کشور شناسایی شده و طی چند ماه گذشته 
بیش از 15٠ واحد پروژه دولتی در اختیار بخش خصوصی قرار گرفته است. به گفته معاون 
اجرایی رئیس جمهوری، رشد تولید نفت ٢7.9 درصد ورشد صادرات نفت 75.5 درصدبوده 
است و دوازده پروژه پتروشیمی نیز با سرمایه گذاری حدود پنج میلیارد دلاردرکشورانجام 
که 8.9 میلیون تن محصول آن در این دولت با ارزش بالغ بر پنج میلیارد دلار به بازار خواهد 
رسید. شریعتمداری تصریح کرد: استفاده از سفره های مشترک گازی و نفتی با کشورهای 
همسایه نیز به برغم قراردادهایی عجیب گذشته که در آن کیفیت، قیمت و زمان مغفول 

مانده، با مدیریت کار امد افزایش یافته است.

واکنش معاون حقوقی رئیس جمهور به طرح استیضاح فانی؛

امیدواریم در سال تحصیلی جدید 
شاهد تنش نباشیم

معاون حقوقی رئیس جمهور اظهار کرد: امیدواریم مساله استیضاح وزیر آموزش و 
پرورش حل شود و در آستانه سال تحصیلی جدید شاهد تنش نباشیم.

حجت الاسلام مجید انصاری در حاشیه نواختن زنگ سال تحصیلی جدید در دبیرستان 
و هنرستان شهید خیرآبادی در مورد استیضاح وزیر آ موزش و پرورش گفت: به رغم 
سرمایه گذاری های بزرگ نظام و دولت در طی ٢ الی 3 سال اخیر برای ارتقای وضعیت 
معیشت معلمان و بازنشستگان فرهنگی که باید گفت؛ اقدامات بسیار خوبی نیز انجام شد 
اما هنوز کاستی هایی وجود دارد. وی با اشاره به اینکه بخشی از مطالبات پرداخت شده و 
سطح حقوق ها نیز بیش از 7٠ الی 8٠ درصد افزایش داشته است، گفت: دولت با همه توان 
خود در این زمینه تلاش کرده و وزیر آموزش و پرورش نیز به رغم محدودیت های مالی 
دولت به ویژه در سال های 93 و 94 که قیمت نفت و فروش نفت کاهش داشته، تلاش 
بسیار خوبی کرده است. وی تاکید کرد: امیدواریم مجلس محترم که مجلسی پرنشاط است 
در آستانه سال تحصیلی همراهی و کمک های لازم را داشته باشد تا وزیر محترم کارشان را 
ادامه دهند. معاون حقوقی رئیس جمهور توضیح داد: سال پایانی دولت زمان مناسبی برای 
استیضاح وزیر نیست؛ هر چند که ما به نظر نمایندگان احترام می گذاریم، اما امیدواریم با 

جلساتی که برگزار شده و برگزار خواهد شد؛ این مشکل حل شود و شاهد تنش نباشیم.
انصاری در پاسخ به این سوال که آیا دولت از وزیر آموزش و پرورش تمام قد دفاع 
خواهد کرد، گفت: دولت از وزیر آموزش و پرورش همه حمایت خود را با درک واقعیت ها 
انجام خواهد داد. وی همچنین در ادامه ا ظهار امیدواری کرد که خیران کشور و افراد دارای 
توانایی مالی در زمینه مدرسه سازی، تجهیز مدارس و همچنین در دیگر امور خیر همچون 

ساخت بیمارستان تلاش کنند.

معاون کل سرپرست نهاد ریاست جمهوری:

 آینده کشور امیدبخش است
معاون کل سرپرست نهاد ریاست جمهوری اظهار کرد که شاخص های توسعه ای در 
کشور با روی کار آمدن دولت تدبیر و امید نشان می دهد که حرکتی رو به جلو و آینده ای 

امیدبخش در انتظار کشور است.
مرتضی بانک روز شنبه در آیین نواخته شدن زنگ آغاز سال تحصیلی در دبیرستان 
شریعتی )بلوار مرزداران(، به دستاوردهای دولت یازدهم اشاره کرد و افزود: در این دولت 
میزان صادرات غیرنفتی بر واردات در حالی پیشی گرفت که از دولت مرحوم دکتر مصدق 
تاکنون هرگز چنین اتفاقی نیفتاده است. به گفته بانک، دولت دکتر روحانی برنامه های 
خوب و مسیر متفاوتی برای توسعه و حرکت کشور را طرح ریزی کرده و تلاش بر این است 
که بتوانیم شرایط جهانی را به گونه ای تغییر دهیم که دیگران نتوانند شرایط خود را بر ما 
تحمیل کرده و ما را تغییر دهند. وی افزود: ایجاد شرایط سخت برای جامعه و کشور بدون 
طراحی هدف های دقیق، کافی نیست و هنر کشور و مملکت داری این است که بتوانیم با 
فکر، برنامه و تدبیر شرایط مان را بر جهانیان تحمیل کنیم بی آنکه مقاومت سرسختانه ای 
را از جانب آنها در مقابل خود داشته باشیم. بانک ادامه داد: با برنامه های مدبرانه دولت تدبیر 
و امید، امسال افزون بر چهار میلیارد دلار صادرات غیرنفتی داشتیم و با تداوم این روند تا 
پایان سال می توانیم به رقم 1٠ میلیارد ریال مازاد صادرات غیرنفتی برسیم. وی همچنین 
چشم انداز رشد چهار درصدی برای کشور در سال 95 را یادآور شد و گفت: در حالیکه تورم 
45 درصدی بر کشور حاکم بود و قیمت نفت نیز از بشکه ای 1٢٠ دلار به حدود 45 دلار 
کاهش یافت، دولت یازدهم چنین رشدی را پیش بینی کرد و این نشان می دهد می توان 

در شرایط سخت هم رشد داشت و صادرات از واردات پیشی بگیرد.
به گفته این مسئول، شاخص های رشد اقتصادی کشور نشان می دهد که دولت به 
درستی در مسیر اقتصاد کشور حرکت می کند و فضاهای خوب و امیدبخشی برای بهبود 

کسب و کار و اشتغال کشور را در پیش رو داریم.

سرمقاله

برای  معلمان  همه  از  درخواست  با  رییس جمهوری 
بازگرداندن امید به دانش آموزان و نشاط به مدارس کشور 
تصریح کرد: باید اعتدال و میانه روی را بیاموزیم و بدانیم 
خشونت، افراط و تفریط، تخریب کننده  زندگی امروز و فردای 
ما است و تدبیر و عقلانیت، کشور را به آینده روشن رسانده و 

خرافات باعث انحطاط جامعه  خواهد شد.
روز  روحانی  حسن  دکتر  والمسلمین  حجت الاسلام 
شنبه در مراسم بازگشایی و آغاز سال تحصیلی 9٦-95 و 
بهره برداری همزمان از هزار پروژه آموزشی، ورزشی و پرورشی 
در سراسر کشور، اظهارداشت: باید تلاش، کوشش، امید، 

تدبیر و اعتدال مان را از مدرسه آغاز کنیم.
دکترروحانی گفت: اوایل مهرماه گرچه پاییز طبیعت 
بشمار می آید، اما بهار دانش و اندیشه است و به همین دلیل 
روز بسیار مهمی برای دانش آموزان، دانشجویان، معلمان، 
اساتید و همه آنهایی است که در پی آینده بهتر و توسعه 
کشور، هستند. رییس  جمهوری با تأکید بر اینکه بی تردید 
بزرگترین سرمایه ای که خداوند به ما عنایت کرده، منابع 
انسانی  و پرورش نوجوانان و جوانان کشور است، افزود: 
مدرسه بزرگترین منبع برای تربیت عالی ترین سرمایه ها  در 
کشور است و شما دانش آموزان باید به فکر آینده خودتان 
و کشور باشید. دکتر روحانی اظهار داشت: بی تردید آینده 
کشور، توسط کار، کوشش، مهارت و علم و دانش شما 
دانش آموزان، ساخته می شود و شما هستید که در آینده 
مدیران جامعه و کارآفرینان کشور، خواهید شد و کشور به 

دست شما در مسیر تعالی و پیشرفت قرار می گیرد.
رییس  جمهوری با بیان اینکه محیط مدرسه که باید 
محیط تعلیم و تربیت باشد در کنار تلاش خانواده، جامعه و 
دولت می تواند به اهداف خود دست یابد، گفت: همه باید در 
کنار هم دست به دست هم بدهند تا آینده کشور به بهترین 

شکل ساخته شود.
دکتر روحانی خاطر نشان کرد: برای اینکه محیط مدارس 
ما، محیط علم، دانش و پیشرفت باشد، باید اخلاق، میانه روی، 
تدبیر و اعتدال در مدارس و مراکز آموزشی ما حاکم شود و 

مدرسه نباید محیط اوهام، خرافات و خشونت باشد.
باید  اینکه کلاس درس  به  با اشاره  رییس  جمهوری 
کلاس احترام به یکدیگر باشد، افزود: کودکان، نوجوانان و 
جوانان ما باید از ابتدای زندگی در خانواده ها و سپس در 

مدرسه و جامعه شاهد احترام به شخصیت خود باشند.
دکتر روحانی خشونت را به عنوان مشکل بزرگ منطقه 
و جهان دانست و ادامه داد: در حالی که شما دانش آموزان، 
آغاز  را در مدارس  امن درس خود  امروز در یک محیط 
می کنید، در همسایگی ایران در کشورهایی مانند سوریه، 

این  عراق و یمن، مدارس ویران شده و دانش آموزان در 
کشورها، دوستانشان به خاک و خون کشیده شده اند و 

معلمان آنان فرصت تعلیم را از دست داده اند.
رییس  جمهوری اظهار داشت: ما باید به این فکر باشیم 
که خشونت تا چه حد می تواند محیط اجتماعی، نوجوانان و 

جوانان و آینده کشورها را تهدید کند.
دکتر روحانی تأکید کرد: خشونت تنها جنگ و ترور 
نیست، بلکه بی احترامی به یکدیگر، نبود اخلاق دوستانه، 
خواهرانه و برادرانه و محروم کردن نوجوانان از تحصیل و 
مدرسه و وادار کردن کودکان و نوجوانان به کار پرزحمت 
و رفتار خارج از چارچوب اخلاق اسلامی در خانواده ها با 

کودکان نیز خشونت است.
رییس  جمهوری افزود: مهم این است که ببینیم خشونت 
و بی اخلاقی از کجا آغاز می شود و چگونه عده ای خشونت را 
می آموزند و برای اینکه بتوانیم با خشونت مبارزه و ایستادگی 
کنیم، باید چه کاری انجام دهیم و چه راهی وجود دارد که 

کشور، جامعه و منطقه ما از خشونت آسوده شود.
پیامبر  اسلام )ص(،  پیامبر  یادآور شد:  روحانی  دکتر 
از رحمت  ببینیم چگونه می توانیم  باید  و  است  رحمت 
اسلامی و نبوی به خوبی استفاده کنیم. رییس  جمهوری در 
بیان پرسش مهر از دانش آموزان، گفت: سوال مهر امسال 
اینچنین است که خشونت از کجا نشأت گرفته است؟ چگونه 
عده ای خشونت را می آموزند؟ در برابر خشونت چگونه باید 
ایستادگی کرد؟ چگونه می توانیم کشور و جامعه ای دارای 
رحمت اسلامی و نبوی داشته باشیم؟ و چگونه می توانیم 

جوامع منطقه و جهان را از خشونت برهانیم؟
دکتر روحانی خطاب به دانش آموزان سراسر کشور، ادامه 
داد: درخواست من از شما این است که محیط کلاس، محیط 
سوال باشد و هرگز از سوال کردن شرمنده نشده و نهراسیم 
چرا که آنچه ما را به پیشرفت می رساند، سوال درست و 

دریافت پاسخ صحیح است.
رییس  جمهوری همچنین خاطر نشان کرد: معلمان 
عزیز در سراسر کشور، اجازه دهند تا دانش آموزان در محیط 
کلاس سوال کرده و آگاهی را تجربه کنند و رفتار مدیران 
و معلمان، رفتاری محبت آمیز بوده و در کلاس درس، به 
گونه ای عمل کنند که کار تیمی از ابتدای دبستان شروع 
شده و دانش آموزان را به کار گروهی و رقابت وادار کنند، چرا 
که علم و دانش با رقابت در تیم های کلاسی امکان پذیر است 
و ما می توانیم با بیان مطالب و رقابت علمی، آینده بهتری 

برای کشورمان پیش بینی کنیم.
به  امید کشور،  امروز  اینکه  به  با اشاره  دکتر روحانی 
نوجوانان و جوانان است، گفت: باید امید را از کلاس درس 

آغاز کنیم و معلمان ما باید اولین درس شان در مدارس 
درس امید باشد. باید مدارس به دور از دلمردگی، سرزنده و 
محیطی باشد که همه دانش آموزان احساس کنند  مدرسه 

یک پناهگاه است و نه گریزگاه.
رییس جمهوری با بیان اینکه دولت در حد توان و امکان، 
همه تلاش خود را برای رفاه معلمان انجام خواهد داد،  گفت: 
اگر دولت توانسته در سال جاری، کاری برای معلمان در 
راستای رفاه شان انجام دهد در سایه عملیاتی کردن  و اجرای 
برجام بوده چرا که امروز بخشی از منابع مالی ما در سایه 
اجرای برجام توانسته شرایط مناسب کسب و  کار و کسب 

منابع مالی را برای دولت فراهم آورد. 
رییس  جمهوری افزود: آنها که می گویند آثار برجام را 
نمی بینیم باید بدانند بخش بزرگی از بودجه و منابع دولت  در 
سال جاری در سایه اجرای برجام به دست آمده و اگر کشور 
ما توانسته بدون استفاده از ذخایر خود روی پای  خود بایستد 
در سایه تلاش مردم، کارآفرینان، وحدت و انسجام جامعه و 
تلاش دولت و محیط مناسبی است که  پس از اجرای برجام 
بوجود آمده و این در شرایطی است که بسیاری از کشورهای 
دیگر تولیدکننده نفت، حداقل  یکصد میلیارد دلار از ذخایر 

خود برداشت کردند. 
دکتر روحانی ادامه داد: باید همه دست به دست هم داده، 
آینده کشور را ساخته، محیط زیست مان را سالم تر نگه  داشته 
و محیط کسب و کار را بهتر و جامعه خود را بسازیم تا محیط 

کار و تلاش برای جوانان فراهم شود. 
و  کلاس ها  از  برخی  از  همچنین  جمهوری  رییس  
محیط های مختلف آموزشی در دبیرستان نمونه دولتی 
دخترانه  نرجس بازدید کرد و با توضیح مدیران و معلمان این 
مجموعه آموزشی در جریان روند برنامه های علمی و آموزشی 

 در این مدرسه قرار گرفت. 
همچنین دکتر روحانی در جریان این مراسم با عده ای 
از خیرین مدرسه ساز، دیدار و از تلاش ها و خدمات ارزنده 
 آنان در راستای ساخت مدارس و گسترش فضای علمی و 

آموزشی در کشور تجلیل کرد. 
 

باید مدارس و سیستم های آموزشی و پرورشی را 
بازسازی کنیم

دکتر روحانی در حاشیه مراسم بازدید از کلاس های 
دبیرستان دخترانه نرجس، در گفتگو با خبرنگار خبر جوانه 
ها، ضمن بیان خاطراتی از سال های ابتدایی تحصیل خود 
در مدرسه، گفت: خاطرات بسیار خوبی از محیط مدرسه و 

معلمان دلسوز و مهربان خود دارم.
رییس جمهوری با اشاره به اینکه اگر معلم بتواند درس 
را به خوبی برای دانش آموزان تبیین کرده و روابط او با آنان 
محبت آمیز و پدرانه باشد، کلاس درس جاذبه بیشتری 
خواهد داشت، افزود: دانش آموز در کلاس پرجاذبه می تواند 
مطالب را بهتر درک کرده و در ذهن خود بسپارد. دکتر 
روحانی خاطرنشان کرد: اگر محیط کلاس نامناسب باشد، 
یادگیری هم برای دانش آموزان سخت و دشوار خواهد شد.

رییس جمهوری ضمن ابراز امیدواری از اینکه کلاس های 
درس در مدارس کشور محیط های امن، با رحمت و محبت 
و سرشار از علم و دانش با شیوه های جدید آموزشی باشد، 
گفت: ما باید مدارس و سیستم های آموزشی و پرورشی خود 

را بازسازی کنیم.
پرسش مهر امسال رییس جمهوری از دانش آموزان 
سراسر کشور: خشونت از کجا نشأت گرفته است؟ چگونه 
عده ای خشونت را می آموزند، در برابر خشونت چگونه باید 
ایستادگی کرد؟ چگونه می توانیم کشور و جامعه ای دارای 
رحمت اسلامی و نبوی داشته باشیم و چگونه می توانیم 

جوامع منطقه مان و جهان را از خشونت برهانیم؟
پیش از سخنان رییس  جمهوری، دکتر فانی وزیر آموزش 
و پرورش نیز در سخنانی گزارشی از اقدامات و  برنامه های این 

وزارتخانه ارایه کرد.

رییس جمهور در مراسم آغاز سال تحصیلی جدید:

مدرسه نباید محیط خرافات و خشونت باشد
اخبــار

رئیس مجمع نمایندگان تهران گفت: اظهارات رئیس 
جمهور در مجمع عمومی سازمان ملل هشدار جدی به غرب 
به خصوص آمریکا بود که به تعهدات همه باید وفادار باشند.

محمدرضا عارف در حاشیه مراسم آغاز سال تحصیلی 
جدید در دبیرستان شهید کدخدایی در جمع خبرنگاران 
در ارزیابی از اظهارات رئیس جمهور در محل سازمان 
ملل، گفت:  صحبت های خوبی مطرح شد و در عین حال 
هشدار جدی به غرب و به خصوص آمریکا بود که باید همه 
به تعهدات خود وفادار باشند و همه برای اجرایی شدن 
برجام که یک تعهد بین المللی است تلاش کنند و این 
مسأله الگویی برای حل چالش های آینده بین کشورها 
باشد. نماینده مردم تهران در مجلس همچنین در پاسخ 
به سوالی درباره عذرخواهی مرتضوی، گفت:  این مسأله یک 
بحث اخلاقی است و ریشه در فرهنگ اسلامی ما دارد 
که اگر خطایی کردیم عذرخواهی کنیم. البته عذرخواهی 
منعی برای پیگیری های حقوقی و قضایی ندارد. وی تصریح 
کرد: به نظرم این عذرخواهی دیرهنگام بود؛ در عین حال 
برای موارد دیگر  الگویی  تقدیر  است و می تواند  قابل 
باشد. عارف در ادامه در پاسخ به این سوال که گفته شد 
مرتضوی از مسائلی عذرخواهی کرد که زمانی تبرئه شده 
بود، اظهار کرد: دادگاه باید حرف آخر را بزند، قاضی که 
نیستیم، عذرخواهی نزد افکار عمومی قابل قبول تر است. 
رئیس مجمع نمایندگان تهران در رابطه با آخرین برنامه ها 
نیز  فعالیت های شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان  و 
اظهار کرد: این شورا روند خوبی را طی می کند و امیدواریم 
با ارزیابی عملکرد از دور اول بتوانیم شورای منسجم تر و 
با اجماع بیشتری را داشته باشیم. وی همچنین درباره 

فعالیت های شورای هماهنگی جبهه اصلاحات نیز گفت: 
این شورا، شورای احزاب تأثیرگذار بوده است که اکنون هم 
باید حضور داشته باشد و تمام احزاب اصلاح طلب با جدیت 
در صحنه حضور داشته باشند. عارف خاطرنشان کرد: برای 
ما مهمترین مسأله حضور مردم در انتخابات است و این 
را رسالتی برای همه احزاب می دانیم. ضمن اینکه در این 
شورا چهره های برجسته اصلاح طلب غیرحزبی وجود دارد 
که تأثیرگذار هستند. وی ادامه داد: شأن نزول شورای 
سیاست گذاری این بود که از یک طرف از ظرفیت احزاب 
استفاده کند و از طرف دیگر از ظرفیت اشخاص برجسته 
که ان شاءالله این مسیر را ادامه دهیم. این عضو کمیسیون 
آموزش مجلس در رابطه با تحقیق و تفحص از صندوق 

ذخیره فرهنگیان،  گفت: جهت گیری فراکسیون امید مقابله 
با فقر،  فساد و تبعیض است، به ویژه فساد. در واقع هر جایی 
که تخلف و خطایی باشد ما حمایت می کنیم. نماینده مردم 
تهران در مجلس درباره آخرین پیگیری ها برای استیضاح 
فانی )وزیر آموزش و پرورش(، گفت: مطالبات فرهنگیان 
به حق است و ما این مطالبات را به رسمیت می شناسیم. 
البته به دلیل محدودیت هایی که وجود داشته حد لازم 
برای فرهنگیان را ادا نکرده ایم. لذا بخشی از مواردی هم که 
اصولاً در استیضاح مطرح می باشد، همین است. باید همه 
تلاش کنیم مجلس و دولت جایگاه آموزش و پرورش در 
بودجه و سهم آن در تولید ناخالص داخلی قابل قبول باشد. 
البته معتقدیم که با تعامل و گفت وگو می شود حل کرد. 
ضمن اینکه استیضاح هم حق طبیعی مجلس است. عارف 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا وی هم با استیضاح 
موافق است یا خیر، اظهار کرد: شرایط کشور طوری است 
که مسائل باید با تفاهم و تعامل با دولت پیگیری شود. البته 
حق مجلس را برای سوال، استیضاح و تحقیق و تفحص هم 
در جای خود وجود دارد و از آن غافل نمی شویم. نماینده 
مردم تهران در مجلس درباره اینکه آیا بحث استیضاح در 
فراکسیون امید منتفی شده است یا خیر، گفت: بحث 
استیضاح نمی تواند در هر برهه ای منتفی تلقی شود اما 
تعاملاتی با وزرایی که بحث آنها مطرح بوده داشته ایم و 
نتایج خوبی گرفته ایم و در آینده اعلام می کنیم. رئیس 
مجمع نمایندگان تهران در خصوص تحقیق و تفحص از 
شهرداری تهران نیز اینگونه اظهار کرد که پیگیری هایی 
انجام شده و با فعالیت مجدد مجلس تصمیم گیری نهایی 

انجام خواهد شد.

عذرخواهی منعی برای پیگیری های حقوقی ندارد

عارف: عذرخواهی مرتضوی دیرهنگام بود

تأکید  اسلامی  رئیس مجلس شورای 
کرد: نگاه و عزم ایران و کنیا برای برخورد 

با پدیده شوم تروریسم بسیار جدی است.
با رئیس  از دیدار  علی لاریجانی پس 
مجلس نمایندگان کنیا در جمع خبرنگاران 
مثبت  نگاه  به  توجه  با  گفت:  پارلمانی، 
دوستانه و گسترده ایران فرصت مغتنمی 
برای توسعه روابط بین ایران و کنیا به وجود 

آمده است.
مذاکرات  در  افزود:  قم  مردم  نماینده 
انجام شده در زمینه گسترش روابط پارلمانی 

پارلمان  دو  مختلف  بخش های  ارتباط  و 
صحبت کردیم. وی افزود: در بخش دوم 
صنعتی،  زمینه های  در  گفت وگوهایمان 
معدنی، کشاورزی، نفت و گاز و تجهیزات 
دارویی و پزشکی صحبت شد. با توجه به 
علاقمندی رئیس مجلس نمایندگان کنیا 
ترتیبات دیدار ایشان با وزرای مربوطه داده 
شده است تا زمینه همکاری های گسترده 
به  اقتصادی  بین دو کشور در حوزه های 
وجود آید. رئیس مجلس شورای اسلامی 
ابراز امیدواری کرد: سفر جاستین ادناهون 

به ایران نقطه عطفی برای گسترش روابط 
همه  در  کنیا  و  ایران  اسلامی  جمهوری 
زمینه های فوق الذکر باشد. رئیس مجلس 
شورای اسلامی پیش از این با روسای مجلس 
فرانسه، بلژیک، عراق و مالزی در خصوص 
توسعه روابط و گسترش مناسبات پارلمانی، 
اقتصادی و فرهنگی گفت وگو و تبادل نظر 
در حاشیه  ادناهون  است. جاستین  کرده 
دیدار خود با رئیس مجلس شورای اسلامی 
مهمان نوازی مجلس، دولت و ملت ایران را 
گرم توصیف کرد و از این مهمان نوازی تشکر 

کرد. وی افزود: در گفت وگوهای انجام شده با 
رئیس مجلس ایران بر تقویت روابط دوستانه 
اقتصادی و فرهنگی دو کشور و همچنین 
بر فعال سازی گروه های دوستی ایران و کنیا 

تأکید شد. 
وی تأکید کرد: پارلمان ها نقش کلیدی 
در بهبود و توسعه دوجانبه و چندجانبه بین 
کشورها و همچنین ایجاد و تقویت روابط 
اقتصادی کشورها دارند. در گفت وگوهایمان 
در مورد تعاملات مثبت دو کشور بحث و 

تبادل نظر داشتیم.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: نظام سلطه با تهاجم بر مبانی دینی و توسعه 
فرهنگ خود می خواهد نسل جوان را از ما بگیرد و رنگ و بویی بیگانه به آن دهد اما پاسخ نسل 
جوان »نَه« بزرگ بوده است و می بینیم هر روز اعتقاد، تلاش و مجاهدت افزون تر خواهد شد.

سردار سرتیپ پاسدار حسین دهقان در مراسم آغاز سال تحصیلی در دبیرستان پسرانه 
توحید ضمن گرامیداشت یاد و خاطره بیش از 3٦ هزار شهید دانش آموز دفاع مقدس گفت: 
معنویت و دینداری شاخص جدی جبهه های جنگ بود؛ همه دنیا جمع شدند تا ملت ما را از 
پیگیری  آرمان های خود باز دارند اما ملت ما با ایستادگی، خطرپذیری و پرداخت هزینه های 
مادی و انسانی هرگز از آرمان های خود دست نکشید. وی ادامه داد: دفاع مقدس مظهر از 
خودگذشتگی بود. همه مردم ما از هر طبقه ای که بودند مال، اعتبار و فرزندان خود را به صحنه 
آوردند و حضوری تمام عیار در دفاع از کشور داشتند. همچنین مسئولین نظام نیز پا به پای 
مردم حضور پررنگ خود را نشان دادند. دهقان یادآور شد: دشمنان ما تلاش کردند حضور 
ملت ما را در سایه عملیات نظامی سست کنند و نوعی از روحیه مخالفت با سیاست حاکمه 
در درون جامعه ایجاد کنند اما نه تنها چنین دستاوردی برای آنها ایجاد نشد بلکه سیل جوانان 

به جبهه ها سرازیر شد و نهایتاً می توان گفت دفاع مقدس تبلور تدبیر، حکمت و امدادهای 
غیبی بود. امروز نیز دشمنان ما دست از کینه توزی برنداشتند و ما باید بنیان های قدرت را در 
مقابل دشمنان مان تقویت کنیم. یکی از مهمترین آنها توسعه علمی و بسط دانش در درون 
جامعه است یعنی هرچه از علم  بهره مندتر و فرهنگ قوی تری داشته باشیم و مانند یک ید 
واحد در دفاع از نظام عمل کنیم به موفقیت نزدیک تریم و دشمنان خود را ناامید خواهیم 
کرد. وزیر دفاع خطاب به دانش آموزان گفت: شما دانش آموزان باید در مرزهای اعتقادی،  
اقتصادی،  علمی و فناوری حضور یافته و برای کشور ظرفیت سازی و قدرت آفرینی کنید؛ نسل 
شما تحویل گیرنده نظام و مصادر آن از نسل های اول و دوم است. وی در پایان اظهار کرد: از 
شما دانش آموزان می خواهم خود را در ابعاد شخصیتی و مادی قوی کنید و همه سرمایه و 
داشته های خود را به لحاظ ذهنی و جسمی بکار ببندید زیرا تنها چیزی که برگشت ندارد عمر 
انسانی است. امروزه نظام سلطه با تهاجم بر مبانی دینی و توسعه فرهنگ خود می خواهد نسل 
جوان را از ما بگیرد و رنگ و بویی بیگانه به آن دهد اما پاسخ نسل جوان »نَه« بزرگ بوده و 

می بینیم هر روز اعتقاد، تلاش و مجاهدت افزون تر خواهد شد.

رییس مجلس در کنفرانس خبری با همتای کنیایی خود:

عزمی جدی برای برخورد با تروریسم داریم

وزیر دفاع در مراسم آغاز سال تحصیلی:

نظام سلطه می خواهد نسل جوان را از ما بگیرد

محمد مهدی مظاهری *

یادداشت

علی  ربیعی *



3 اقتصادی
یکشنبه -چهارم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4107

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای

 138,000,000 سوزوکی ویتارا اتومات کلاس 8

آخریننرخطلادرایران

4,948,000یکمثقالطلا

1,142,200یکگرمطلای18

آخریننرخانواعسکه

11,190,000سکهبهارآزادی

11,205,000سکهامامی

5,670,000نیمسکه

2,970,000ربعسکه

1,880,000سکهیکگرمی



قیمتنمایندگینامخودرو

300z57,000,000زوتی

EX15116,800,000سایپا

 21,300,000 سایپاSE111)سفید(

SE13221,000,000 سایپا 

SE 141 19,200,000 سایپا 

SE13122,800,000 سایپا 

SX 27,200,000ساینا 

V5 - 82,000,000 برلیانس 

برای بازپس گیری سهم بازار نفت

تولید نفت ایران باید به بالاتر از سطح پیش از 
تحریم برسد

یک کارشناس جهانی حوزه انرژی اعلام کرد ایران برای پس گرفتن سهم خود از بازار، باید 
تولید نفت خود را به فراتر از سطح پیش از تحریم  برساند.

هری شیلینگیریان، مدیر راهبرد بورس کالا در بانک فرانسوی بی ان پی پارییباس، اعلام 
کرد با توجه به رشد مجموع تولید نفت در سطح جهان، ایران برای پس گرفتن سهم خود از 

بازار نفت باید تولید نفت را به بیش از سطح پیش از تحریم افزایش دهد.
وی گفت: تمایزی مهم میان تولید نفت و سهم از بازار وجود دارد؛ با توجه به رشد تولید 

جهانی، حجم تولید مورد نیاز ایران برای پس گرفتن سهم خود از بازار نفت، بالاتر است.
به گفته این مدیر بانکی اگرچه تولید نفت کنونی ایران به سطح پیش از تحریم نزدیک شده 

است، برای پس گرفتن سهم پیشین این کشور از بازار، باید تولید آن باز هم افزایش یابد.
شیلینگیریان با اشاره به عزم ایران برای پس گرفتن سهم خود از بازار نفت، تأیید کرد که 

این کشور نمی تواند در هیچ توافقی برای محدود کردن عرضه نفت مشارکت داشته باشد.
وی همچنین با اشاره به پافشاری عربستان بر لزوم همراهی ایران با برنامه خودداری از 
افزایش تولید، رشد ظرفیت صادرات نفت عراق از میدان های جنوب این کشور، و عزم 
کشورهایی همچون نیجریه و لیبی برای افزایش تولید نفت در صورت پایان تنش های داخلی، 

احتمال یافتن راه حل مشترک برای مهار عرضه نفت را بسیار دشوار توصیف کرد.
مدیر راهبرد بورس کالای بی ان پی پارییباس، با اشاره به ناکامی نشست های پیشین 
تولیدکنندگان نفت برای مهار عرضه، گفت: مسئله این است بازار چه زمانی بالاخره از توافق 
تولیدکنندگان ناامید می شود؛ گمان می کنم پس از شکست احتمالی نشست الجزیره، بازار 

همچنان منتظر نتیجه نشست آینده اوپک در ماه نوامبر در وین، باقی می ماند.
براساس گزارش بلومبرگ، شیلینگیریان افزود: افت قیمت نفت به کمتر از 4٠ دلار برای هر 

بشکه، احتمال بیشتری نسبت به افزایش قیمت این کالا به بیش از 5٠ دلار دارد.

رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران

اظهارنظر درباره کنترل کارت های بازرگانی
رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران به تشریح برخی مشکلات پیرامون صدور 
کارت های بازرگانی پرداخت و تصریح کرد که اتاق بازرگانی تنها نهاد مسئول در زمینه 
کنترل کارت های بازرگانی نیست، بلکه نهادهای دیگری هم در این زمینه مسئولیت دارند.

ابوالفضل گلپایگانی  گفت: موضوع استفاده از کارت های بازرگانی به هیچ عنوان قابل دفاع 
نیست و در حال حاضر مشکلاتی در ارتباط با این کارت ها به وجود آمده است.

وی ادامه داد: افرادی که قصد دور زدن قانون را دارند و می خواهند با فرصت طلبی مالیات 
پرداخت نکنند از کارت های بازرگانی اجاره ای استفاده می کنند، از سوی دیگر هم ضوابط و 
موانع جدی در استفاده افراد از کارت بازرگانی وجود ندارد و اساسا شرایط استفاده از کارت 
های بازرگانی تابع کنترل هایی نیست که شخصی که قصد کار اقتصادی داشته باشد نتواند 
از کارت بازرگانی تهیه کند. وی با بیان اینکه بر اساس قانون اساسی نمی توان جلوی فردی 
را که قصد فعالیت اقتصادی دارد را گرفت، ادامه داد: بنابراین فعالیت اقتصادی طبق قانون 
آزاد است و اتاق بازرگانی هم نمی تواند برای کسی که متقاضی کارت بازرگانی است کارت 
صادر نکند. اتاق بازرگانی تنها می تواند به افراد متقاضی بگوید که برخی ضوابط از جمله 
موارد مالیاتی را انجام دهد اما به طور کلی اتاق ناگزیر است که  کارت بازرگانی را صادر کند.

گلپایگانی تصریح کرد: اما مسئله این است که ضوابط برای جلوگیری از سوء استفاده 
از کارت های بازرگانی ضعیف است و برای همین کسانی که قصدشان دور زدن قانون و 
قاچاق کالاست، می توانند از کارت های یکبار مصرف استفاده کنند و حتی می بینیم به 
عنوان مثال فردی با استفاده از کارت بازرگانی فردی که اصلا در قید حیات نیست، خودرو 

وارد کرده است.  
رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران عنوان کرد: اعضای اتاق بازرگانی مطمئنا این 
رویه و استفاده از کارت های بازرگانی یکبار مصرف را تایید نمی کنند، اما باید به این موضوع 
هم توجه کرد که تمامی موارد و مسائل مربوط به کارت بازرگانی به اتاق بازرگانی مربوط 
نمی شود که بخواهد تمامی کنترل را انجام دهد بلکه دستگاه های دیگری هم هستند که 
در این زمینه مسئولیت دارند.   وی افزود: در حال حاضر اقداماتی در جهت ضابطه مند 
کردن کارت های بازگانی در حال انجام است و به نوعی تغییر نگاه به قانون و کارت های 
بازرگانی در حال انجام است، اما به هر حال این فرایند برای تغییر رویه فعلی به زمان نیاز 

دارد و به یکباره امکان پذیر نیست.
به گفته گلپایگانی رتبه بندی کارت های بازرگانی می تواند اقدام موثری در زمینه اصلاح 
صدور کارت های بازرگانی باشد چرا که پرداخت ها و موجودی هایش بر اساس آن مورد 
سنجش و ارزیابی قرار می گیرد و می تواند از بروز برخی مشکلات به وجود آمده جلوگیری 

کند.

معاون وزیرجهادکشاورزی اعلام کرد:

ماه محرم هرکیلوگرم مرغ منجمد به قیمت 51 
هزار ریال در سراسر کشور

 معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی گفت: ذخایر مرغ منجمد از محل تولیدات داخلی 
تامین شده و در دسترس است و با توجه به یارانه ای که دولت در حمایت از تولیدکنندگان 
و مصرفکنندگان می پردازد در ماه محرم هرکیلوگرم مرغ منجمد با قیمت 51 هزار ریال 

در سراسر کشور عرضه می شود.
حسن رکنی درباره عرضه گوشت مرغ مورد نیاز ماه محرم ) 1٢ مهر تا 1٠ آبان( افزود: 
قیمت گوشت مرغ در یک تا دو هفته گذشته مناسب بوده و روند افزایشی نداشته و در 
اواخر هفته گذشته نیز قیمت هرکیلوگرم گوشت مرغ گرم در میدان بهمن حدود ٦3 تا 
٦5 هزار ریال بود. وی خاطرنشان ساخت: براساس جوجه ریزی صورت گرفته کمبودی 
در تامین گوشت مرغ ماه محرم وجود ندارد و تلاش می شود این گوشت با قیمت مناسب 
عرضه شود. رکنی درباره قیمت منطقی عرضه مرغ گرم در خرده فروشی های سطح شهر 
گفت: قیمت مرغ گرم در خرده فروشی ها به نسبت عمده فروشی ها می تواند با قیمت 
حدود پنج تا شش هزارریال بیشتر عرضه شود و بدست مصرف کنندگان برسد. این 
مقام مسئول اظهارداشت: در حال حاضر ذخایر مرغ منجمد از محل تولیدات داخلی نیز 
تامین و در دسترس است و با توجه به یارانه ای که دولت در حمایت از تولیدکنندگان و 
مصرفکنندگان می پردازد در ماه محرم نیز هرکیلوگرم مرغ منجمد با قیمت 51 هزار ریال 
در سراسر کشور عرضه خواهد شد. وی گفت: مردم می توانند برای تامین مرغ مورد نیاز در 

ماه محرم و تهیه نذورات خود به شرکت های پشتیبانی امور دام استان ها مراجعه کنند.
به گزارش ایرنا،سالیانه 1٠٠ میلیون تن گوشت مرغ در سطح جهان تولید می شود که 
نزدیک به 1٠ میلیون تن آن در مبادلات تجاری قرار دارد و از این رقم حدود سه میلیون 
تن آن را همسایگان ایران مصرف می کنند. عراق حدود ٦4٠ هزار تن و عربستان 8٠٠ هزار 
تن مرغ سالیانه مرغ وارد می کنند. اکنون ایران نیز ظرفیت تولید بیش از ٢.5 میلیون تن 
گوشت مرغ را دارد که به دلیل نبود زیرساخت های مناسب و ضعف صادرات، نزدیک به دو 
میلیون تن گوشت مرغ در کشور تولید می شود و سالیانه 1٠٠ هزار تن آن صادر می شود.

برنامه وزارت نیرو برای کاهش آلودگی کارون

 فرونشست ها ارتباطی با مسائل آبی ندارند

سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی مطرح کرد؛

سرنوشت مبهم اعتبار طرح خرید کالای ایرانی

معاون وزیر نیرو در امور آبفا با اشاره به آخرین فرونشست های 
گرفته  صورت  مطالعات  براساس  گفت:  تهران  شهر 
فرونشست های اخیر ناشی از ساخت وسازهای شهری بوده و 

ارتباطی با افت سطح ایستابی ندارد.
این که  بیان  با  نشستی خبری  در  امروز  میدانی  رحیم   
فرونشست ناشی از افت سطح آبی در یک پهنه وسیع رخ 
می دهد، اظهار کرد: اینگونه فرونشست ها در یک دشت آن هم 

به صورت خفیف آغاز می شود.
به گفته وی به منظور تبیین فرونشست ناشی از افت سطح 
ایستابی ماده 45 را در دست اصلاح قرار داده ایم به گونه ای 
که این ماده بتواند مجازات بازاردارنده تری را برای برداشت از 

دشت ها در نظر بگیرد.
معاون وزیر نیرو در امور آبفا با بیان این که در حال حاضر 
وزارت جهاد کشاورزی در حل تبیین برنامه ای برای مشخص 
شدن میزان برداشت آب از دشت ها است، گفت: در این بین هر 
اطلاعات دقیق تری که وزارت نیرو داشته باشد در اختیار وزارت 

جهاد کشاورزی قرار می دهد.
میدانی با اشاره به برنامه ریزی های انجام شده در مورد 
کاهش آلودگی رودخانه کارون، تأکید کرد: در برنامه ششم 
توسعه پیش بینی شده میزان شوری رودخانه کارون از 4٦٠٠ 

میکرومهوس به ٢٠٠٠ میکرومهوس برسد.
 وی با بیان اینکه بر اساس پیش بینی ها ما در سال های آتی 
دو درجه افزایش دما را در کشور تجربه خواهیم کرد، اظهار 
کرد: این میزان افزایش دما به معنای تبخیر بیش از ٢7 میلیارد 

مترمکعب آب های کشور است.
به گفته میدانی فعلًا براساس ارزیابی ها دمای کشور حدود 

1.1 درجه افزایش پیدا کرده است.
 معاون وزیر نیرو در امور آبفا با بیان اینکه افزایش بارش ها در 
سال جاری به معنای بازگشت کشور به وضعیت و روال عادی 
و دوران پرآبی نیست، تاکید کرد: میزان بارش در کل کشور در 
سال جاری آبی ٢31 میلی متر گزارش شده که نسبت به سال 

گذشته ٢٢ درصد رشد داشته است.
وی افزود: گرچه میزان بارش در سال آبی 1394-1395 با 
رشد مواجه بوده، اما متاسفانه این آمار در مقایسه با بلندمدت 

منفی دو درصد کاهش بارندگی را نشان می دهد.
معاون وزیر نیرو در امور آبفا تصریح کرد: متاسفانه در سال 

آبی 1394-1395 در استان پربارشی همچون چهارمحال و 
بختیاری و کهگیلویه و بویراحمد نیز در مقایسه با بلند مدت با 

کاهش ٢٢ درصد بارش روبرو بودیم.
میدانی ادامه داد: در استان کم بارشی مانند اصفهان نیز میزان 
بارش در مقایسه با بلندمدت با کاهش 3٠ درصدی مواجه شده 
و به همین دلیل به سختی توانستیم آب را مدیریت کرده و آب 

شرب مردم را تأمین کنیم.
وی با بیان اینکه متاسفانه امسال کشت پاییزه در اصفهان به 
علت کم آبی نخواهیم داشت، گفت: در سال جاری 45 میلیارد 
مترمکعب ورودی آب به سدها را داشتیم و این رقم بیانگر رشد 

55 درصدی نسبت به سال گذشته است.
معاون وزیر نیرو در امور آبفا افزود: این رقم نشان می دهد در 
سال جاری حدود 1٦.5 میلیارد مترمکعب آب بیشتری وارد 
مخازن سدها شده و جالب آن که حدود 9 میلیارد مترمکعب از 

این میزان مربوط به رودخانه کارون و مارون بوده است.
وی با اشاره به بحران آب در ایران، گفت: روند کنونی بحران 
بایستی در سال های پیش رو برای  آب نشان می دهد که 

مدیریت بحران آب همه دست به دست همدیگر داده و در 
اصلاح و بهینه سازی مصرف آب بکوشند.

وی ضمن هشدار به کسانی که عمدتاً به دنبال شبهه افکنی 
در آمار و ارقام هستند، تاکید کرد: شبهه افکنی در آمار و ارقام 
تنها نتیجه ای که در برخواهد داشت، عدم کنشگری و انتظار 
کشیدن برای افزایش خسارت های ناشی از بحران آب در کشور 

است و نفعی از این مسأله عاید کشور نخواهد شد.
پیش  براساس  کرد:  تصریح  نیرو  وزیر  آبفا  و  آب  معاون 
بینی های دموگرافیگ، در سال 14٢٠ جمعیت کشور به 1٠٦ 
میلیون نفر خواهد رسید که حدود 5٠ میلیون از این افراد 
ساکن فلات مرکزی خواهند بود و چنانچه تدابیری برای تأمین 
آب این مناطق اندیشیده نشود، کشور در بحران فرو خواهد 

رفت.
وی افزود: بر این اساس انتقال آب برای تأمین آب شرب 
این مناطق از اولویت های کنونی وزارت نیرو است؛ البته وزارت 
نیرو در صورت اقدام در این زمینه خود را متعهد به رعایت 

پیوست های زیست محیطی خواهد دانست.

طرح کارت اعتباری خرید کالای ایرانی در 31 تیرماه پایان یافته که به گفته سخنگوی انجمن 
تولیدکنندگان لوازم خانگی قرار بوده این طرح به مدت سه ماه تمدید شود، اما بانک مرکزی تمدید 
طرح را تاکنون به بانک ها ابلاغ نکرده است و این در حالی است که در صورت پایان یافتن طرح 

سرنوشت 4٢٠٠ میلیارد تومان اعتبار این طرح در هاله ای از ابهام قرار می گیرد.
حمیدرضا غزنوی در نشستی خبری با اشاره به سرنوشت یکساله کارت اعتباری خرید کالای 
ایرانی، اظهار کرد: پیش از اعلام این طرح حداقل شش ماه کار کارشناسی با حضور وزیر صنعت، 
معدن و تجارت و بانک مرکزی روی این طرح انجام دادیم و تیم اقتصادی دولت در مهرماه آن 

را اعلام کرد.
وی با اشاره به ابلاغ دستورالعمل اجرای طرح تحریک تقاضا توسط دولت، ادامه داد: بانک 
مرکزی در 17 آبان ماه 1394 دستورالعمل اجرایی را ابلاغ کرد و ثبت نام طرح تحریک تقاضا در 

بخش خودرو یک روز پس از آن آغاز شد.
سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی با اشاره به سکوت 5٠ روزه بانک مرکزی درباره ی 
کارت اعتباری خرید کالای ایرانی از زمان ابلاغ دستورالعمل گفت: از زمان ابلاغ طرح در 15 آذرماه 
ما موضع گرفتیم و یک روز پس از آن بانک مرکزی موضوع طرح کارت اعتباری عام را مطرح 
کرد و ما بلافاصله اعلام کردیم که اگر قرار است به جای کارت اعتباری خرید کالای ایرانی، کارت 

اعتباری عام اجرا شود، برای خارجی ها کار کرده ایم.
غزنوی ادامه داد: در پی این موضوع سازمان مدیریت و برنامه ریزی در تاریخ 17 دی ماه 
دستورالعمل دومی را با تغییرات بسیار زیاد برای طرح تسهیلات کالاهای مصرفی بادوام ابلاغ 
کرد که براساس آن سقف کارت ها از 1٠ به شش میلیون تومان، تعداد اقساط از ٢4 به 1٢ قسط 
و مشمولان آن به سه گروه از کارمندان دولت کاهش یافت و دو روز پس از ابلاغ دستورالعمل 

به بانک ها ابلاغ شد.

وی با بیان این که جلسه مجددی در ٢3 اسفندماه درباره کارت خرید کالای ایران با بانک 
مرکزی برگزار شد، تصریح کرد: بانک مرکزی ٢9 فروردین ماه در این باره تصمیم گرفت که تا 
تاریخ 15 تیرماه این تصمیمات به سازمان ها ابلاغ شد و برخی سازمان ها و بانک ها این طرح را اجرا 

می کردند و سایر آنها اجرا نمی کردند.
به گفته سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی، طرح کارت اعتباری خرید کالای ایرانی 
در نهایت با یک شرایط نسبی قابل قبول از 15 تیرماه به بانک ها و سازمان ها به درستی ابلاغ نشد 
و این در حالی بود که پایان تیرماه آخرین روز اجرای طرح کارت اعتباری بود و باید تمدید می شد.

غزنوی با بیان این که عملا 15 روز برای استفاده از این کارت با شرایط مناسب در نظر گرفته 
شد، اظهار کرد: سازمان مدیریت و برنامه ریزی طرح را به مدت سه ماه تمدید کرد و قرار بود 
کارت ها تا پایان سال اعتبار داشته باشند، اما بانک مرکزی تاکنون هیچ چیزی در خصوص تمدید 

طرح به بانک ها ابلاغ نکرده است.
وی با بیان این که در همین شرایط بانک مرکزی کارت اعتباری عام را به اجرا گذاشت، گفت: 
در شرایط رکود فعلی اجرای طرح کارت اعتباری عام چیزی جز سود برای خارجی ها و زیان برای 

تولیدکنندگان داخل و در نهایت دامن زدن به رکود کشور در آینده نخواهد داشت.
سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی با بیان این که کارت اعتباری عام خوب است، اما 
باید در شرایط مساعد و نه در شرایط رکود اجرا می شد، ادامه داد: اگر هزینه ای هم برای این کارت 

شود نفعی برای کشور نخواهد داشت.
غزنوی با تاکید بر این که دولت رسما تنها 15 روز طرح کارت اعتباری خرید کالای ایرانی را اجرا 
کرد، گفت: حتی اگر در حال حاضر بانک مرکزی تمدید سه ماهه را به بانک ها ابلاغ کند حدود دو 
ماه از آن گذشته و مابقی آن در محرم و صفر است. وی اضافه کرد: اعلام این طرح تنها با ایجاد 

انتظار در بازار بیش از قبل به رکود دامن زد و فقط به ضرر تولیدکننده و مردم شد.
به گفته وی، تمامی تلاش دولتمردان، تولیدکنندگان و مردم در طول این یکسال تنها به جذب 
یک درصد از اعتبار در نظر گرفته شده برای طرح انجامید به طوری که در آن مدت 15 روز 4٢ 

میلیارد تومان از 4٢٠٠ میلیارد تومان در نظر گرفته شده مصرف شد.
سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی با بیان این که اگر بانک مرکزی از ابتدا برای این 
طرح پول نداشته و آن را ابلاغ کرده گناهی نابخشودنی و اگر هم در روند اجرای آن مشکلی ایجاد 

شده باز هم تنها به نفع خارجی ها عمل کرده است.
وی با بیان اینکه سرنوشت اعتبار در نظر گرفته شده برای این طرح مشخص نیست، گفت: 
اگر اعتبار از این طرح خارج شود عملا بانک مرکزی و دولت نشان دادند که خلاف سیاست های 

اقتصاد مقاومتی و تولید عمل کرده اند.
به گزارش ایسنا، کارت اعتباری خرید کالای ایرانی از مهرماه سال گذشته توسط تیم اقتصادی 
دولت اعلام شد که به گفته مسوولان بانک مرکزی این طرح مورد استقبال قرار نگرفته و از مهرماه 
سال جاری بانک مرکزی طرح کارت اعتباری عام که برای خرید انواع کالاهای ایرانی و خارجی 

معتبر است را در دستور کار خود قرار داده است.

عضو هیئت علمی پژوهشکده مرکز آمار ایران:

آیا آمارهای اقتصادی مراجع رسمی مخدوش است؟
یک اقتصاددان می گوید مراجع رسمی ارایه آمار در هیچ دوره ای آمار 
مخدوش ارایه نکرده اند و آنچه دولت قبل انجام داد نه ارایه اطلاعات غلط 
بلکه استفاده سو از برخی مفاهیم آماری بود که ابزاری می شد در جهت 

اعلام وضعیت بهتر برای شاخص های کلان.
ایوب فرامرزی در گفت وگو با ایسنا، درباره تشکیک موجود در آمارهای 
ارایه شده از سوی مراجع آماری بیان کرد: به نظر من آمار و ارقام ارایه 
شده توسط نهادهای رسمی کشور مانند مرکز آمار ایران)مرجع رسمی 
اعلام آمار رسمی کشور( و سایر نهادهای رسمی حاکمیتی )مثل بانک 
مرکزی( قابل اعتماد هستند و شائبه مخدوش بودن اطلاعات و یا غیر 

واقعی بودن آن ها مردود است.
او درباره دلایل تفاوت های موجود در ارقام و آمار ارایه شده از سوی 
مراجع رسمی ارایه آمار نیز بیان کرد:  وقتی دو نهاد و دستگاه مستقل 
از یکدیگر به تولید آمار بپردازند طبیعتا اختلافاتی مشاهده خواهد شد، 
ولی اندازه این اختلافات به عوامل متعددی وابسته است از جمله آن ها 
می توان به اختلاف در دوره های مرجع محاسبات، اختلاف در روش ها و 
تکنیک های نمونه گیری، اختلاف در اندازه و حجم نمونه ها و اختلاف در 

روش های محاسباتی اشاره کرد.
 این اقتصاددان درباره اختلاف در دوره های مرجع محاسبات چنین 
توضیح داد: به بیان ساده دوره مرجع محاسبات به دوره ای اطلاق 
می شود که همانند شاخصی، مبنا و معیار اندازه گیری تغییرات رخ داده 
شده در سایر دوره ها عمل می کند. به بیانی برای اینکه تغییرات رخ داده 
شده در سایر دوره ها قابل مقایسه باشند باید نسبت به معیاری ثابت 
و معین سنجیده شوند که آن دوره مبنا را دوره یا سال پایه می نامند. 
طی سال های قبل از 1391 سال های پایه محاسبه نرخ تورم خانوارهای 
شهری برای مرکز آمار ایران و بانک مرکزی متفاوت بوده است ولی 
پس از آن، هر دو مرجع سال 139٠ را به عنوان سال مبنای سنجش 
تغییرات لحاظ کردند. لذا بخشی از اختلافات محاسباتی ناشی از سال و 

دوره مبنای متفاوت از این طریق از بین رفت.
او همچنین درباره اختلاف در روش ها و تکنیک های نمونه گیری نیز 
بیان کرد:با توجه به اطلاعاتی که به واسطه حضور در مرکز آمار ایران در 
طی سال های 1387 تا 139٢ کسب کردم می توانم بیان کنم که در 
ارتباط با روش ها و تکنیک های نمونه گیری، مرکز آمار ایران از تیم و بدنه 
کارشناسی متخصصی برخوردار است که بسیار به مساله به روز بودن و 
منطبق بر اصول علمی بودن روش ها تاکید دارند و تا حد ممکن و مقدور 
از مناسب ترین روش ها برای تعیین نمونه های مورد نیاز برای جمع آوری 
اطلاعات استفاده می کند. ممکن است در روش های نمونه گیری مرکز 
آمار ایراداتی هم وجود داشته باشد، ولی به عقیده من با توجه به امکانات 
در اختیار و شرایط موجود حداکثر تلاش و کوشش در راستای ارایه 

بهترین ها صورت گرفته است.
سرپرست معاونت پژوهشی مرکز آمار ایران درباره اختلاف در اندازه 
و حجم نمونه ها هم بیان کرد: از عمده دلایل بروز اختلافات آماری بین 
سازمانی، تعداد و نحوه پراکنش نمونه ها است که این عامل از روش های 
توضیح داده شده در قسمت قبل نشات می گیرد. بر اساس اطلاعات 
اینجانب تعداد نمونه هایی که منجر به محاسبه آمارها در مرکز آمار ایران 

می شود در تمام آمارهای مشترک، به مراتب از بانک مرکزی بالا تر است. 
شایان ذکر است که این مهم در مرکز آمار ایران با درنظر گرفتن تمام 
ملاحظات ممکن در راستای حداقل کردن سطح خطاهای احتمالی 

انجام می گیرد. 
فرامرزی همچنین درباره اختلاف در روش های محاسباتی نیز گفت: 
در ارتباط با روش های فراوری و تولید آمار از نمونه های گرداوری شده 
نیز روش های استاندارد بین المللی وجود دارند که سازمان های مرجع 
آن ها را برای تولید، آماری پرکیفیت توصیه می کنند که با توجه به 
اطلاعات این جانب مرکز آمار ایران در محاسبه تمامی شاخص ها از 
دستورالعمل های بین المللی استفاده می کند. از جمله دستورالعمل های 
استاندارد و بین المللی تهیه شاخص های قیمت، حساب های ملی 
و آمارهای مربوط به نیروی کار است. از آنجا که در ارتباط با نحوه 
گردآوری و تهیه آمارهای رسمی توسط بانک مرکزی تقریباً اطلاعی 
در دسترس نیست، لذا نمی توان با اطمینان در ارتباط با استفاده از 
آخرین استانداردهای بین المللی مربوط به روش ها و دستورالعمل های 
تولید آمارهای رسمی در بانک مرکزی سخن گفت. شاید یکی از دلایل 
وجود برخی تفاوت ها در آمارهای رسمی منتشر شده توسط مرکز آمار 

ایران و بانک مرکزی همین مورد باشد.
وی تصریح کرد: باتوجه به توضیحات ارایه شده ملاحظه کردید که 
در صورت عدم وجود یکپارچگی در نظام آماری کشور وجود اختلافات 
قابل توجه آماری بسیار محتمل است و اختلافات آماری لزوما به معنی 

دستکاری آمارها و اعمال نظر در آن ها نیست. 
او همچنین در پاسخ به این مسئله که همواره شائبه هایی درباره نحوه 

ارایه آمار و اطلاعات از سوی دولت قبل وجود داشته است بیان کرد: 
در ارتباط با مسایل دولت قبل باید بگویم که من نیز انتقاداتی دارم. 
مثلا اینکه آن دولت از چندپارگی نظام آماری در راستای اعلام پاره ای 
از آمارها استفاده می کرد و دیگر اینکه از کمبود سواد و دانش آماری 
جامعه در بیان برخی آمارها استفاده می کرد که این دو امر سبب بروز 
آسیب های جدی به نظام آماری و از دست رفتن سطح قابل توجهی 
از اعتماد عمومی و وارد آمدن صدمات قابل توجه به سرمایه اجتماعی 

کشور شد.
وی تصریح کرد: یکپارچه نبودن نظام آماری سبب سردرگمی مردم و 
مسئولان در فهم و درک شرایط حاکم بر کشور می شود. گاهاً اختلاف 
بین آمارهای منتشر شده در ارتباط با یک موضوع واحد اختلاف های 
معنی داری است و لذا سیاست گذار و برنامه ریز اقتصادی نه در ارتباط با 
سیاست های تجویزی آتی و نه در ارتباط با اندازه اثرگذاری سیاست های 
اعمال شده قبلی خود اطمینانی ندارد و مردم هم دچار سردرگمی در 
ارتباط با شرایط کشور شده و در مواردی به صحت و سقم آمارهای 
رسمی شک می کنند. مسئله این است که متاسفانه عدم یکپارچگی 
نظام آماری و وجود آمارهای مختلف برای پدیدهای واحد این امکان 
را فراهم می کرد که بسته به شرایط از آمارهای صحیحی که منافع را 
تامین می کرد استفاده شود و همین مساله باعث بروز شک و شبه به 

نظام آماری کشور شده بود.
وی همچنین بیان کرد: در ارتباط با مساله استفاده نامناسب از کمبود 
سواد و دانش آماری مردم می توان به ارایه یک مثال پرداخت. در برهه ای 
حساس دولت قبل )دولت دهم( به معرفی واژه های جدید به اسم تورم 

نقطه به نقطه پرداخت که چون در آن دوره این نرخ تورم از نرخ تورم 
واقعی کمتر بود لذا دولت وقت، از آن به عنوان نرخ تورم استفاده کرد. 
شایان ذکر است که در این مورد دولت وقت دروغی نگفته بود ولی از 
کمبود سواد و دانش آماری جامعه به نفع خود استفاده نادرست کرده 
است. این مثال بارزی از پاره ای از رفتارهایی بود که علی رغم وجود 
صحت و سقم آمارهای رسمی کشور، شائبه هایی مبنی بر نادرست 

بودن آمارها بوجود آورد. 
او همچنین اظهار کرد: در دولت جدید خوشبختانه اقدامات اساسی و 
ارزشمندی در این ارتباط صورت گرفته است. مساله چند پارچگی نظام 
آماری با اعلام مرجعیت رسمی مرکز آمار ایران حل شد. از دیگر اقدمات 
زیرساختی دیگری که شایسته است مورد توجه قرار گیرد سرمایه گذاری 
در سرمایه انسانی به عنوان ارزشمندترین سرمایه کشور و به شکل ویژه 
توجه به امر با اهمیت ارتقای سواد و دانش آماری آحاد جامعه است. 
همچنین در راستای افزایش اعتماد عمومی به آمارهای رسمی تولید 
شده در نهادهای رسمی کشور شایسته است تا نهادهای مسئول تهیه 
آمار و ارقام اطلاعات کاملی از تمام مراحل گردآوری، پالایش و تولید 
آمارهای عرضه شده را در اختیار عموم قرار دهند تا هرچه بیشتر 

شائبه هایی که گاها به برخی آمارها وارد می شود از بین برود.
ابزارها و  انتقاد که گفته می شود   او همچنین در پاسخ به این 
روش های جدید در راستای تولید آمارهای به روز در مرکز آمار ایران 
به کار نمی رود بیان کرد:خوشبختانه در حوزه تولید آمار تحولات قابل 
توجهی رخ داده است. اکنون تورم مرکز آمار ایران در نخستین روز هر 
ماه برای ماه قبل اعلام می شود. در چند سال پیش این فرایند تقریبا 14 

روز طول می کشید ولی اکنون تنها یک روز طول می کشد.
مدیر گروه آمارهای اقتصادی پژوهشکده آمار همچنین گفت: در 
ارتباط با بسیاری از آمارهای دیگر نیز چنین مساله ای صادق است. تولید 
آمارهای رشد اقتصادی و شاخص های نیروی کار در بازه زمانی بسیار 
کوتاه تری نسبت یه قبل محاسبه می شوند. این مهم از ٢ طریق حاصل 
شده است. اول بهبود روش های نمونه گیری که ناشی از پیشرفت دانش 
و تخصص مسئولین حوزه مربوطه است و دوم استفاده از تکنولوژی های 
نوین در گردآوری و تحلیل اطلاعات. به عنوان مثال در سرشماری سال 
1395 مرکز آمار دیگر از پرسشنامه های کاغذی استفاده نمی کند. بلکه 
از تبلت استفاده کرده و قسمتی را نیز به عهده افراد جامعه گذاشته است 
تا به شکل اینترنتی اطلاعات خود را ارایه دهند. این امر هم امکان ارتقای 
کیفیت اطلاعات گردآوری شده را به شکل قابل توجهی افزایش خواهد 
داد، هم سرعت گرداوری و پالایش اطلاعات را به شدت افزایش می دهد 
و در نهایت گامی موثر و قابل توجه در راستای حفاظت هر چه بیشتر 
از محیط زیست برداشته خواهد شد. این امر بدون حمایت های موثر و 
مناسب دولت ممکن نبوده است. وی در پایان بیان کرد: در مجموع بیان 
می کنم قطعا ایراداتی به آمارهای تولید شده در مرجع آمار رسمی کشور 
وجود دارد، ولی این آمارها با توجه به اطلاعات من به دور از هرگونه 
اعمال نظر شخصی، حزبی و جناحی و سیاسی تهیه شده اند و با توجه به 
امکانات موجود در کشور و در اختیار مرکز آمار ایران، از بهترین آمارهایی 

هستند که امکان تهیه شدن داشته است.
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پیوس:

 پرسپولیسی ها از فصل قبل عبرت بگیرند
مهاجم پیشین باشگاه پرسپولیس، تیم کنونی را یک تیم پرسپولیسِ رؤیایی خطاب کرد 
که می تواند چند هفته قبل از اتمام لیگ، به قهرمانی برسد و در آسیا یک شگفتی رقم بزند.

فرشاد پیوس با اشاره به برتری 3 بر یک پرسپولیس مقابل سپاهان در اصفهان گفت: آنچه 
ما در میدان دیدیم، یک پرسپولیس بسیار خوب، تهاجمی و دهه شصتی بود که عملکرد 
بسیار خوبی داشت. مشخص بود بازیکنان با دل شان بازی می کنند و وقتی با قلب تان فوتبال 

بازی کنید، چنین نتایجی به دست می آید.
پیوس ادامه داد: شور و حال، اشتیاق و انگیزه بازیکنان پرسپولیس باعث شد فوتبال زیبایی 
در اصفهان رقم بخورد و بعد از سال ها، این تیم موفق به شکست دادن سپاهان در این شهر 
شد. استفاده از عمق، بازی روبه جلو، عبور از کناره ها، ارسال های بی نقص، تبدیل تاکتیکی، 
انتقال توپ از یک سوم میانی به یک سوم تهاجمی، گرفتن به موقع خطا، بازی سازی از نقاط 

مختلف و ایجاد حس همدلی در تیم، مهم ترین دلایل این برد بودند.
وی که در فصل قبل موفق شده بود سپیدرود رشت را به لیگ یک بیاورد، افزود: ما 
به خوبی می توانیم حضور موفق برانکو روی نیمکت تیم را لمس کنیم. برانکو بهترین انتخاب 
ممکن بود. او بازی های زیبا همراه با امتیاز و پیشرفت روزبه روز بازیکنان را به ما نشان می دهد 
که این موضوع برای پرسپولیس، شرایط استثنایی ساخته است. اگر همین روند ادامه یابد، 

پرسپولیس چند هفته قبل از پایان لیگ، جشن قهرمانی می گیرد.
مهاجم طلایی دهه های ٦٠ و 7٠ پرسپولیس و تیم ملی در خصوص سایر رقبای این تیم 
نیز گفت: تراکتورسازی مهم ترین رقیب پرسپولیس است. همین الان هم آنها صدرنشین 
هستند. متأسفانه پرسپولیسی که فصل گذشته، به خاطر تفاضل گل قهرمانی را از دست داد، 
با وجود اینکه با تراکتورسازی هم امتیاز است اما پایین تر از حریف ایستاده است، آنهم به خاطر 
تفاضل گل. باید این مسئله در تیم حل شود که بازیکنان در بازی ها، گل های بیشتری بزنند 

و در کنار امتیاز گیری، تفاضل گل تیم را بهبود ببخشند.
وی تصریح کرد: همچنین فکر می کنم سپاهان هم حریف قلدری است که برای کسب 
سهمیه آسیایی می جنگد. آنها در نیمه اول دیدار برابر پرسپولیس عملکرد خوبی داشتند و 
حتماً در ادامه فصل، به همین روند ادامه می دهند، ولی خوشحالم که پرسپولیس توانست 
برنده بازی هفته هفتم خود شود. امیدوارم این تیمی که برانکو ساخته، مغرور نشود، افُت نکند 

و کارش را با قدرت ادامه دهد.
پیوس در مورد شرایط فعلی مهدی طارمی در پرسپولیس خاطر نشان کرد: مهدی پسر 
خوبی است، اما باید بیشتر استراحت و تمرین کند. او در بهترین شرایط ممکن قرار دارد. مهره 

فیکس پرسپولیس و تیم ملی است و امید میلیون ها نفر در گلزنی. 
مهدی باید قدر این روزها را بداند تا بعدها غصه نخورد. دوست دارم او حرف ما را گوش 
کند و صبر و تحملش را بالا ببرد. طارمی باید شب ها زود بخوابد و صبح ها زودتر از خواب 
بیدار شود. قطعاً وقتی او آماده باشد، پرسپولیس هیچ کم و کسری ندارد. مهدی باید بداند 
امید میلیون ها هوادار پرسپولیس است و هر گلش می تواند چند میلیون نفر را خوشحال کند. 

طارمی باید با تکرار این حرف ها در خلوت خود، انرژی اش را چندبرابر کند.
وی در خاتمه تصریح کرد: باقی بازیکنان تیم هم شرایط خوبی دارند. عالیشاه، علیپور، 
مسلمان، بیرانوند و به خصوص سیدجلال حسینی. این همان بازیکنی بود که فصل قبل، 
برانکو می گفت به درد پرسپولیس نمی خورد، اما ببینید حالا به چه مهره مهمی در تیم بدل 
شده است. امیدوارم رامین رضاییان هم به آرامی وارد ترکیب اصلی شود و مثل فصل قبل 

به تیم کمک کند.

مربی تیم استقلال:

برای جام حذفی برنامه ویژه ای داریم

مربی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه برای موفقیت در بازی های پیش رو باید شجاع بود، 
گفت: برای جام حذفی برنامه ویژه ای داریم.

محمد خرمگاه در گفتگو با سایت باشگاه استقلال در رابطه با روند حرکتی آبی پوشان از 
ابتدای لیگ گفت: در هفت هفته  ابتدایی در نتیجه گیری خوب عمل نکردیم اما روند رو به 
رشدی را طی کردیم. در نتیجه گیری واقعا بد شانس بودیم اما تلاش ما این بود تا کاری را 
انجام بدهیم که استقلال پیشرفت کند. حضور پرتعداد بازیکنان جدید در ترکیب استقلال 
نیز یکی دیگر از دلایل نتیجه نگرفتن تیم در هفته های اول بود اما اکنون دیگر آن روزها را 
پشت سر گذاشتیم و شرایط ایده آلی داریم. در بازی برابر پرسپولیس و ذوب آهن نیز عملکرد 

خوبی داشتیم و در نهایت پیش از شروع تعطیلات اولین برد را کسب کردیم.
مربی تیم فوتبال استقلال درباره دیدار این تیم در جام حذفی تصریح کرد: از ملوان نوین 
انزلی شناختی نداریم اما جام حذفی برای ما ارزش زیادی دارد زیرا با 5 بازی می شود یکی از 
دو جام معتبر فوتبال ایران را کسب کرد. به همین دلیل برای حضور پر قدرت در این بازی ها 
برنامه خاصی داریم. مربی استقلال درباره عملکرد خط دفاعی این تیم افزود: انتقادات باید 
به عملکرد سازمان دفاعی تیم ما باشد و نه خط دفاع. همانگونه که حمله از بازیکنان دفاع 
و دروازه بان شروع می شود، کار دفاعی نیز از خط حمله آغاز می شود و اگر همه بازیکنان 
باهوش و بدون استرس عمل کنند خواهید دید که مشکلات دفاعی تیم ما به حداقل می 
رسد.  خرمگاه در پایان درباره جوانگرایی این تیم در روزهای سخت لیگ، گفت: در این سالها 
یاد گرفتیم شجاع باشیم زیرا آدم ترسو، مرده است. جوانگرایی به نفع استقلال است و در 
ادامه خواهید دید این جوانان برای استقلال روزهای خوبی را خواهند ساخت. سعی کردیم 
این شجاعت را به بازیکنان نیز القا کنیم و هر چند هنوز تیم به شرایط آرمانی نرسیده اما 
عملکرد بازیکنان نوید روزهای خوب را می دهد و مطمئنا روزهای خوبی در انتهای فصل 

برای هواداران خواهیم ساخت.

سرپرست سپاهان: 

باخت برابر پرسپولیس را فراموش کرده ایم
سرپرست تیم فوتبال سپاهان گفت: کار با بازیکنان جوان تاوان دارد و ما نیز باید این 
تاوان را بدهیم، اما این بازیکنان نیز رفته رفته خودشان را ثابت می کنند و سال ها در این 

فوتبال خواهند درخشید.
مهدی اخوان اظهار کرد: به هرحال باختی که به پرسپولیس داشتیم روی تیم تاثیر 
گذار بود، اما این باخت را فراموش کرده ایم و بازیکنان آماده هستند تا در ادامه بتوانیم 

نتایج خوبی بگیریم.
وی در واکنش به متهم کردن خلیل زاده به کم کاری برابر پرسپولیس، گفت: اصلا 

چنین چیزی صحت ندارد و خلیل زاده یکی از بهترین بازیکنان ایران و سپاهان است.
اخوان با بیان اینکه هواداران می خواهند هر تیمی به اصفهان می آید ٦ گل بخورد و 
از اصفهان برود، ادامه داد: به هر حال تمام تیم ها سخت تلاش می کنند و فوتبال همین 
است تیمی که خوب بازی کند برنده خواهد شد، البته تیم ما نیز در برابر پرسپولیس بازی 

خوبی انجام داد.
سرپرست تیم فوتبال سپاهان با بیان اینکه تیم ما جوان است، افزود: کار با بازیکنان جوان 
تاوان دارد و ما نیز باید این تاوان را بدهیم، اما این بازیکنان جوان نیز رفته رفته خودشان را 

ثابت می کنند و سال ها دراین فوتبال خواهند درخشید.

حضور رفیعی در پرسپولیس منتفی می شود؟

مذاکرات تراکتورسازی برای امضا قرارداد 
سروش جدی شد

باشگاه تراکتورسازی مذاکرات خود را با مهاجم سرباز تیمش برای عقد قرارداد جهت 
ادامه فعالیت در این تیم بعد از اتمام خدمت سربازی در نیم فصل دوم آغاز کرده است.

خدمت مقدس سربازی سروش رفیعی ٢ ماه دیگر به پایان می رسد. رفیعی آخرین 
سرباز ماجرای پر سروصدای کارت های معافیت خدمت است.

با پایان خدمت رفیعی پرونده کارت های جعلی تمام می شود. اما باشگاه تراکتورسازی 
قصد دارد پس از اتمام خدمت سربازی هم این بازیکن کلیدی را در خدمت داشته باشد. 
قلعه نویی و آجورلو نمی خواهند تا در نیم فصل دوم بازیکنی مثل رفیعی سر از تیم های 

رقیب در بیاورد.
آنها مذاکرات خود را برای حفظ رفیعی در نیم فصل دوم انجام داده اند و تاکنون دو 
نشست با این بازیکن داشته اند تا قراردادی بین تراکتورسازی و رفیعی به امضا برسد . 
رفیعی همه مذاکرات را به پس از اردو تیم ملی موکول کرده است و در این مذاکرات 
تاکید بر این داشته است که قصدش بازی خارج از ایران و حضور در فوتبال اروپاست و 
اکنون پیشنهادی از لیگ های اروپایی دارد اما با این حال به احترام هواداران تراکتورسازی 

و قلعه نویی پای مذاکره با تراکتورسازی می نشیند.
این مذاکرات را مشاور رفیعی تائید کرده است.  این در حالیست که حضور او در 

پرسپولیس برای نیم فصل دوم هم مطرح بود.

رئیس سبک کونگ فو گرات سان استان قم خبر داد

اختصاص 16 طلای مسابقات قهرمانی کشور 
به کونگ فوکاران قم

محمدعلی کریمی اظهار کرد: تیمی به نمایندگی از این سبک به رقابت های کونگ فو 
گرات سان قهرمانی کشور اعزام شد که نسبت به موفقیت تک تک اعضای آن امید زیادی 

داشتیم و به لطف خدا این اتفاق نیز رخ داد.
وی ادامه داد: در مسابقات کونگ فو گرات سان قهرمانی کشور که با حضور چهره های 
مستعد رده های سنی پایه و نفرات سرشناس رده   سنی بزرگسالان از استان های مختلف 
در سطح کمی و کیفی بسیار بالا به انجام رسید، تیم کونگ فو گرات سان قم سکوی نخست 

را به خود اختصاص داد.
رئیس سبک کونگ فو گرات سان استان قم بیان کرد: طبق برنامه ریزی انجام شده از 
سوی فدراسیون کونگ فو و هنرهای رزمی و سبک گرات سان کشور، رقابت های قهرمانی 
کشور در این سبک به میزبانی هیات کونگ فو و هنرهای رزمی استان یزد به انجام رسید 

و برترین های خود را شناخت.
وی تصریح کرد: این دوره از مسابقات سبک گرات  سان قهرمانی کشور به میزبانی یزد 
در مقایسه با دوره های قبل واقعا کیفیت و سطح فنی بهتر و بالاتری داشت و خوشبختانه 

با درخشش تک تک اعضای تیم قم، سکوی نخست این دوره از مسابقات به نام قم شد.
کریمی با اشاره به تعداد مدال های کسب شده توسط تیم گرات سان قم، عنوان کرد: تیم 
کونگ فو قم در این دوره از رقابت ها مجموعا 35 مدال رنگارنگ را به خود اختصاص داد در 
حالی که نزدیک به نیمی از مدال های کسب توسط کونگ فوکاران قم رنگ طلایی داشت 

و یکی از موفق ترین دوران حضور قم در رقابت های کشوری را رقم زد.
وی خاطرنشان کرد: از مجموع مدال هایی که توسط تیم کونگ فو گرات سان استان قم 
در مسابقات سال 1395 قهرمانی کشور به دست آمد، تعداد 1٦ مدال به رنگ طلا بود، 
ضمن اینکه کونگ فوکاران قم در 14 وزن صاحب نشان نقره شدند و پنج مدال نیز به 

رنگ برنز کسب کردیم.
کریمی در ادامه با اشاره به مدال آوران طلایی تیم گرات سان قم، ابراز کرد: محمدعلی 
کریمی، امیرطاها کریمی، امیر مهدی کریمی، امیرمهدی پیروی، محمدمعراج زرین چرخ، 
یزدان منتظر، محمدامین مرادی، محمدمهدی شاه نظری، محمد ربانی، محمدحسن 
کریمی، محمدمهدی صفری، وحید مظاهری پور، محمدحسن دوستین زاده، یاسین 

محمدی، محمد دهقانی و حسین مهدی در این مسابقات صاحب نشان طلا شدند.
وی بیان کرد: نقره ای های تیم کونگ فو گرات سان قم در این دوره از مسابقات نیز 
سیدمحمدحسین شاهرخی، محمدعلی قنبری، محمدعلی عابدی، محمدمتین کریمی، 
سیدمحمدحسن آشتی، سیدمحمدحسین رضوی، محمدعلی صالحی، علیرضا گودرزی، 
حسن نظرپور، محمدعلی سراجی، محمدصالح بای، امیرعلی سبحانی، حسین محفوظ و 

حسین فرهادخانی به مدال نقره دست یافتند.
رئیس سبک کونگ فو گرات سان استان قم تصریح کرد: در راه کسب مقام نخست بخش 
تیمی رقابت های کونگ فو گرات سان قهرمانی کشور در یزد، متین قاضی، ایلیا یوسف وند، 
امیرمحمد کریمی، علی کریمی و سیدمعین شریعتی پنج مدال برنز به ارمغان آوردند و قم 

بالاتر از یزد و اصفهان بر سکوی نخست جای گرفت.

سرمربی تیم هندبال بانوان هدف پویان جوان قم خبر داد

دعوت هندبالیست های هدف پویان جوان قم 
به اردوی آسیایی ها

زهرا احمدی نیا اظهار کرد: برای حضور در اردوی تیم ملی هندبال بانوان کشورمان 
به منظور اعزام به رقابت های قهرمانی زنان آسیا، پیش از این سه ملی پوش از باشگاه 

هدف پویان جوان قم حضور داشتند و اکنون دو نفر آنها به اردوی چهارم دعوت شده اند.
وی ادامه داد: باشگاه  هدف پویان جوان قم همواره بین دو تا پنج ملی پوش در تیم های 
ملی کشورمان داشته و این مایه افتخار و سربلندی ما است که تلاش های باشگاه در 
راستای شناخت استعدادها و نخبه های این رشته، توسعه هندبال قم و خدمت به هندبال 

کشور دیده می شود.
سرمربی تیم هندبال بانوان هدف پویان جوان قم اضافه کرد: بازیکنان ملی پوش باشگاه 
هدف پویان جوان قم حضور در رقابت های مختلف بین المللی و آسیایی را پیش از این 
همراه با تیم های ملی نوجوانان، جوانان و بزرگسالان ایران تجربه کرده اند و اکنون به 

پختگی بسیار بالایی رسیده اند.
وی یاد آور شد: فصل جدید رقابت های لیگ برتر هندبال بانوان باشگاه های کشور را 
پیش رو داریم و صد در صد حضور آماده و با انگیزه بازیکنان ما در اردوی تیم ملی، موجب 
افزایش قدرت تیم هندبال بانوان هدف پویان جوان قم در رویارویی با حریفان لیگ برتری 

خواهد بود.
احمدی نیا که سابقه مربیگری تیم ملی کشورمان در رقابت های قهرمانی آسیا و انتخابی 
جام جهانی را نیز در کارنامه دارد، با اشاره به آغاز دور جدید تمرینات بانوان هندبالیست 
کشورمان عنوان کرد: اردوی جدید تم ملی هندبال از روز سه شنبه هفته جاری آغاز 

می شود.
وی خاطرنشان کرد: ملی پوشان در حالی از روز ششم مهر ماه به اردو می روند که برای 
حضور در دور جدید تمرینات تیم ملی هندبال بانوان از ٢1 بازیکن باشگاه های مختلف 
دعوت به عمل آمده و الناز قاسمی به همراه  فاطمه خلیلی به فر دو تن از ملی پوشان باشگاه 

هدف پویان جوان قم نیز در بین آنها حضور دارند.
سرمربی تیم هندبال بانوان هدف پویان جوان قم اضافه کرد: در شرایطی که قرار بود 
شانزدهمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی زنان آسیا در رده سنی بزرگسالان آبان ماه 
سال جاری به میزبانی کشور اردن برگزار شود اما کنفدراسیون هندبال آسیا اقدام به تغییر 

تصمیم خود در زمان برگزاری این رقابت ها گرفت.
وی یاد آور شد: بر این اساس قرار است مسابقات ٢٠1٦ قهرمانی زنان آسیا اسفند ماه 
امسال به میزبانی کشور کره جنوبی برگزار شود و به همین دلیل تمرینات تیم ملی هندبال 
بانوان ایران نیز در تهران پیگیری می شود تا ٢1 هندبالیست از سه شنبه هفته جاری 

چهارمین اردوی تیم ملی را آغاز کنند.
احمدی نیا با بیان اینکه این اردو تا یازدهم مهر در تالار فدراسیون هندبال برگزار 
می شود، ابراز کرد: سیران احمدی، مژگان قهرمانی، شقایق پاپیری، سمیره علی زمائی، 
اسرا زندی، الناز رمضان پور، نرگس شیخی، مریم یوسفی، هانیه لک، نیوشا مرادبخش، 
ساناز رجبی، آرزو محمدی، فاطمه موسوی، مژگان کاراوند، سمیه شهریاری، سهیلا 
هیات، صونا بیداد، الناز قاسمی، فاطمه خلیلی به فر، شیدا فلاحی و راضیه جانباز به این 

اردو دعوت شده اند.

بازی دوستانه برای تیم ملی در ارمنستان

ساکت: لیگ تعطیل نشده است

رییس سازمان تیم های   ملی فوتبال از برگزاری دیدار دوستانه 
تیم ملی فوتبال در ارمنستان در روز دوشنبه یا سه شنبه خبر 

داد.
 محمدرضا ساکت،  رییس سازمان  تیم های ملی فوتبال با 
اشاره به حضور تیم   ملی بزرگسالان در ارمنستان، اظهار کرد: 
اردوی تیم   ملی عملا از دو روز پیش در ارمنستان آغاز شده 
و بلافاصله پس از رسیدن به این کشور برنامه های تمرینی 
خودمان را از بعد از ظهر آن روز آغاز کردیم. همه بازیکنان 
دعوت شده به اردو ما را همراهی می کنند و پژمان منتظری 
هم که به دلیل آسیب دیدگی  در روزهای گذشته عمل جراحی 
انجام داده بود در کنار تیم   ملی حضور دارد و امور درمانی و 

اقدامات پزشکی روی او انجام می شود.
رییس سازمان تیم های ملی از برگزاری دیدار دوستانه در 
ارمنستان خبر داد و گفت : با توجه به پیش بینی های صورت 
گرفته و فشردگی بالای مسابقات ارمنستان خیلی از تیم ها 
نتوانستند با تیم   ملی دیدار دوستانه ای را برگزار کنند، اما پس 
از مذاکرات ما تیم   ملی یک بازی دوستانه را در روز دوشنبه یا 

سه شنبه خواهد داشت تا  به آمادگی کامل دست یابد.

ساکت درباره دیدار تیم   ملی ایران و کره جنوبی در بیستم 
مهر که مصادف با تاسوعای حسینی است، خاطرنشان کرد: از 
دو ماه قبل اقدامات لازم برای این موضوع انجام شد و هیاتی به 
سرپرستی مهدی تاج در فیفا حاضر شد و مذاکرات مفصلی را 
درباره تغییر تاریخ این بازی انجام دادند که این دیدار از شامگاه 
تاسوعا به روز دیگری موکول شود. همچنین همین هیات در 
مالزی حاضر شد و مذاکراتی را هم با AFC انجام داد، اما با توجه 
به برنامه ریزی این بازی ها از سال گذشته امکان تغییر تاریخ 
میسر نشد و ما فقط موفق به تغییر ساعت بازی شدیم و بازی 
چند ساعت زودتر برگزار می شود. می خواهیم هواداران بلافاصله 
پس از بازی به مراسم عزاداری تاسوعا و عاشورای حسینی 
برسند و برنامه ریزی بسیار خوبی برای آن انجام شده است. با 
توجه به شعار یک ورزشگاه، یک هیات می خواهیم بزرگترین 
دسته عزاداری حسینی را تشکیل دهیم و در این راه از کمک 
شهرداری، اتوبوسرانی و مترو نیز استفاده می کنیم که هواداران 

به سرعت به داخل شهر برسند.
او در پاسخ به این سوال که آیا تیم   ملی قبل از بازی با سوریه 
در مالزی دیداری را با تایلند در بانکوک خواهد داشت، گفت : 
پیش از این قرار بود تیم   ملی با سوریه در لبنان دیدار کند، اما 
با توجه به درخواست AFC این دیدار در مالزی انجام می شود. 
البته دولت و تیم   ملی سوریه درخواست کرده بودند که همه 
دیدارهای آنها در ایران برگزار شود، اما همگروهی با ایران 

بازی های این کشور به مالزی منتقل شد.
رییس سازمان تیم های ملی  اضافه کرد: قبل از اعزام به 
مالزی اردویی را در تایلند خواهیم داشت و پس از آن به مالزی 

می رویم.
ساکت همچنین در پاسخ به این سوال که آیا دیدار ایران و 
سوریه در شهر کوالالامپور برگزار می شود یا در شهر سرمبان 
که سوریه و کره جنوبی دیدار  کردند، تاکید کرد: طبق اطلاعات 
اخیر این دیدار در کوالالامپور برگزار می شود و ما در حال 

رایزنی هستیم که بهترین شرایط برای تیم ملی فراهم شود.
او با بیان این که لیگ برتر به خاطر تیم   ملی تعطیل نمی شود، 
ادامه  داد: به هیچ وجه تعطیلی های لیگ برتر خارج از فیفا دی 

نیست. برخی ها اطلاعات غلط می دهند. لیگ تعطیل نمی شود،  
بلکه مسابقات جام حذفی در این مدت زمان برگزار می شود. 
البته اگر تیمی بیشتر از سه بازیکن ملی پوش داشته باشد 
می تواند بازی خود را به زمان دیگری موکول کند. هر دو باشگاه 
که بیش از سه بازیکن ملی پوش دارند اعلام آمادگی کرده اند 
که در این مسابقات شرکت خواهند کرد. از طرفی تیم های لیگ 
برتر در این مرحله با تیم های لیگ دسته یک، دو  و حتی سه 
دیدار می کنند و خود آنها پذیرفته اند که بدون حضور بازیکنان 
ملی پوش شان در این دیدار حاضر شوند. تعطیلات ما خارج از 
فیفا دی نیست و تیم های لیگ برتری هم می توانند در فیفا دی 

بازی های دوستانه ای را برای حفظ آمادگی خود برگزار کنند.
رئیس سازمان تیم های   ملی با اشاره به دو دیدار حساس 
تیم   ملی در هفته  سوم و چهارم مقابل ازبکستان و کره جنوبی، 
گفت : همه اعضای کادرفنی به دنبال این هستند که با بهترین 
آمادگی در این مسابقات حاضر شویم. هر چند که ما در این  
اردو بازیکنان لژیونر را در اختیار نداریم اما نمی توانیم تیم   ملی 
را رها کنیم. سازمان لیگ به خوبی چاره اندیشی کرد و جام 
حذفی در این مدت زمان برگزار می شود و ما در سال 9٦ 
فشردگی گذشته را نداریم. حساسیت و ضرورت این دیدارها 
ایجاب می کرد که ما این گونه تدبیر کنیم و در این راه از تمامی 
تیم ها و باشگاه هایی که از تیم   ملی حمایت کرده اند صمیمانه 

تشکر می کنم.
او با تشکر از سفارت ایران در ایروان، ادامه  داد: روز گذشته 
)جمعه( دکتر سجادی، سفیر ایران در کمپ تیم   ملی حضور 
داشت و با بازیکنان و کادرفنی به صحبت پرداخت. او مراتب 
آمادگی سفارت ایران برای ارائه خدمات به تیم   ملی را اعلام 

کرد.
رییس سازمان تیم های ملی با بیان این که کمپ تیم   ملی 
ارمنستان از امکانات بسیار خوبی برخوردار است،  اضافه کرد: 
این کمپ هشت زمین فوتبال بسیار خوب و با کیفیت دارد و با 
توجه به لغو روادید میان ایران و ارمنستان مانند سایر تیم های 
ایرانی بسیار راحت در این کشور حاضر شدیم و زمینه آمادگی 

بسیار خوب برای تیم   ملی فراهم شده است.

کیش مالی به شطرنج!

 میزبانی دو میلیاردی برای فدراسیون یک میلیاردی
فدراسیون شطرنج سه میزبانی آسیایی و جهانی در 
پیش دارد؛ برای تنها یکی از رویدادها دو میلیارد تومان 
هزینه برآورد شده این درحالی است که بودجه سالیانه 

این فدراسیون تنها یک میلیارد تومان است!
 شطرنج جزو رشته های به نسبت پرسفر در ورزش 
ایران است که سالیانه برای حضور در رقابت های رده 
های سنی مختلف بانوان و آقایان در سطوح مختلف 
بین المللی، اعزامی زیادی در برنامه دارد. مسئولان این 
رشته در کشورمان البته اخیرا در کنار این اعزام ها 
میزبانی رویدادهای مختلف را هم در برنامه خود قرار 
داده اند که قاعدتا همزمان کمتر شدن اعزام ها و در 
عین حال معرفی و رشد بیشتر این رشته در داخل 

کشور را موجب می شود. 
در همین راستا سال گذشته فدراسیون شطرنج در 
دوره سرپرستی نصرالله پریچهره برگزار کننده مرحله 
سوم رقابت های گرند پری بانوان در تهران بود. به 
فاصله چند ماه بعد هم دوازدهمین دوره مسابقات 
قهرمانی مدارس آسیا و رقابت های جام ستارگان 
جهان همزمان در تهران و انزلی برگزار شد. اینها اولین 
رویدادهایی بودند که در دوره جدید و فعلی مدیریت 
فدراسیون شطرنج در کشورمان برگزار شدند که قرار 
است با برگزاری سه رویداد دیگر ادامه داشته باشند، 
مهرداد پهلوان زاده که اسفندماه سال گذشته ریاست 
فدراسیون شطرنج را عهده دار شد به واسطه گرفتن 
امتیاز میزبانی این سه رویداد آسیایی و جهانی، ماه 
های شلوغ و پرکاری در پیش دارد که قطعا بار مالی 
زیادی را هم برای وی و فدراسیونش متحمل می شود.

شطرنج و سه میزبانی جهانی و آسیایی
 پیش رو

مسابقات شطرنج جوانان آسیا یکی از این سه رویداد 
است که تیرماه سال آینده در ایران برگزار خواهد شد. 
دو رویداد دیگر اما همین امسال برگزار می شود. قرار 
است مسابقات آماتورهای آسیا ٢٠ تا ٢8 آبان ماه 
برگزار شود و برگزاری رقابت های مهم قهرمانی جهان 
در بخش بانوان هم برای 17 بهمن تا 1٠ اسفندماه 

سال آینده پیش بینی شده است. 

امسال  نیمه دوم  برای  اینکه فدراسیون شطرنج 
میزبان دو رویداد است که یکی از آنها خیلی مهم تر 
از دیگری و در سطح جهان برگزار می شود، اهمیت 
چگونگی گردش مالی این فدراسیون در این نیمه سال 
را بیشتر می کند. به خصوص با توجه به اینکه هزینه 
پیش بینی شده برای یکی از مسابقات دقیقا دو برابر 

بودجه سالیانه فدراسیون است. 
یک میلیارد بودجه فدراسیون، دو میلیارد 

هزینه یک میزبانی!
طبیعی است که برگزاری مسابقات مختلف در ایران 
با لحاظ کردن هزینه های جانبی مختلف، بار مالی 
قابل توجهی را برای هر فدراسیون ایجاد می کند. 
همانگونه که فدراسیون شطرنج برای میزبانی مرحله 
سوم مسابقات گرند پری بانوان به عنوان اولین تجربه 
برگزاری مسابقات در این بخش و سطح، 7٠٠ میلیون 
تومان هزینه کرد و برگزاری رقابت های قهرمانی 
این  برای  تومان  میلیون   7٦٠ هم  آسیا  مدارس 

فدراسیون بار مالی ایجاد کرد اما در میان رویدادهایی 
که طی هفت ماه آینده و به فصله کمی از یکدیگر قرار 
است به میزبانی کشورمان برگزار شود، هست رویدادی 
است که هزینه آن میلیاردی محاسبه شده آنهم نه 
در حد یک میلیارد؛ رقابت های شطرنج قهرمانی زنان 
جهان یکی از مهمترین رویدادهایی به حساب می 
آیدکه تا به امروز فدراسیون شطرنج، امتیاز میزبانی 
آن را فدراسیون جهانی گرفته است. برای برگزاری دو 
هفته ای این مسابقات در ایران که با توجه به تعداد 
شرکت کنندگان و مهمتر از آن سطح بالای رقابت 
ها، هزینه ای معادل دو میلیارد تومان پیش بینی شده 

است.
این در حالی است که هزینه سالیانه فدراسیون 
شطرنج که تنها یک میلیارد تومان است. مهمتر اینکه 
قاعدتا ته به امروز که نیمی از سال گذشته، بخشی از 
این بودجه که باید حداقل نیمی از آن باشد، پرداخت 
شده است و حال فدراسیون شطرنج مانده با میزبانی 

های میلیاردی و بودجه باقی مانده ای که کفاف این 
میزبانی را نمی دهد!

لزوم جذب اسپانسر اما نه در دقیقه 90
جذب اسپانسر یکی از الزامات میزبانی برای هر 
رویدادی است، اهمیت این موضوع در رشته ای مانند 
شطرنج هم به واسطه اوضاع مالی فدراسیون و هزینه 
های بالای میزبانی خیلی قابل توجه است. مهرداد 
پهلوان زاده رئیس فدراسیون شطرنج نیز این موضوع 
تایید و تاکید می کند که کسب امتیاز سه رویداد 
قهرمانی زنان جهان، آماتورهای آسیا و جوانان آسیا 
فقط با عنایب به کمک گرفتن از حامی مالی انجام 
شده است. پهلوان زاده اظهارداشت: شطرنج ایران برای 
میزبانی مسابقات مختلف از نظر امکانات فنی و نیروی 
برگزارکننده، بضاعت غنی دارد. در این بین فقط با 
مشکل مالی مواجه هستیم که امیدواریم بتوانیم با 

جذب اسپانسر آن را به حداقل برسانیم. 
وی با اشاره به اهمیت بالای رقابت های قهرمانی 

زنان جهان و برگزاری آن در ایران ادامه داد: البته 
بحث عمده ما در رابطه با مسائل مالی، مربوط به این 
مسابقات می شود. رقابت های قهرمانی زنان جهان 
هر دو سال یکبار برگزار می شود، این مسابقات از 
اعتبار بالایی در جهان برخوردار است، برگزاری چنین 
برترین  که  واسطه حضوری  با  ایران  در  مسابقاتی 
داشت،  خواهند  کشورمان  در  جهان  زن  متفکران 
برای شطرنج ایران می تواند خیلی مفید باشد.  رئیس 
فدراسیون شطرنج تاکید کرد: مسابقات جوانان آسیا 
سال آینده برگزار می شود بنابراین از حالا برای آن 
دغدغه نداریم. فعلا تمرکزمان روی دو رویدادی است 
که امسال میزبان آنها هستیم. البته تعداد شرکت 
کنندگان در مسابقات جوانان آسیا زیاد نیست. این 
رقابت ها با حضور حدود 1٠٠ شطرنجباز برگزار می 
شود و قطعا برای فدراسیون مشکل مالی آنچنانی ایجاد 
نمی کند. دغدغه اصلی ما در مورد رقابت های قهرمانی 
زنان جهان است که پیش بینی شده دو میلیارد تومان 
هزینه داشته باشد. این هزینه بالایی برای فدراسیون 
است.  پهلوان زاده در مورد اینکه آیا برای تامین بودجه 
لازم در این زمینه رایزنی با وزارت ورزش و بخش 
های خصوصی به عنوان حامی مالی انجام شده است، 
به خبرنگار مهر گفت: رایزنی هایی با وزارت ورزش 
داشتیم که با استقبال هم مواجه بوده است. در عین 
حال به دنبال جذب اسپانسر هستیم. باید اسپانسرهای 
خوبی جذب کنیم تا این میزبانی بزرگ هزینه بالایی 

به فدراسیون تحمیل نکند. 
 فدراسیون شطرنج هزینه های لازم برای برگزاری 
مسابقات گرند پری به خصوص تامین بودجه پاداش 
آن رقابت ها را نیز با کمک اسپانسر تامین کرد اما در 
دقیقه 9٠ طوریکه به فاصله یکی دو روز مانده به پایان 
مسابقات هنوز وضعیت اسپانسر و کمک های مالی 
آن مشخص نبود. به جا است که این بار مسئولان 
فدراسیون با توجه به اهمیت مسابقات قهرمانی زنان 
وضعیت  مسابقات  از  پیش  و  زودتر  خیلی  جهان 
اسپانسر و حد کمک های مالی را مشخص کند تا این 

میزبانی بزرگ با مشکل مواجه مواجه نشود.
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ساختمانهای گهواره ای برای ایمنی در برابر زلزله ساخته می شوند

محققان در پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی و 
مهندسی زلزله درصدد هستند تا ساختمان های با 
حرکت گهواره ای طراحی کنند تا بر اثر زلزله کمتر 

آسیب را ببینند.
دانشیار  و  طرح  مجری  مقدم،  سروقد  عبدالرضا 
پژوهشکده سازه پژوهشگاه بین المللی زلزله شناسی 
و مهندسی زلزله در خصوص طرح » توسعه  سیستم 
های ساختمانی لرزه ای تعمیر پذیر« اظهار داشت: طبق 
استاندارهای بین المللی زلزله ساختمانها طوری طراحی 
می شوند که بعد از این رویداد، ساختمان فروریزش نکند 

و بعبارت دیگر سقف هایش نریزد.
وی با بیان اینکه هدف استانداردهای قدیمی تر هم 
همین بوده است، افزود: ساختمان ضدزلزله با تصور اینکه 
در زلزله آسیبی نخواهند دید اقتصادی و عملی نیست 
و آنچه از ساختمانهای به اصطلاح ضد زلزله انتظار می 
رود آن است که حدالمقدور  کسی بعد از زلزله کشته 
نشود؛ ولی عموما خود ساختمان بعد از زلزله قابل استفاده 

نیست.
وی با بیان اینکه تمام ساختمان های شهر تهران دو 
حالت دارند، عنوان کرد: اول ساختمان هایی که طراحی 
خوبی ندارد و برای زلزله به خوبی طراحی و اجرا نشده 

اند و طبعا مشکلات جدی ایجاد خواهند کرد؛ و دوم 
ساختمانهایی که طبق آیین نامه زلزله طراحی و اجرا 

شده اند.
 سروقد مقدم خاطر نشان کرد: حتی ساختمان های 
نوع دوم هم طوری طراحی می شوند که در برابر زلزله 
آسیب می بینند و نیاز به تعمیرات شدیدی دارند؛ در 
واقع بخاطر تبعات اقتصادی، نمی توان ساختمان های  
مسکونی را همچون ساختمان های نیروگاههای اتمی 
ساخت که بعد از زلزله نیاز به هزینه کمی برای بازسازی 

داشته باشند.
 دانشیار پژوهشکده سازه پژوهشگاه بین المللی زلزله 
این رو در صدد  از  افزود:  زلزله  شناسی و مهندسی 
آمدیم تا طرحی را پیش ببریم که بتوانیم از متحمل 
ها  ساختمان  بازسازی  برای  زیاد  های  هزینه  شدن 
بعد از زلزله جلوگیری کنیم. وی ادامه داد: در واقع به 
دنبال این هستیم که سیستم های ساختمانی را طوری 
طراحی کنیم که بعد از زلزله صدمات قابل تعمیری 

داشته باشند.
سروقد مقدم در خصوص طرح توسعه  سیستم های 
ساختمانی لرزه ای تعمیر پذیر بیان کرد: تا کنون این 
طرح پژوهشی روی دو سیستم فولادی دارای مهاربند 

و سیستم های بتنی دارای دیوار برشی متمرکز و اجرایی 
شده است. وی گفت: در واقع می توان گفت اساس این 
طرح بر این ایده استوار است که  ساختمان به نحوی 
طراحی و اجرا شود که به زمین کاملا چسبیده نباشند 
و به هنگام زلزله همانند گهواره ای حرکت کند؛ در 
اینصورت انتظار می رود ساختمان حرکت های وارد شده 
را تحمل کرده و خسارت های زلزله، عموما در نقاط از 
پیش تعیین شده و بسادگی قابل تعمیر در ساختمان، 

متمرکز شوند.
 به گفته وی، هر چند مطالعه فعلا بر دو تیپ سازه ای 
متمرکز شده ولی عموم ساختمان های فولادی و بتنی 

می توانند از این روش استفاده کنند.
وی با بیان اینکه آزمایشاتی برای این طرح در پژوهشگاه 
زلزله انجام داده ایم، گفت: توانستیم ساختمان هایی را به 
صورت آزمایشی طراحی کنیم که در برابر زلزله مقاوم 
بوده و بعد از این رویداد هم خسارت کمتری به ساختمان 
وارد شود.  درواقع با این کار، بهسازی ساختمان بسادگی 

مقدور می شود. 
سروقدمقدم با بیان اینکه این مبحث از موضوعات روز 
مهندسی زلزله است و با توجه به خسارتهای هنگفت 
زلزله ها عموم کشورهای لرزه خیز پیگیر این مباحث 
هستند ولی هر جایی به گونه ای دنبال می شود، افزود: 
در حال حاضر هم کشورهای توسعه یافته و هم در حال 
توسعه واقع در مناطق زلزله خیز در صدد اجرای این گونه 
طرح ها هستند و انتظار می رود بزودی در مقیاس وسیع 
شاهد اجرایی شدن سازه های ساختمانی نوین مبتنی 
بر ایده حرکت گهواره ای باشیم.  وی افزود: هدف طرح 
ما ساختمان های متداول است؛ یعنی این طرح را روی 

ساختمان های مسکونی پیاده سازی کنیم.
 مجری طرح با بیان اینکه این طرح از اجرای مختلفی 
از ٢ سال  را  این طرح  اظهار داشت:  برخوردار است، 
گذشته آغاز کرده ایم و تا پایان امسال به نتیجه خواهد 
رسید. در اصل دانش فنی این طرح را در دست خواهیم 

داشت.
 وی با بیان اینکه برای اجرایی شدن این طرح باید 
بعد از اخذ مجوز، مورد تایید وزارت راه و شهرسازی، 
شهرداری و مرکز تحقیقات راه و مسکن قرار بگیرد تا 
به مرحله اجرا برسد، عنوان کرد: اجرایی شدن این طرح 
زمان می برد و پیش بینی نمی کنیم به زودی در کشور 

بتوان از نتایج طرح استفاده کرد.

بیماری گال چگونه معالجه می شود؟
یک عفونت مسری پوستی است که توسط هیره انجام میشود.کرم های انگل کوچک، 
معمولا به طور مستقیم قابل مشاهده نیست، زیر پوست شخص، باعث خارش شدید آلرژیک 
است. عفونت در حیوانات غیر از انسان است که توسط یک گونه کرم های مختلف  ایجاد می 

شود، و به مرض جرب یا گال معروف است.
گال یا جرب ) Scabies ( یک بیماری بسیار مسری و خیلی خارش دار پوست که توسط 
کنه های کوچک ) انگل سارکوپتس ( که در پوست نقب می زند ایجاد می شود. خارش 
شدید و بی امان یک علامت غالب از گال است گال می تواند در همه سنین با همه نوع درآمد 
و سطح اجتماعی تاثیر بگذارد. حتی افرادی که خود را بسیار تمیز نگه می دارند ممکن است 
گال دریافت کنند. آلودگی گال بسیار معمول و در سراسر جهان رخ می دهد. برآورد شده 

است که در سراسر جهان، در حدود 3٠٠ میلیون مورد وجود داشته باشد.
چگونه گال گسترش می یابد؟

تماس جنسی رایج ترین شکل انتقال گال در میان جوانانی که از نظر جنسی فعال هستند 
می باشد گسترش گال از طریق تماس نزدیک با فردی که گال دارد و همچنین می تواند 
توسط حوله مشترک و سایر وسایل شخصی پخش شود گال اغلب می تواند روی چند عضو 
خانواده در یک زمان تاثیر گذارد. و می توانید آن را به شخص دیگر منتقل کنید قبل از اینکه 
شما علائمی داشته باشید. مکان هایی که انگل وارد می شود در ) فضاهای بین انگشتان 
دست، سطوح فلکسور مچ دست، آرنج، زیر بغل، خط کمربند، پا، کیسه بیضه ها ) در مردان ( 

و سینه ) زنان ( می باشد.
در سالمندان، گال بیشتر در پشت رخ می دهد در نوزادان و کودکان کوچک، لانه ها 
معمولا در کف دستها و پاها قرار دارد. پاپول قرمز و وزیکول به اندازه یک تا 3 میلی متر در 

بزرگسالان دیده می شود. این ضایعات حباب مانند و پر از مایع روشن است.
علائم گال چه هستند؟

گال سبب خارش شدید معمولا در شب، راش یا زخم با تاول های کوچک می شود. در 
بچه های کوچک و افراد مسن بدترین خارش را ایجاد می کند در کودکان به طور معمول 
واکنشهای پوستی بدتر است. اگر اولین بار است که شما گال گرفته اید ممکن است چند 
هفته قبل از خارش و زخم پوست گرفتار شده باشید. اما اگر شما قبلا گال گرفته باشید 
علائم احتمالا در عرض چند روز شروع می شود. گاهی اوقات در اثر خارش بیش از حد در 
گال، پوست تحریک شده و ملتهب می شود و می تواند منجر به عفونت ثانویه پوست شود.

چگونه گال تشخیص داده می شود؟
پزشک بر اساس نشانه های شما ) به ویژه اگر در تماس نزدیک با افراد مبتلا به گال بوده 
اید ( مشکوک به گال می شود. گاهی اوقات پزشک به دنبال نشانه های انگل در نمونه ای 
از پوست، تشخیص را تایید می کند. دکتر به آرامی خراشی بر روی پوست های خشک در 
منطقه آسیب دیده می دهد و سپس آن را زیر میکروسکوپ بررسی می کند و بیماری گال 

را تشخیص می دهد.
کنه ها انگل کوچک و هشت پا و فقط 3/1 میلی متر طول دارند و در پوست نقب زنده و 
سبب خارش شدید می شوند که این خارش در شب بدتر می شود کنه گال با یک ذره بین 
یا میکروسکوپ دیده می شود. کنه گال، دست و پا دارد اما قادر به پرواز و یا پرش نمی باشد 
آنها در دمای زیر ٢٠ درجه سانتیگراد بی حرکت می باشد اگر چه آنها ممکن است برای 

مدت های طولانی در این دما زنده بمانند.
درمان بیماری گال چیست

گال بدون درمان از بین نمی رود. نیاز به استفاده از کرم یا لوسیون با نسخه پزشک می باشد 
درمان شامل داروهای scabicidal خوراکی یا موضعی می باشد.

بعضی از داروهای گال برای کودکان، افراد مسن و زنان باردار یا شیرده خطرناک است.
اگر شما گال دارید شما و هر کسی که در تماس نزدیک با شما می باشد باید همزمان 

درمان شوید شما همچنین باید با دقت تمام لباس ها، حوله و ملافه ها را بشویید.
پس از درمان، خارش معمولا ٢ تا 4 هفته دیگر طول می کشد. اگر علائم شما هنوز هم 
پس از 4 هفته وجود دارند شما ممکن است به درمان دیگری نیاز داشته باشید. درمان گال 
شامل تجویز یک عامل ضد کنه مانند ) پرمترین، لیندان و یا ایورمکتین ( و اگر یک عفونت 

ثانویه وجود داشته باشد یک عامل ضد میکروبی مناسب استفاده شود.
کرم پرمترین ) Elimite( از گردن به پایین مالیده شود به مدت یک شب بماند و سپس 
شسته شود. که معمولا بعد از هفت روز تکرار می شود. پرمترین برای استفاده از سن ٢ ماه 

و بیشتر تایید شده است .
درمان های جایگزین ٢8 گرم از لوسیون 1 ٪ و یا 3٠ گرم از کرم لیندان را از گردن به 
پایین استفاده و  پس از حدود هشت ساعت شسته شود از آنجا که لیندان زمانی که از طریق 
پوست جذب می شود می تواند منجر به تشنج شود لذا در پوست های حساس و تحریک 
پذیر، مرطوب، بیماری های پوست، بثورات جلدی یا بعد از حمام استفاده نشود برای احتیاط 
بیشتر، لیندان را در زنان باردار، پرستار، افراد مسن، افراد مبتلا به زخم های پوستی، کودکان 

کمتر از ٢ سال سن و افرادی با  وزن کمتر از 5 کیلوگرم، نباید استفاده شود.
لیندان خط اول درمان نیست و فقط توصیه می شود در بیمارانی که نمی توانند سایر 
درمان ها را تحمل کند و یا سایر درمان ها موثر نباشد استفاده شود. خارش را ممکن است 
تا حدی با یک آنتی هیستامین خوراکی مانند ) هیدروکسی هیدروکلراید ) Atarax (، دیفن 
 ) Periactin ( و یا قرص سیپروهپتادین هیدروکلراید )Benadryl ( هیدرامین هیدروکلراید
کاهش داد. در موارد نادر، ممکن است پردنیزون برای درمان خارش شدید استفاده می شود.

هشدار درباره استفاده بی رویه از شیمی درمانی 
در درمان سرطان

دبیر انجمن رادیوتراپی انکولوژی ایران با بیان اینکه در کشور ما به صورت بی رویه از شیمی 
درمانی برای درمان سرطان استفاده می شود و سالانه بیش از 15٠٠ میلیارد تومان هزینه 
داروهای شیمی درمانی توسط دولت پرداخت می شود، گفت: عدم هماهنگی بین بخشی 

پزشکان موجب گسترش استفاده بی رویه از شیمی درمانی شده است.
 دکتر احمد عامری از برگزاری کارگاه آموزشی کانتورینگ معده برای متخصصان کلینیکال 
انکولوژی )رادیوتراپی انکولوژی( از سوی انجمن رادیوتراپی انکولوژی ایران خبر داد و گفت: 
با پیشرفت علم، تکنیک های استفاده از رادیوتراپی به عنوان موثرترین درمان سرطان نیز 
گسترده شده است؛ به گونه ای که امروزه می توان به صورت دقیق محل مورد نیاز را تعیین و 
سپس رادیوتراپی را انجام داد. استفاده از این روش سایر اعضای بدن را کمتر در معرض اشعه 

رادیوتراپی قرار می دهد و در نتیجه عوارض ناشی از آن کاهش می یابد.
این متخصص کلینیکال انکولوژی افزود: در این کارگاه آموزشی، انجمن کلینیکال انکولوژی 
به این متخصصان تکنیک های جدید را آموزش خواهد داد تا بتوان همزمان با پیشرفت علم، 
دانش همکاران مان را به روز کرده و عوارض ناشی از درمان سرطان را کاهش دهیم. این 
درحالیست که درمان های دارویی با اثربخشی بسیار کمتر از رادیوتراپی بدون هیچ کنترلی 
توسط بعضی از رشته هایی که تسلط کافی به تمامی درمان های غیرجراحی سرطان ندارند، 
هزینه درمان را روز به روز بیشتر کرده و بار مالی آن و همچنین هزینه عوارض ناشی از آن بر 
دولت تحمیل می شود و اگر اقدام موثری صورت نگیرد، بزودی شیمی درمانی تمامی بودجه 

بهداشت را خواهد بلعید.
وی با بیان اینکه در این کارگاه به تکنیک های رادیوتراپی در درمان سرطان معده توجه 
خواهد شد، یادآور شد: سرطان معده از شایع ترین سرطان های دستگاه های گوارش در ایران 

بوده که در آقایان از بالاترین شیوع برخوردار است.
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در خصوص استفاده بی رویه 
از شیمی درمانی برای درمان سرطان ها در کشور هشدار داد و گفت: شیمی درمانی از 
روش های درمان غیرجراحی سرطان  است که متاسفانه در کشور ما به صورت بی رویه و در 
بسیاری از موارد بی مورد از آن استفاده می شود و این هزینه بالا مانع پیشرفت موثر رادیوتراپی 

در کشور شده است.
بنابر اعلام روابط عمومی انجمن رادیوتراپی آنکولوژی ایران، وی با بیان اینکه عدم هماهنگی 
بین بخشی پزشکان موجب گسترش استفاده بی رویه از شیمی درمانی شده است، گفت 
امیدوارم وزارت بهداشت و درمان در تصمیمات خود ارایه خدمات جامع به بیماران مبتلا 
به سرطان را بطور جدی و عملیاتی مدنظر داشته باشد و در جهت تقویت رشته جامع 

رادیوتراپی انکولوژی )کلینیکال انکولوژی( تصمیم گیری کند.

به کودکان کدئین ندهید!
متخصصان اطفال هشدار داده اند که کدئین عوارض جانبی کشنده ای برای کودکان 

دارد.
بسیاری از والدین برای فرزندانشان از مسکن های کدئین دار معمول استفاده می کنند اما 
بررسی آکادمی متخصصان اطفال در آمریکا نشان می دهد که این داروها می توانند عوارض 

جانبی ناخوشایندی برای کودکان داشته باشند.
و  والدین  است:  آمده  آمریکا  اطفال  متخصصان  آکادمی  کارشناسان  بررسی  در 
متخصصان باید دقت کافی داشته باشند که از دادن داروهای کدئین دار به کودکان 
خودداری شود چرا که این دارو می تواند فرآیند تنفس را کند کرده و حتی به مرگ 

کودک منجر شود.
کدئین نوعی مخدر است که به طور معمول برای درمان درد و اسهال تجویز می شود 
و عنصر فعال در شربت سینه است. نحوه سوخت و ساز این دارو در افراد بزرگسال در 

مقایسه با کودکان متفاوت است.
در این مطالعه نمونه هایی در فاصله سال های 19٦5 تا ٢٠15 مورد بررسی قرار گرفته و 
مشخص شد ٦4 کودک از مشکلات تنفسی شدید ناشی از مصرف این دارو رنج می برند 
و ٢4 نفر از آنان پس از مصرف این مخدر فوت کرده اند. همچنین این اولین بار نیست که 

به افراد در مورد خطرات مصرف کدئین هشدار داده می شود.
به گزارش ساینس ورلد ریپورت، سازمان جهانی بهداشت، سازمان غذا و داروی آمریکا 
و آژانس دارویی اروپا در گزارش هایی در مورد تاثیرات کدئین هشدار داده اند. هر چند 
بسیاری از متخصصان اطفال با وجود اطلاع از این موارد به طور مرتب برای بیماران خود 

داروهای کدئین دار تجویز می کنند.

یک شرکت آسیایی از جدیدترین چاپگر خود که تقریبا اندازه یک گوشی موبایل است، 
رونمایی کرد.

 شرکت »اچ پی« که در ساخت چاپگر شهرت دارد، این بار محصول جدیدی را تولید کرده 
که محصول گوشی های هوشمند است.  

نام این محصول منحصر به فرد Sprocket است و قیمت آن 1٢9 دلار و 7٠ دلار ارزانتر از 
چاپگر عکس Fujifilm Instax Share SP-٢ است. تصاویر چاپ شده توسط این چاپگر در 
ابعاد ٢ در 3 هستند.   Sprocket توسط بلوتوث به گوشی هوشمند متصل می شود و با نصب 
اپلیکیشن Sprocket می توان عکس های موجود در گوشی هوشمند را به راحتی چاپ کرد.  
این چاپگر جالب مجهز به فناوری ZINK است که با استفاده از کریستال های رنگ حرارت 

دیده اقدام به چاپ تصاویر می کند و به عبارت دیگر نیازی به کارتریج جوهر ندارد.  

چاپگر جیبی عکس ویژه گوشی های هوشمند 
از راه رسید

محققان کشور نانوحسگری آزمایشگاهی طراحی کرده اند که قادر است مقادیر داروی ضد 
صرع و ضد پارکینسون مصرف شده را به دقت اندازه گیری کند.

 امروزه پیشرفت های علمی صورت گرفته در زمینه  داروسازی و پزشکی افزایش یافته است. 
ایران یکی از پرمصرف ترین کشورها در زمینه  استفاده از دارو است.

بیماری پارکینسون یکی از شایع ترین بیماری های پیش رونده  عصبی در سیستم اعصاب 
مرکزی به شمار می رود. این بیماری مردان را 1.5 برابر بیش از زنان مبتلا می کند. در سراسر 

جهان 1٠ میلیون نفر از بیماری پارکینسون رنج می برند.
داروی انتاکتپون یک داروی مهارکننده برای درمان بیماری پارکینسون است. تعیین دقیق 
درجه  خلوص داروها یکی از پارامترهای مهم در مراحل ساخت دارو پیش از ورود به بازار 
مصرف است. همچنین تعیین دقیق مقدار داروی مصرف شده یا دفع شده از بدن می تواند 
جهت افزایش کارایی درمانی دارو ضروری باشد. مهدی بقایری با بیان اینکه بیش از 9٠ 
درصد داروهای مصرفی دارای ساختارهای شیمیایی سنتزی بوده و عدم اطلاع رسانی 
دقیق در رابطه با نحوه  مصرف، میزان مصرف و پرهیزهای غذایی و دارویی لازم هنگام 
مصرف دارو، سبب بروز مسمومیت های پنهان و آشکار دارویی می  شود، گفت: در طرح 
حاضر به کمک نانوذرات نقره یک حسگر الکتروشیمیایی جهت تشخیص و اندازه گیری 

داروی ضد پارکینسون انتاکتپون طراحی و ساخته شده است.
به گفته  این محقق، نانوحسگر ساخته شده در این طرح می تواند مقادیر اندک دارو را با 
سرعت  بالا اندازه گیری کند؛ همچنین زیست سازگاری و تکرارپذیری بالا از دیگر مزایای این 

نانوحسگر در مقایسه با روش های مشابه است.
بقایری در خصوص ساختار نانوحسگر طراحی شده افزود: این نانوحسگر از یک الکترود 

کربن شیشه ای تشکیل شده که نانوذرات نقره روی آن تثبیت شده است.
وی ادامه داد: به منظور جلوگیری از کلوخه شدن و تجمع نانوذرات نقره از نانولوله های 
کربنی عامل دار شده به عنوان بستر احیای الکتروشیمیایی و سنتز نانوذرات بر سطح الکترود 
کربن شیشه ای استفاده شده است؛ نانوحسگر تهیه شده از پایداری و گزینش پذیری قابل 

قبولی نسبت به داروی انتاکاپون برخوردار است.
این محقق خاطر نشان کرد: ابتدا نانولوله های کربنی با ماده ی متفورمین عامل دار شده 
و بر روی الکترود کربن شیشه ای قرار داده شد و سپس نانوذرات نقره به روش ترسیب 

الکتروشیمیایی بر روی الکترود کربن شیشه ای اصلاح شده سنتز شد.
وی افزود: سپس الکترود تولید شده به وسیله  روش های میکروسکوپی و پراش پرتو ایکس 
مشخصه یابی و در نهایت مقدار انتاکاپون در نمونه ی زیستی به وسیله  نانوحسگر اندازه گیری 
شد. مقایری عنوان کرد: بر اساس نتایج به دست آمده، کمترین مقدار داروی انتاکاپونی که این 
حسگر قادر به شناسایی و اندازه گیری آن است، 3.15 نانومولار بوده است؛ اندازه گیری این 
داروها می تواند موجب بهبود بررسی روند عملکرد درمانی آن ها شود. این تحقیقات حاصل 
تلاش های دکتر مهدی بقایری، دکتر امیرحسن امیری، دکتر بهروز ملکی- اعضای هیأت 
علمی دانشگاه حکیم سبزواری، دکتر ملیحه برازنده،عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی 

تهران و سمانه فرهادی- دانشجوی مقطع کارشناسی ارشد دانشگاه حکیم سبزواری است.

اندازه گیری دقیق داروی ضد پارکینسون با فناوری نانو

اگر کلیه از کار بیفتد، تولید هورمون اریتروپوئیتین که عامل 
حمل اکسیژن توسط گلبول های قرمز خون است، متوقف 
خواهد شد. این مساله منجر به کاهش میزان اکسیژن در گلبول 
های خون و نهایتا سلول های مغز و ماهیچه های بدن می شود. 
کمبود اکسیژن در سلول های بدن نیز خستگی آنها و بدن را در 

پی خواهد داشت.
 این علائم و نشانه ها بسیار شاید آنقدر جزئی و کم اهمیت 
به نظر برسند که افراد چندین سال با آنها زندگی کنند و حتی 
شکایتی هم نداشته باشند. اما همین مشکلات کوچک، می 

توانند به نارسایی کلیوی منجر شوند.
تغییرات در ادرار

اگر مشکلی در کارکرد کلیه ها ایجاد شود، اولین نشانه های آن 
در وضعیت ادرار مشاهده می شود.

تجربه بیماران
دفعات مکرر ادرار در شب

مشاهده ادرار کف آلود و رنگ پریده
ادرار تیره رنگ

دفع ادرار به همراه خون
احساس درد و فشار به هنگام ادرار

تورم
اختلال در عملکرد کلیه ها منجر به جمع شدن مایعات در آن 
و تورم شان می شود. این تورم در نقاطی مانند پاها، مچ دست 
و پا، و حتی صورت نیز ایجاد شده و با درد همراه است. تجربه 

بیماران از این قرار است:
مچ دست و پاها تا حدی ورم می کنند که ممکن است حتی 

فکر کنید کفش هایتان تنگ شده اند.
ممکن است در کنار علایمی مانند ریزش مو و کاهش وزن 
بدن، صورت تان چاق تر به نظر برسد. این در واقع تورم صورت 

است.
تورم در مچ پاها، احساس درد و خستگی را به حدی می رساند 

که حتی نمی توانید راه رفتن را تا کوچه بعد ادامه دهید.
خستگی

اگر کلیه از کار بیفتد، تولید هورمون اریتروپوئیتین که عامل 
حمل اکسیژن توسط گلبول های قرمز خون است، متوقف 
خواهد شد. این مساله منجر به کاهش میزان اکسیژن در گلبول 
های خون و نهایتا سلول های مغز و ماهیچه های بدن می شود. 
کمبود اکسیژن در سلول های بدن نیز خستگی آنها و بدن را در 

پی خواهد داشت.
تجربه بیماران:

احساس خستگی به طور مداوم همراه شماست و هیچ نیرویی 
در بدن خود حس نمی کنید.

تمایل به خوابیدن، بیشتر و بیشتر می شود. به محض اینکه از 
محل کار به خانه می رسید، اولین چیزی که احساس می کنید، 

نیاز شدید به خواب است.
حتی اگر هیچ کاری انجام ندهید، همیشه احساس خستگی 
می کنید؛ درست به مانند اوقاتی که کار زیادی انجام داده و 

خستگی امان شما را بریده است.
جوش های پوستی و خارش پوست

اگر کلیه ها کم کار شده یا از کار بیفتند، مواد زائد وارد خون 
می شوند که می تواند بثورات پوستی و حس خارش شدید را 

ایجاد کند.
تجربه بیماران:

این وضعیت، یه خارش عادی در بخشی از پوست نیست. 
احساس می کنید تمام بخش های سطحی و زیرین پوست، 

می خارند!
برای رفع خارش، ممکن است حتی از برس نیز استفاده کنید و 

به سبب خاراندن بسیار، به پوست خود صدمه بزنید.
حس کردن طعم آهن در دهان

تجمع اوره و سایر مواد زائد در بدن، باعث می شود که طعم 
مواد غذایی را متفاوت حس کنید. ممکن است این مساله حتی 
علاقه شما را به خوردن گوشت و سایر مواد غذایی کم کند و وزن 

تان به شدت کاهش یابد.
تجربه بیماران:

هر چقدر هم اشتها داشته باشید، علاقه ای به غذا خوردن 

ندارید.
تهوع و استفراغ

مواد زائدی که به خاطر کم کاری یا نارسایی کلیوی در بدن 
انباشت شده است منجر به بروز حالت تهوع و استفراغ می شود.

تجربه بیماران:
علاوه بر خارش شدید، حالت تهوع نیز غالب است.

حالت تهوع نمی گذارد شما چیزی بخورید.
تنگی نفس

تنگی نفس به دو دلیل به مشکلات کلیوی مربوط می شود. 
اول اینکه سرریز مایعات اضافی در بدن منجر به کاهش عملکرد 
ریه ها می شود. و عامل دوم کاهش میزان اکسیژن در خون است 
که علاوه بر سایر سلول های بدن، سلول های بافت ریه را نیز با 

مشکل مواجه می کند.
تجربه بیماران:

خوابیدن مشکل می شود. تنگی نفسی احساس غرق شدن را 
به بیمار القا می کند.

اگر بخواهید مسیر طولانی راه روید یا از چند پله بالا روید 
احتمالا دچار مشکل خواهید شد و به شدت خسته و بیحال 

می شوید.
احساس سرما

کم خونی ناشی از نارسایی کلیوی باعث افزایش احساس سرما 
در شما می شود. ممکن است حتی در یک اتاق گرم هم سردتان 

شود.
تجربه بیماران:

گاهی به حد لرز سردتان می شود.
احساس سرمای زیاد در هر شرایطی ممکن است پیش آید. 
حتی زمانی که هوا بسیار بسیار گرم است، سرما برایتان غیر قابل 

تحمل خواهد بود.
 به یاد داشته باشید، برای آگاهی از جزئیات بروز هر نشانه، باید 
به پزشک مراجعه کنید. در اغلب موارد آزمایش خون و ادرار نیز 

توسط پزشک برای تان تجویز می شود.
سلامت نیوز: چطور متوجه بیمار بودن کلیه ها شویم؟

چطور متوجه بیمار بودن کلیه ها شویم؟
 جلوگیری از سرطان با طب سنتی 

طبق دیدگاه طب سنتی، وقتی رسوبات در داخل خون افزایش می یابد، احتمال بروز 
سرطان در فرد نیز افزایش پیدا می کند. سرطان در گذشته هم وجود داشته است اما از زمانی 
که آگاهی بشر به حدی رسید که علت مرگ و میر و بیماری های ناشناخته را کشف کرد، 
مشخص شد که علت سرطان تا حد زیادی تغذیه ای است. در واقع از زمانی که افراد سعی 
کردند غذاهای خود را تغییر دهند، تنوع طلب شدند و به سراغ غذاهایی رفتند که باطبع و 

مزاج شان سازگاری نداشت، سرطان شیوع بیشتری یافت.
علت بروز تمام سرطان ها افزایش یک ماده با عنوان "سودا" است، وقتی سودا در بدن 
افزایش یابد، بنا به شرایط جسمی فرد باعث ایجاد سرطان در اعضای مختلف بدن می شود. 
علت ایجاد سرطان، افزایش سودا در بدن است؛ یعنی عواملی که باعث افزایش سودا در 
بدن شود، زمینه ابتلا به سرطان را فراهم می کند. به عنوان مثال مصرف غذاهایی که باعث 
افزایش غلظت خون شود، مانند غذاهای تهیه شده از گوشت گاو، غذاهای مانده، کنسرو و 

فریز شده تولید سودا را افزایش می دهد.
به مردم می شود توصیه کرد که از غذاهای کنسروی، مانده و… استفاده نکنند. افرادی که 
زمینه افزایش سودا دارند و به تشخیص پزشک غلظت سودا در بدن آن ها افزایش یافته است، 

بهتر است از این مواد غذایی کمتر مصرف کنند.
مردم از غذاهای گوشتی بسیار بیشتر از غذاهای گیاهی استفاده می کنند و بعضی در کنار 
استفاده از غذاهای گیاهی، سعی می کنند از گوشت هم استفاده کنند. در این موارد باید گفت 
این رژیم چندان کارآیی ندارد، بلکه باید هفته ای چند بار تنها از غذاهای گیاهی و بدون 
گوشت استفاده کرد. این کار باعث می شود سیستم دفاعی بدن تقویت شود. در ضمن بدن 

فرصت بازسازی و رسوب زدایی پیدا خواهد کرد.
افزایش سودا موجب بالا رفتن حرارت کبد و ضعف عملکرد طحال می شود، حرارت بالای 
کبد در برخی موارد سبب افزایش سودا در بدن می شود، برای مثال زمانی را تصور کنید که 
حرارت زیر ظرف غذا زیاد باشد و مواد غذایی بسوزد و سوخته آن در ظرف باقی بماند. در 
کبد نیز چنین اتفاقی خواهد افتاد. یعنی وقتی حرارت کبد بالا باشد، مواد غذایی می سوزد 
که به سوخته آن "سودا" می گویند و این امر باعث ایجاد سرطان می شود. همچنین ضعف 

عملکرد طحال که محل ذخیره سوداست در افزایش آن در بدن موثر است.
به افراد توصیه می کنیم که از غذاهای ذکر شده کمتر استفاده کنند و عملکرد کبد را 
با طبیب آشنا به طب سنتی اصلاح کنند؛ یعنی اگر حرارت کبد بالاست با خوردن عرق 
کاسنی حرارت آن را کم کنند و اگر کبد سرد است باز هم با مصرف مواد مناسب عملکرد 
آن را اصلاح کنند. خوب جویدن غذا و پرهیز از آشامیدن آب بین غذا از عوامل موثر در 
پیشگیری از سرطان است و افراد باید به این نکته توجه کنند که غذا باید خوب جویده شود 

تا هضم آن آسان تر شود، زیرا اگر غذا خوب هضم نشود، مشکلات کبد بیشتر می شود.
متاسفانه امروزه شاهد هستیم که مردم غذا را به خوبی نمی جوند و همچنین از آب یا 
نوشیدنی بین غذا استفاده می کنند که این دو مورد سبب افزایش مشکلات می شود. بنابراین 
توصیه برای آنها، این است که عادت های غذایی نادرست را کنار بگذارند. توصیه اکید طب 
سنتی کاهش مصرف غذاهای صنعتی، نوشابه های گازدار و غذاهای حاوی مواد نگهدارنده 
مانند سوسیس، کالباس، غذاهای کنسروی و انواع غذاهایی است که برای ماندگاری بیشتر 
مواد نگه دارنده دارد.  بروز برخی سرطان ها در خانم ها و بعضی دیگر در آقایان شایع تر است، 
به عنوان مثال سرطان ریه در مردان و سرطان سینه در زنان شایع تر است، زیرا هر عضو از 

بدن ممکن است به دلیل ضعفی که پیدا کرده، مواد زائد را در خود جمع کند.
در طب سنتی درمان راحتی برای سرطان وجود ندارد، توصیه کلی این است که بیماران 
درمان معمول خود را داشته باشند و در کنار آن با مشورت پزشک از بعضی داروهای گیاهی 
استفاده کنند و از مواد سودازا بهره گیرند. به عنوان مثال همان طور که گفته شد عرق کاسنی 
به کاهش حرارت کبد کمک می کند و گزینه مناسبی برای بیماران است که با مشورت 

متخصص طب سنتی می توانند از آن استفاده کنند. 
این بیماران نباید به هیچ عنوان درمان معمول را کنار بگذارند و تنها از داروهای گیاهی 
مصرف کنند. این اقدام بسیار خطرناک است و به سلامت آنان آسیب می رساند. بر اساس 
نسخه های طب سنتی گیاهان دارویی مانند "افتیمون"، "بارهنگ"، "جعفری"، "انار"، 

"زیتون" و "انگور" در درمان سرطان نقش بسزایی دارند.
 ابوعلی سینا "افتیمون" را یکی از داروهای گیاهی موثر در درمان سرطان معرفی می کند و 
بر اساس نسخه های حکیم ابوعلی سینا، سرطان اگر به موقع تشخیص داده شود در مرحله 
اول می توان با تجویز گیاهان دارویی آن را مهار کرد.     در درمان سرطان بوسیله طب سنتی 
ابتدا باید مزاج بیمار شناخته شده و سپس با گیاهان دارویی و انجام بادکش های گرم و 

خشک به درمان بیماری پرداخت.
این رویکرد که بوسیله طب سنتی می توان تمام بیماری ها را درمان کرد، اشتباه است؛ چرا 

که در بسیاری از مواقع طب سنتی تکمیل کننده طب رایج است.

نتایج یک پژوهش جدید نشان می دهد اسب ها هم از آن گروه حیواناتی هستند که 
می توانند با اشاره به علایم منظور خود را به انسان ها برسانند.

 دانشمندان توانسته اند با استفاده از هویج به عنوان پاداش اسب ها را طوری آموزش دهند 
که هر وقت به پتو نیاز داشتند با بینی خود به صفحه ای بزنند. نتایج این پژوهش نشان داد 
که درخواست اسب ها برای پتو، با میزان برودت هوا مرتبط بوده و آنها به طور اتفاقی پتو 
نخواسته بودند. تاکنون پنداشته می شد فقط انسان وارانی چون گوریل، شامپانزه، اورانگوتان، 
گیبون و دلفین ها قادرند چون انسان با اشاره به یک علامت منظور خود را منتقل کنند. اما 
پژوهشی که دکتر سیسیلی مگ دل و همکارانش در موسسه دامپزشکی نروژ انجام دادند 
هدفش این بود که راهی برای پرسیدن این سوال از اسب ها پیدا شود: "آیا می خواهی پتو 
پشتت بیاندازیم."دکتر مگ دل به بی بی سی گفت: معتقد است مطالعه ای که تحت نظر او 
انجام گرفته به دانش بشر در مورد قدرت شناختی اسب ها و نحوه فکر کردن آنها افزوده است. 
وی افزود: ما معمولا اسب ها را خیلی باهوش فرض نمی کنیم اما این پژوهش نشان داد که 
اگر برای برقراری ارتباط با آنها راه مناسبی انتخاب کنیم، آن وقت آنها قادر خواهند بود نظر 
و عقیده شان را به ما بفهمانند و حتی همچون ما انتخاب کنند. در کشورهای اسکاندیناوی 
و شمال اروپا پتو کشیدن روی اسب ها در تمام طول شبانه روز معمول است. پژوهشی که 
این گروه از محققان در نروژ انجام دادند به این ترتیب بود که آنها ابتدا ٢3 اسب از نژادهای 
مختلف را برای آموزش برگزیدند. دانشمندان در مرحله اول به اسب ها آموختند که با بینی 
خود بروی یک صفحه که کنار حصار اصطبل نصب شده بود بزنند. بعد اسب ها یاد گرفتند که 
تفاوت میان علائم مختلف را دریابند. علائم: پتو لازم )خط افقی(؛ پتو نمی خوام )خط افقی( و 
هیچکدام )خالی( در مرحله سوم اسب ها آموزش دیدند تا سه علامت و کنشی که در پی آنها 
صورت می گیرد را دریابند.در پایان این دوره آموزشی دو هفته ای اسب ها آموخته بودند که 
چگونه با زدن بینی خود به علائم روی صفحه به مهتر خود بفهمانند که "هوا خیلی سرد شده 
پتو پشتم بینداز" و یا "هوا گرم شد لطفا پتو را از پشتم بردار". به گفته محققان، اسب ها که 
در طول این دوره دوهفته ای فقط روزانه بین 1٠-15 دقیقه آموزش دیدند در روزهای بارانی 

و سرد پتو درخواست می کردند، اما اگر هوا آفتابی و خوب بود، پتو درخواست نمی کردند. 
محققان می گویند این نشان می دهد که اسب ها بر اساس نیاز و خواسته خودشان پتو 
درخواست می کردند و نه بر اساس تشخیص مهترشان.  این پژوهشگران گفته اند امیدوارند 
دیگر محققان و کردارشناسان حیوانات تحقیقات دیگری را در این زمینه انجام دهند و 
سوالات بیشتری از اسب ها بپرسند.  آنها اظهار امیدواری کرده اند که صاحبان شخصی اسب ها 

هم با استفاده از نتایج این تحقیق بتوانند با اسب  خود رابطه برقرار کنند.

اسب ها می توانند "حرف بزنند"
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مدیرکل آموزش و پرورش استان قم خبر داد

 کسب رتبه 3 کنکور سراسری 
توسط دانش آموزان استان قم

 مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت:  امسال رتبه دانش آموزان استان در کنکور 
سراسری در بین 3٢ استان به رتبه 3 رسید. 

  حمیدرضا شیخ الاسلام ظهر دیروز در مراسم آغاز سال تحصیلی مدارس استان قم که در 
هنرستان شهید صباری برگزار شد،  با اشاره به وضعیت دانش آموزان استان قم اظهار کرد:  
حدود ٢35 هزار دانش آموز در هزار و 4٠٠ واحد آموزشی در استان قم تحصیل می کنند و 

تعداد پرسنل اداره آموزش و پرورش در این استان حدود 15 هزار نفر است.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم ادامه داد:  در طول هشت سال جنگ تحمیلی هزار نفر 
از دانش آموزان و فرهنگیان استان قم در جبهه های جنگ با دشمن بعثی به شهادت رسیدند.

وی افزود:  ما شعار نماز،  قرآن و احترام به والدین را سرلوحه کار خودمان در آموزش و 
پرورش استان قم قرار داریم و طی سال های اخیر آموزش احترام به پدر و مادر به دانش 
آموزان یک دغدغه اصلی ما در این مجموعه بوده است. شیخ الاسلام در خصوص احترام به 
والدین اظهار کرد:  شعار امسال ما در مجموعه آموزش و پرورش استان قم تلاش،  کارآفرینی 
و احترام به پدر و مادر است،  ما در مدارس استان به دانش آموزان می گوییم که با خضوع 
و فروتنی در برابر والدین خود می توانند به عزت دنیا و آخرت برسند. مدیرکل آموزش و 
پرورش استان قم ادامه داد:  برای نخستین بار مراسم آغاز سال تحصیلی مدارس استان در 
یک هنرستان برگزار شد و من امیدوارم که دانش آموزان با آموز  ش هایی که در مدارس 
می بیند،  به کشورشان خدمت کنند،  دانش آموزان می توانند در همه زمینه ها به توسعه کشور 
کمک کنند. شیخ الاسلام با اشاره به موفقیت دانش آموزان استان قم در کنکور سراسری 
خاطرنشان کرد:  با عنایت خداوند و تلاش مسوولین استان،  رتبه دانش آموزان استان قم در 
کنکور سراسری ارتقای بسیار زیادی پیدا کرد،  رتبه دانش آموزان سه سال پیش در کنکور 
سراسری 11،  رتبه آن ها در دو سال پیش پنج و امسال رتبه دانش آموزان استان قم در کنکور 

سراسری در بین 3٢  استان به رتبه 3 رسید.

در ٦ ماه نخست امسال صورت گرفت 

آموزش مهارتی بیش از 650 نفر از زندانیان قم 
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از آموزش مهارتی بیش از ٦5٠ نفر از زندانیان 

استان در ٦ ماه نخست امسال خبر داد. 
احمد عطارنیا گفت: در ٦ ماه نخست سال جاری برای ٦5٠ نفر از مددجویان مرکز امام 
حسن مجتبی)ع( مستقر در زندان قم، اردوگاه، کانون اصلاح و تربیت، بند نسوان و رأی باز، 
4٢ دوره آموزش های مهارتی در قالب ٢٢ حرفه به مدت 74 هزار و 93٦ نفرساعت در قالب 
تفاهمنامه استانی با اداره کل زندان ها برگزار شد.وی دوره های آموزشی جوشکاری قطعات 
فولادی، تعمیرکار لوازم خانگی برقی حرارتی و گردنده، تعمیرکار کولر آبی، پیرایشگر مردانه، 
سرویس کار مقدماتی خودروهای سبک، روبان دوزی، تعمیرکار اتومبیل های سواری، سیستم 
سوخت رسانی انژکتوری پراید، تعمیر مدارات الکتریکی خودرو، تعمیرکار استارت)راه انداز 
خودرو(، کارگر عمومی اسکلت ساز درجه سه، به کارگیری جنبه های بهداشتی در پرورش 
گاو، مرغداری صنعتی، پرورش گوسفند، دوزنده کیف چرمی با دست، مکانیک موتورهای 
بنزینی، تعمیرکار موتورسیکلت و نصب و سیم کشی مدارات الکتریکی ساختمان را از جمله 
دوره های برگزار شده در ٦ ماه نخست سال جاری در مرکز امام حسن مجتبی)ع( اعلام کرد.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم توسعه و گسترش آموزش های فنی و حرفه ای 
در زمینه های مختلف صنعت، خدمات، فرهنگ و هنر و کشاورزی، استفاده بهینه از نیروی 
انسانی مددجو به منظور اشتغال و افزایش بهره وری زندانیان در جامعه، به وجود آوردن 
امکان کسب مقبولیت اجتماعی و جامعه پذیری زندانیان، ایجاد روحیه کسب استقلال و 
خودباوری در زندانیان و شناخت استعدادها و توانمندی های آنان را از اهداف برپایی این 
دوره ها برشمرد. عطارنیا ارتقای سطح دانش، بینش و مهارت های فنی و حرفه ای زندانیان، 
اعطای گواهینامه مهارت پس از کسب موفقیت در آزمون پایان دوره، استفاده از مزایای 
گواهینامه مهارت در زمان حبس نظیر کاهش مدت محکومیت، استفاده از مرخصی های 
تشویقی و ... ، امکان اشتغال در بنیاد تعاون حرفه آموزی و کسب درآمد هنگام اجرای 
محکومیت، دریافت تسهیلات خوداشتغالی از مرکز مراقبت بعد از خروج زندانیان و امکان 
راه اندازی شغلی آبرومند پس از اتمام حبس را از جمله اهداف و مزایای برگزاری دوره های 

آموزشی مهارتی در زندان نام برد.

مدیر عامل سازمان آتش نشاني شهرداري قم  خبرداد

بهره برداري از 3 ایستگاه آتش نشاني در قم
مدیر عامل سازمان آتش نشاني و خدمات ایمني شهرداري قم از بهره برداري سه ایستگاه 

به مناسبت روز آتش نشاني خبر داد.
عباس جعفري با اشاره به برنامه هاي هفته ایمني از اول تا هفتم مهر امسال اظهار کرد: 
پرسنل سازمان آتش نشاني اول مهر در معیت معاون شهردار قم به حرم حضرت معصومه)س( 
و گلزار شهدا اعزام شدند و با شهدا به تجدید عهد و پیمان پرداختند. وي خاطرنشان کرد:  تیم 
امداد و نجات کوهستان آتش نشاني دوم مهر امسال براي مانور کوهنوردي به قله هاي روستاي 
فردو اعزام مي شوند. مدیر عامل سازمان آتش نشاني و خدمات ایمني شهرداري قم با اشاره 
به برنامه سوم مهر سازمان آتش نشاني گفت: مسؤولان آتش نشاني در 17 مدرسه حضور پیدا 
کرده و نیروهاي آتش نشاني براي اهداي خون به سازمان انتقال خون مراجعه مي کنند. وي 
خاطرنشان کرد:  حضور کارشناسان واحد آموزش در مهدکودك هاي شهر و مدارس روزهاي 
چهارم و پنجم مهر انجام مي شود. جعفري عنوان کرد: صبح روز هفتم مهر رژه خودرویي 
ناوگان آتش نشاني در سطح شهر انجام شده و جشن خانوادگي ویژه پرسنل آتش نشاني در 
تالار شهر آفتاب بعد از ظهر همان روز با حضور مسؤولان شهري برگزار مي شود. وي از افتتاح 
سه ایستگاه جدید آتش نشاني به مناسبت روز آتش نشان خبر داد و افزود: یك ایستگاه در 
پردیسان،  ایستگاه بلوار روحاني و ایستگاه خیابان حافظ به همین مناسبت افتتاح مي شود در 
صورت برطرف شدن مشکل ایستگاه میدان 7٢تن نیز به بهره برداري مي رسد. مدیر عامل 
سازمان آتش نشاني و خدمات ایمني شهرداري قم تقدیر از بازنشستگان آتش نشاني، چاپ 
پنجمین کتابچه با موضوع ایمني در برابر حوادث در منازل و رونمایي از لوازم خریداري 
شده تجهیزات امداد و نجات براي آتش نشاني را از اقدامات دیگر هفته ایمني ذکر کرد. وي 
خاطرنشان کرد: 1٠٠ میلیارد ریال دفتر مقام معظم رهبري و ٢٠٠ میلیارد ریال شهرداري 
قم براي خرید لوازم،  تجهیزات و خودروهاي آتش نشاني در نظر گرفتند که خودروهاي تجیهز 
شده  مرحله اول در این هفته وارد قم مي شوند. جعفري عنوان کرد: بالغ بر 15 میلیارد ریال 
تجهیزات امداد و نجات خریداري و وارد سازمان شده است و چهار دستگاه خودروي اسکانیا 
خریداري شده که در نظر داریم براي تجهیز به کارخانه منتقل شود، امیدواریم در ٦ ماه دوم 

امسال بتوانیم دیگر ایستگاه هاي تکمیل شده را افتتاح کنیم.

نصب روزشمار پروژه 15 خرداد 
جزو تعهدات پیمانکار است 

نصب روزشمار پروژه تقاطع سه سطحه 15 خرداد - عماریاسر قم  جزو تعهدات پیمانکار 
بوده و باید نسبت به آن پاسخ گو باشد. 

به گزارش شهر نیوز ،با توجه به جلسه برگزار شده در تاریخ هفت مردادماه 95 در دفتر 
نماینده مردم قم در مجلس شوراي اسلامي و تعهد قرارگاه قائم ارتش جمهوري اسلامي به 
عنوان پیمانکار در این جلسه مبني بر اتمام پروژه مذکور تا تاریخ 1٠ آذرماه 95 و همچنین 
نصب روزشمار اطلاع رساني اتمام پروژه، تاخیر در نصب روزشمار و همچنین زمان مشخص 
شده در آن جزو تعهدات پیمانکار بوده و قرارگاه قائم باید نسبت به اتمام پروژه در زمان 
مشخص شده و یا تاخیر آن پاسخ گو باشد. یادآور مي شود تعهدات پیمانکار در پروژه تقاطع 
سه سطحه 15 خرداد و عماریاسر مدت ها از زمان درج شده در قرارداد گذشته است و مهلت 
مقرر شده تا 1٠ آذرماه، آخرین فرصتي است که شهرداري قم به عنوان کارفرما در جلسه 
با حضور امیرآبادي نماینده مردم قم در مجلس شوراي اسلامي، مدیران استان و شهرداري 
به پیمانکار داده است. گفتني است، مدیران شهري همچنان همچون گذشته پیگیر رفع 
مشکلات مرتبط با پروژه و تسریع در روند عملیات اجرایي آن هستند. لازم به ذکر است که 
کلنگ احداث تقاطع سه سطحه 15 خرداد و عماریاسر شهریورماه 9٢ به زمین زده شده و 
زمابندي پروژه مذکور 15.5 ماه بوده که پس از گذشته بیش از سه سال از این زمان، همچنان 

پروژه تنها قریب به 74 درصد پیشرفت فیزیکي دارد.

رئیس اتحادیه چاپخانه داران استان قم خبر داد؛

کاهش 80 درصدی تقاضا برای چاپ کتاب 
در قم 

رئیس اتحادیه چاپخانه داران استان قم گفت: طی سال های اخیر تقاضای چاپ کتاب در 
استان قم 8٠ درصد کاهش پیدا کرده است. 

جهانگیر رضایی با اشاره به وضعیت صنعت چاپ استان قم اظهار کرد: حدود 1٠٠ چاپخانه 
در استان داریم، صنعت چاپ قم به لحاظ جمعیت قطب دوم کشور در عرصه چاپ است، 

چاپخانه های استان قم به لحاظ تجهیزات نسبت به استان های دیگر خیلی به روز هستند.
رئیس اتحادیه چاپخانه داران استان قم ادامه داد: بحث رکود اقتصادی بر روی صنعت چاپ 
اثر بسیار بدی گذاشت، ما از سال 88 با رکودی با شیب تند در عرصه چاپ مواجه شدیم 
که این مساله مشکلات زیادی را برای چاپخانه داران استان قم ایجاد کرد تا جایی که حتی 
برخی از آنها مجبور به تعطیلی چاپخانه های خود شدند. وی در خصوص مشکلات صنعت 
چاپ استان قم تصریح کرد: مشکل اصلی چاپخانه های استان عدم وجود تقاضا برای چاپ 
کتاب است، طی سال های اخیر تقاضای چاپ کتاب در استان قم 8٠ درصد کاهش پیدا 

کرده است و چاپخانه های استان قم اکنون تنها با بخشی از ظرفیت های خود کار می کنند.

فرزند شما برای اولین بار از آغوش گرم شما دور شده است. شاید 
امروز روز اولی است که شما از فرزندتان جدا شده اید. نه تنها برای 
او، بلکه اضطراب و دلهره اجازه نمی دهد کارهای روزمره تان را انجام 
دهید. چنین نگرانی هایی برای والدینی که بیش از حد به فرزند خود 
وابسته هستند مشکلات بیشتری را به دنبال خواهند داشت. از آنجایی 
که کودک شما در حال حرکت از مرحله ای به مرحله دیگر است، به 
او فرصت بدهید تا  به جدایی عادت کند.دکتر مهرنوش دارینی، روان 
شناس می گوید: برای برخی کودکان ورود به مدرسه نه تنها اولین 
تجربه استقلال آنان، بلکه نخستین تجربه اضطراب جدایی از والدین 
نیز محسوب می شود. برای آماده کردن چنین کودکانی لازم است 
والدین مدتی قبل از آغاز مدارس، فرزند خود را برای ورود به مدرسه از 
لحاظ روحی و روانی آماده کنند. بی شک ایجاد حس مثبت نسبت به 
مدرسه و دوستان مدرسه ای می تواند در تشویق کودک برای رفتن 

به مدرسه بسیار موثر باشد.
علائم آزاردهنده اضطراب جدایی

بعضی بچه ها با وجود همه این اقدام ها و دوراندیشی والدین، پایه 
اضطرابی قوی دارند و هنگام جدایی از والدین دچار اضطراب شدیدی 
می شوند که هم خود را با علائم جسمی  نشان می دهد و هم علائم 
روانی و فکری. دکتر عربگل درباره این علائم می گوید: علائم جسمی 
معمولا زمانی که قرار است کودک از والدین جدا شود، بروز می کند و 
معمولا حالت تهوع، دل درد و استفراغ است. گاهی این علائم از شب 
قبل از مدرسه شروع می شود و بچه ها مدام از مادرشان می پرسند: 
»می شود فردا به مدرسه نروم و پیش شما بمانم؟« یا مدام گریه می 
کنند، ولی بعد از این که از مدرسه برمی گردند، این علائم دیگر در 

آنها دیده نمی شود.
های  بچه  فکری  علائم  کودک  روانپزشکی  تخصص  فوق  این 
مضطرب خود را این گونه برمی شمارد: فکرهایی مثل این که نکند 
مامان دنبالم نیاد، راه مدرسه را گم کنم و هر چیزی که باعث جدایی 
آنها از پدر و مادر شود، در ذهن بچه های مضطرب تکرار می شود. 
این علائم فکری گاهی آنقدر شدید می شود که تمرکز بچه را به هم 

می ریزد.
شرایط روحی فرزندتان را شرح دهید

همچنین لازم است والدینی که فرزندان بسیار حساس و وابسته 
دارند، معلم و اولیای مدرسه را از همان ابتدای سال تحصیلی از شرایط 
روحی فرزند خود آگاه کنند تا برخورد خاصی، بویژه از سوی معلم برای 
ایجاد حس اطمینان و امنیت خاطر روحی در کودک صورت بگیرد. 
بررسی ها نشان داده است که توجه و محبت معلم طی مدت کوتاهی 

می تواند در کاهش اضطراب و استرس کودک بسیار موثر باشد.
از مدرسه نترسانید

بررسی روان شناسان نشان می دهد برخی والدین به طور ناخودآگاه 
با به کار بردن جملاتی »تو را در مدرسه، آدم می کنند« یا این که 
»تو مدرسه از این خبرا نیست که هر غلطی خواستی بکنی« ذهنیت 
اشتباهی را در فرزندشان نسبت به مدرسه ایجاد می کنند و به نوعی 

او را از مدرسه می ترسانند.

در حالی که در ذهن کودک باید تصویر خوشایند و درستی از 
مدرسه، روابط با معلم و همکلاسی ها شکل بگیرد. حتی می توان 
برای رسیدن به این هدف از سیستم تشویق و پاداش استفاده کرد، 
البته نه به شکلی که کودک شرطی بشود و به خاطر مدرسه رفتنش 
از والدین جایزه بخواهد، بلکه صرفا باید کودکی که با حفظ استقلال 

خود و بدون ابراز ناراحتی به مدرسه می رود مورد تشویق قرار داد.
در خانه تمرین کنید

اگر کودک شما کسی باشد که جدایی را شروع می کند، تحمل آن 
برایش آسان تر خواهد بود. اجازه بدهید به تنهایی وارد اتاق های دیگر 
شود )البته اگر از امنیت او مطمئن هستید( و دو یا سه دقیقه آن جا 
بماند.  همچنین می توانید به او بگویید که به اتاق دیگری می روید و 
چند دقیقه دیگر بازخواهید گشت. به این ترتیب کودک شما به این 
نتیجه خواهد رسید که اشکالی ندارد اگر پدر یا مادر گاهی از او دور 

باشند چون بالاخره بازخواهند گشت.
همیشه خداحافظ بگویید

 کودک را در آغوش بگیرید و ببوسید. به او بگویید که به کجا می 
روید و کی باز می گردید. اما مراقب باشید خداحافظی تان بیش از حد 
طولانی نشود. جلوی چشم او از در خارج شوید چون کودکتان از تصور 

اینکه شما ناگهان ناپدید شده اید مضطرب تر خواهد شد. 
دروغ گفتن به کودک، ممنوع

وقتی از خانه خارج شدید دیگر بازنگردید. رفت و آمد مکرر به 
خانه یا مهدکودک برای آرام کردن کودک، نه تنها کمکی به او 
نمی کند بلکه ناراحتی اش را افزایش می دهد. روزهای اول بهتر 
است خودتان فرزندتان را در رفتن و برگشتن از مدرسه همراهی 
کنید. شاید مجبور باشید برای این کار ساعت کاری تان را طوری 
تنظیم کنید که خودتان یا همسرتان او را تا مدرسه همراهی کنید. 
همچنین بعضی پدر و مادرها به فرزندشان می گویند کنارت می 
مانیم و همینجا هستیم، ولی به محض این که حواس او پرت می 
شود، می روند یا خود را پنهان می کنند و این بدترین رفتاری است 

که می توانند انجام می دهند. 

از  یکی  اطلاعات  انبوه  کنار  در  انفجار جمعیت   
موضوعاتی است که گریبانگیر جوامع شده و در این 
راستا کشورهای درحال توسعه در کنار تمام مزایای 
آن، بیشترین آسیبها را از آن میبینند؛ در این گزارش به 
بررسی انفجار اطلاعات با محوریت جوانان پرداختهایم 

که در ادامه میخوانید. 
از  یکی  اطلاعات  انبوه  کنار  در  انفجار جمعیت   
موضوعاتی است که گریبانگیر جوامع شده و در این 
راستا کشورهای درحال توسعه در کنار تمام مزایای 
آن، بیشترین آسیبها را از آن می بینند؛ به ویژه اینکه 
بیشترین جمعیت این کشورها را نوجوانان و جوانان 

تشکیل می دهند. 
در کنار توسعه فناوری و سیل خروشانی از اطلاعات 
که در شبکه ها و فضاهای مجازی درحال انتقال است، 
مردم نیز به ناچار باید خود را در این سیل خروشان رها 
کنند، اما اینکه این سیل آنها را به کجا خواهد برد، چه 
خطراتی آنها را تهدید خواهد کرد و آیا سالم به مکانی 

امن خواهند رسید، جای بحث دارد.
مسیر تحول و پیشرفت

انفجار اطلاعات و سیر تحول و پیشرفت علوم و فنون 
در عصر حاضر شتابی روزافزون یافته است. امروزه 
فناوری های نوین بیشتر از گذشته زندگی انسان ها 

را تغییر داده و آنها را وابسته به خود کرده، فناوری 
های اطلاعاتی هر روزه با ابداعی نوین اطلاعات بیشتر و 

بیشتری را در اختیار مخاطبان قرار می دهد.
 اطلاعات نقش مهم و حیاتی در زندگی انسان ها 
دارد که البته این اثرات، هم جنبه منفی می تواند 
داشته باشد و هم مثبت، تطابق با اثرات اطلاعات در 
تمام جوامع لازم و ضروری است، به ویژه در کشورهای 
درحال توسعه و جهان سوم؛ چراکه جمعیت بسیاری از 
این کشورها را جوانان و نوجوانان تشکیل می دهند و 
به مراتب اثرات آن در چنین جوامعی بیشتر خواهد بود. 
برخی از کارشناسان بر این باورند که انفجار اطلاعات 
علاوه بر مزایایی ازجمله افزایش قدرت یادگیری، هوش 
اقتصادی، نوآوری و حمایت اجتماعی در افراد به ویژه 
جوانان و نوجوانان، آثار مخربی ازجمله احساس تنهایی، 
کاهش حیا، پرخاشگری و عشقهای مجازی دارد؛ بر 
این اساس لازم است تا رشته های روانشناسی در قالب 
رشته های بین رشته ای در کشور به وجود آمده و در 
تمام تصمیم گیری های کشور از توان علمی و وجود 

روانشناسان استفاده شود. 
باور هستند که  این  بر  نیز  از کارشناسان  برخی 
آموزش خویشتن داری باید به فرزندانمان در مدارس 
و آموزشگاه ها ارائه شود و والدین نیز قبل از ازدواج یا 

فرزنددار شدن برنامه ریزی های لازم را در این زمینه 
اتخاذ کنند.

برنامه ریزی برای آموزش
معاون پشتیبانی و اجرایی سازمان نظام روانشناسی و 
مشاوره کشور، آموزش و کسب مهارت را یکی از شیوه 
های بلندمدت استفاده از فضای مجازی ذکر کرد و 
افزود: برنامه ریزی برای آموزش و کسب مهارت افراد 
قبل از ازدواج و تصمیم برای فرزنددار شدن ضروری 
است و مرحله بعدی این است که این آموزش ها را در 

عرصه زندگی و آموزش فرزندان عملیاتی کنیم.
 وی همچنین با تأکید بر نگاه پیشگیرانه بهجای نگاه 
درمان محور گفت: باید کودکان را برای فرایندهای 
آینده آموزش دهیم و بعد از انجام این آموزش ها به 
طور دوره ای تست های بهره هوشی از آنها بگیریم 
تا اثرات آموزش ها را در بهره هوشی کودکان اندازه 

گیری کنیم.
 انتقال مهارت های اجتماعی

این استادیار دانشگاه همچنین می گوید: نظام روان 
شناسی به عنوان یک صنف، آمادگی همکاری با وزات 
خانه ها را دارد؛ ممکن است آسیب انفجار اطلاعات 
سراغ ما بیاید، چرا نباید پیشگیری کنیم، چرا نباید در 
برنامه ریزهای آموزش و پروش دو نفر از روانشناسان 

حضور داشته باشند؟ چرا مهارت های زندگی را به 
دانش آموزان آموزش نمی دهیم؟ این درحالی است 
که 15 انجمن در ایران در زمینه روانشناسی به صورت 
خیریه ای کار می کنند، چرا از این فرصت استفاده 
نمیکنیم؟ دلیل آن نیز این است که با نگاه علوم انسانی 

به این مسئله نگاه نمی کنیم. 
آموزشهای لازم در  اینکه  به  اشاره  با  نیا  صفاری 
این زمینه باید در مدارس و کتاب های درسی ارائه 
شود، به تشکیل کمیته سلامت اجتماعی در سطح 
چند وزیر اشاره کرد و افزود: برنامه پیشگیری با محور 
آموزش، آگاه سازی و ارائه پیام واقعی باید انجام شود. 
از آنجایی که فرزندان ما باهوش هستند، باید کارهای 
فوق برنامه برای آنها در مدارس طراحی شود و مهارت 
های اجتماعی ازسوی معلمان و والدین به آنها منتقل 
شود. بسیاری از مسائل اجتماعی مثل ترافیک، ازدحام، 
احساس تهدید در مترو و محیطزیست، باید امروزه با 

رویکرد روانشناختی مورد بررسی قرار گیرد.
تغییر در جامعه

امین رفیعی پور، معاون پشتیبانی و اجرایی سازمان 
نظام روانشناسی و مشاوره جمهوری اسلامی ایران نیز 
می گوید: شروع هزاره سوم میلادی همراه با ورود 
فناوری های جدیدی بود و فضای مجازی با هجمه 

ای از اطلاعات را وارد جامعه کرد، بنابراین زمانی که 
نتوانیم این اطلاعات را واپایش)کنترل( کنیم و متناسب 
با آن برنامه ریزی داشته باشیم، به طور قطع و یقین با 

مشکلات عدیده ای روبه رو خواهیم شد.
 وی با بیان اینکه ورود اطلاعات در فضای مجازی 
این  افزاید:  می  در جامعه می شود،  تغییر  موجب 
تغییرات در افراد جامعه اضطراب به وجود خواهد آورد 
و برای جلوگیری از آسیب های ناشی از آن باید برنامه 

ریزی کرد.
 رفیع یپور با سطحی خواندن اطلاعات در فضای 
مجازی، معتقد است: برای جهت دهی و واپایش)کنترل( 
اطلاعات دو نگاه کوتاه مدت و بلندمدت وجود دارد. در 
نگاه کلی باید ببینیم کشورهایی که با این پدیده مواجه 

بودند، چه تدابیری اندیشیدند. 
در کشورهای توسعه یافته همزمان با ورود فضای 
مجازی رشته دانشگاهی مربوط به آن را ایجاد کردند 
و به ساماندهی و برنامه ریزی در مورد فضای مجازی 
در کشورهای  مجازی  فضای  و  اینترنت  پرداختند. 
اروپایی خیلی زودتر از کشور ما به وجود آمد، اما بنا به 
دلایلی در دسترس عموم قرار نگرفت و آنها خواستند 
اثرات آن را در جوامع دیگر مشاهده کنند و برای همین 

ما زودتر از آنها از این پدیده استفاده کردیم.

راههای مواجهه با اضطراب جدایی کودکان

جــوامع در عصر فناوری های نوین 

کلاهبرداری میلیونی با شگرد اعطای وام
متهم سابقه داری که با تاسیس یک شرکت کاغذی اقدام به کلاهبرداری میلیونی از افرادی  

کرده بود که به دنبال آسان ترین راه برای دریافت وام بودند در زندان شناسایی و دستگیر 
شد.  به گزارش مهر، اردیبهشت ماه سال 95، در پی وقوع شکایت های مشابه تعدادی از 
شهروندان با موضوع کلاهبرداری توسط یک شرکت خصوصی که با انتشار آگهی در روزنامه 
های کثیرالانتشار مدعی اعطای وام چند صد میلیون تومانی در کمترین زمان ممکن و دیگر 
شرایط مناسب برای دریافت تسهیلات مالی شده بود، پرونده ای در این خصوص تشکیل و 
به دستور بازپرس شعبه شانزدهم دادسرای ناحیه 4 تهران، پرونده برای  رسیدگی در اختیار 

اداره سیزدهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت.
اظهارات تعدادی از مالباختگان 

با ارجاع پرونده به اداره سیزدهم پلیس آگاهی تهران بزرگ، کارآگاهان پلیس آگاهی تهران 
بزرگ با دهها مالباخته ای روبرو شدند که تمامی آنها با مراجعه به شرکتی تحت عنوان 
»سامان گستران دوران« قصد دریافت وام هایچند صد میلیون تومانی را داشته اند که 
توسط مدیر این شرکت به نام »فرهاد. ک« مورد کلاهبرداری هایچند ده میلیون تومانی 
قرار گرفتند. یکی از مالباختگان در اظهاراتش به کارآگاهان گفت: از طریق آگهی روزنامه ی 
کثیرالانتشار.... با شرکتی بنام »سامان گستران دوران« آشنا شدم که مدعی پرداخت »وام 
آزاد« ؟ به ازای دریافت 1٠ درصد میزان وام درخواستی در قالب کارمزد شده بود، زمانیکه به 
دفتر این شرکت در میدان تجریش مراجعه و با مدیر آن بنام آقای »فرهاد. ک« در خصوص 
شرایط و زمان پرداخت وام صحبت کردم، ایشان مدعی شدند که وام درخواستی بنده ظرف 
مدت زمانی دو هفته آماده خواهد شد، با توجه به شرایط مناسب دریافت وام و اطمینانی 
که به ] صحبت های [ مدیر این شرکت پیدا کرده بودم، مبلغ 37 میلیون تومان را به جهت 
دریافت وام 5٠٠ میلیون تومانی به این شرکت پرداخت کرده اما متأسفانه پس از آن، تاکنون 
اقدامی در خصوص وام درخواستی و یا حداقل بازپرداخت پولم از سوی این شرکت انجام 
نشده است. مالباخته ای دیگر نیز در اظهاراتی مشابه عنوان داشت: اینجانب از طریق آگهی 
روزنامه با شرکت سامان گستران دوران تماس گرفتم، پس از گرفتن نشانی شرکت در 
محدوده میدان تجریش، به دفتر شرکت مراجعه و با مدیر آن بنام آقای »فرهاد. ک« آشنا 
شدم، ایشان با ترفندهای متقلبانه و امیدوار نمودن بنده به امور واهی اقدام به جلب اعتماد و 
سوء استفاده از مشکل مالی بنده کرد و نهایتا به بهانه وام 5٠٠ میلیون تومانی، در چندین 
مرحله و تحت عنوان کارمزد اقدام به گرفتن 38 میلیون تومان از بنده نمود، در پیگیری های 
مستمر بنده، آقای »فرهاد. ک« مدعی شدند که وام بنده آماده است و به این بهانه یک فقره 
چک 5٠٠ میلیون تومانی نیز به تحویل داده شد اما هر بار که در زمان سررسید چک وام به 
شعبات مختلف مراجعه می کردم، به بنده اعلام می شد که هیچ موجودی در حساب وجود 

ندارد، نهایتا تصمیم به شکایت از آقای فرهاد کفاش و شرکت ایشان گرفتم.
تحقیقات پلیسی 

کارآگاهان اداره سیزدهم در اولین مرحله از تحقیقات خود به بررسی اساسنامه شرکت 
سامان گستران دوران پرداخته و اطلاع پیدا کردند که این شرکت صرفا در زمینه صادرات 
و واردات کالا ثبت شده و در زمینه هرگونه فعالیت مالی فاقد مجوز از سوی بانک مرکزی 
است، همچنین در بررسی تراکنش مالی مدیر شرکت بنام »فرهاد. ک«، کارآگاهان موفق 
به شناسایی بیش از 15 حساب بانکی فاقد هرگونه تراکنش مالی قابل توجه شدند که بنا بر 
اظهارات مالباختگان، مدیر شرکت سامان گستران دوران هر بار و در پیگیری های مستمر 
آنها، به بهانه آماده شدن وام اقدام به ارائه چک بانکی مربوط به این حساب های بانکی نموده 
اما در زمان سر رسید چک ها و با توجه به عدم امکان وصول چک ها، اقدام به تعویض چک 

های غیرقابل وصول با چک های جدید نموده است.
شناسایی متهم در زندان 

با توجه به شیوه و شگرد متهم در جعل و کلاهبرداری، دستگیری مدیر شرکت سامان 
گستران دوران در دستور کار کارآگاهان اداره سیزدهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت.

کارآگاهان با مراجعه به دفتر شرکت در محدوده ی میدان تجریش اطلاع پیدا کردند که 
»فرهاد. ک« مدتی است که به این محل تردد نداشته و تمامی شماره های تماس او 
نیز خاموش شده است، سرانجام در ادامه پیگیری های بعمل آمده، کارآگاهان اطلاع پیدا 
کردند که »فرهاد. ک« در پرونده ای جداگانه از سوی مقام قضایی دستگیر و با صدور قرار 
قانونی روانه زندان شده است. با انجام هماهنگی های لازم با مقام قضایی، »فرهاد. ک« ) 
3٠ ساله ( در اختیار اداره سیزدهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت، متهم پس از 
انتقال به اداره سیزدهم پلیس آگاهی و مواجه حضوری با دهها مالباخته، صراحتا به تنظیم 
قرارداد با آنها جهت اعطای وام های چند صد میلیون تومانی و کلاهبرداری به این شیوه 
و شگرد اعتراف کرد. سرهنگ کارآگاه محمدرضا ذاکراستقامتی، معاون مبارزه با جعل و 
کلاهبرداری پلیس آگاهی تهران بزرگ، با اعلام این خبربه خبرنگار مهر  گفت: با توجه 
به شناسایی دهها مالباخته در همان مراحل اولیه تحقیقات، ارزش مالی پرونده تاکنون به 
بیش از یک میلیارد تومان رسیده که با توجه به ادامه رسیدگی به پرونده، احتمال افزایش 
تعداد شکات و مالباختگان و در ادامه ارزش مالی پرونده همچنان وجود دارد، لذا از کلیه 
شکات و مالباختگانی که بدین شیوه و شگرد و در مراجعه به شرکت سامان گستران دوران 
مورد کلاهبرداری قرار گرفتند دعوت می شود تا برای  پیگیری شکایات خود به نشانی اداره 

سیزدهم پلیس آگاهی تهران بزرگ در خیابان وحدت اسلامی مراجعه کنند.

رئیس کل دادگستری استان یزد جزئیات دستگیری ٢ 
برادر سابقه دار که قاتل جوان زرگر یزدی هستند و سه سارق 
مسلح عضو یک باند سرقت قبل از انجام عملیات در یزد را 

تشریح کرد. 
محمدرضا حبیبی روزشنبه درجمع اصحاب رسانه استان 
یزد با تبریک هفته دفاع مقدس و تسلیت به خانواده زرگر 
مقتول یزدی گفت: با توجه به حساسیت های ایجاد شده 
در زمینه قتل ناجوانمردانه زرگر جوان یزدی توسط سارقان 
با هماهنگی مطلوب دستگاه قضایی، اطلاعاتی و انتظامی 
استان، متهمان این پرونده به سرعت شناسایی و دستگیر 

شدند.
با  سارقان  کرد:  اظهار  پرونده  این  جزئیات  درباره  وی 
کارهای اطلاعاتی قبل از فروش طلاهای مسروقه در همدان 
بازداشت شدند اما با توجه به ارتکاب به قتل مشابهی در ملایر 
و با توجه به لزوم بازسازی صحنه قتل قبلی هنوز تحویل 
دستگاه قضایی استان یزد نشده اند.رئیس کل دادگستری 
استان یزد افزود: ٢ متهم این پرونده دارای سابقه کیفری بوده 
و تاکنون به یک اتهام قتل در استان همدان نیز اعتراف کرده 
اند که پس از تحویل به استان یزد و بازجویی از آنان می توان 

درباره اتهامات آنها اظهار نظر کرد.
حبیبی افزود: اینکه در یزد این افراد همدست داشتند یا 
نه را فعلا نمی توانیم تایید یا رد کنیم و باید پس از انجام 
بازجویی های نهایی این موضوع را مشخص کنیم و از گمانه 

زنی بدون منبع و غیرمستند در این زمینه باید پرهیز شود.
وی درباره نحوه قتل گفت: بر اساس اظهار نظر بازپرس، 
متهمان با استفاده از طناب به صورت غافلگیرانه و با فشار 
شدید بر گردن که منجر به شکستگی گردن و خفگی شده، 

اقدام به قتل زرگر جوان یزدی کرده اند.
نماینده عالی دستگاه قضا در استان یزد خاطرنشان کرد: 
چند نکته مهم در جریان این پرونده باید مورد توجه قرار 

گیرد که همکاری و هماهنگی خوب دستگاه های اطلاعاتی 
و توانمندی آنها در شناسایی متهمان است که توانستند آنها 
در حالی که در استان خودشان هم قتلی مشابه انجام داده 

بودند، در کمتر از یک هفته شناسایی کنند.
حبیبی اضافه کرد: متهمان با وجود یک ماه اقامت در یزد 
هیچ سرنخی از خود به جا نگذاشته بودند از این رو شناسایی 
این متهمان و کشف طلاهای مسروقه در کمترین زمان 
ممکن، سرعت عمل مناسب دستگاه اطلاعاتی و امنیتی 
استان را نشان می دهد. وی خاطرنشان کرد: در اقدام دیگری 
یک باند سرقت مسلحانه با دو سلاح کلاش و بیش از 1٠٠ 
فشنگ جنگی که قصد انجام سرقت مسلحانه در استان یزد 
را داشتند، پیش از هرگونه اقدام شناسایی و دستگیر شدند.

رئیس کل دادگستری یزد افزود: سه نفر در ارتباط با این 
پرونده دستگیر شدند و اگر متهمان این پرونده دستگیر 
نشده بودند ممکن بود جنایت های هولناکی از سوی این 
تبهکاران انجام شود. وی با تاکید بر برخورد جدی با متخلفان 
و هنجارشکنان گفت: به این افراد هشدار می دهیم که با 
توجه به توان اطلاعاتی و انتظامی با هدایت دستگاه قضایی 
و اشراف دستگاه های امنیتی، استان یزد جای امنی برای 

این افراد نیست. 
حبیبی با انتقاد از برخی از رسانه ها تاکید کرد: هنر رسانه 
ها در این گونه شرایط این است که به جای موج سواری 
و ایجاد تشویش در اذهان عمومی به دنبال ایجاد آرامش 
و احساس امنیت باشند، تحمل دستگاه قضا در خصوص 
چنین اقداماتی، حدی دارد و قطعا با عوامل مخل احساس 

امنیت در جامعه نیز برخورد خواهد کرد.
رئیس کل دادگستری استان یزد خاطرنشان کرد: در 
پرونده قتل جوان زرگر یزدی قصوری از نیروی انتظامی 
نیست و قاتلان پس از حدود یک ماه کار اطلاعاتی و اجاره 
خانه در یزد، با قتل این زرگر در یک مکان خلوت ، کلید را 

به دست آورده و نیت خود را برای سرقت اجرا کرده اند و در 
این میان نقص تجهیزات و ایمنی پارکینگ در ایجاد فرصت 

برای مجرمان موثر بوده است.
وی افزود: به مردم استان یزد و خانواده دغدار این زرگر 
جوان قول می دهیم که به محض تحویل قاتلان به استان 
یزد به صورت فوری و خارج از نوبت پرونده آنها مورد بررسی 

قرار گرفته و رسیدگی شود.
این مقام قضایی لزوم رعایت نکات امنیتی و ایمنی را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: هشدارهای مکرر پلیسی، قضایی 
و امنیتی باید از سوی مردم و بویژه صنوفی که بیشتر در 
معرض سرقت قرار دارند، مورد توجه قرار گیرد و در خصوص 
برای  انتظامی  نیروی  زرگران مدتهاست که  بازار  امنیت 
استقرار پاس ثابت درخواست مکان کرده اما پاسخی در این 

زمینه دریافت نکرده است.
حبیبی مستقر نکردن واحد صنفی در نقاط نامناسب و 
قرار گرفتن آنها در قالب یک مجتمع، استفاده از دوربین 
های فعال، استفاده از دزدگیر و تجهیزات ایمنب بروز شده، 
استفاده از قفل و درهای ویژه و رمزدار، هوشیاری در رفت 
و آمدهای صنوفی که مورد سرقت قرار می گیرند، توجه به 
تردد در مکان های مختلف و اجرای دستورات پلیس در 
بازگشایی و بستن مغازه ها را از جمله نکات ایمنی دانست 

که صنوف باید مورد توجه قرار دهند.
وی خاطرنشان کرد: یکی دیگر از نکاتی که مردم باید به 
آن توجه کنند، لزوم حساسیت نسبت به افراد غریبه ای 
است که در همسایگی شهروندان سکونت می کنند و رفت و 

آمدهای مشکوک دارند.
رئیس کل دادگستری یزد ساماندهی پارکینگ ها به 
دوربین های پیشرفت مجهز و تجهیز اتاق پارکنیگ های 
عمومی به مانیتورینگ مناسب را مورد تاکید قرارداد و گفت: 
در این خصوص به شهرداری و اداره اماکن تذکرات لازم داده 
شده هر چند که عده ای به نصب دوربین های سطح شهر 
هم اعتراض دارند در حالی که امنیت شهر با همین تجهیزات 

قابل تامین است.
وی ادامه داد: برخی مهاجرپذیری یزد را عامل نا امنی 
معرفی می کنند و این مسئله به تنهایی مشکلی برای امنیت 
استان ندارد و حتی در توسعه استان هم موثر است اما زمانی 

مشکل ساز می شود که ساماندهی و کنترل نشود. 
حبیبی درباره قتل در کاروان عروسی در اردکان نیز گفت: 
این موضوع یک درگیری شخصی بوده که مسئولان امر 

جزئیات آن را بیان کرده اند.

 رئیس دانشگاه مازندران گفت که یک کارمند متخلف این دانشگاه به اتهام سوءاستفاده و 
اختلاس تحویل مراجع قضایی شده است. 

سید خلاق میرنیا افزود : این کارمند که هم اکنون در زندان به سر می برد ، از نیروهای 
قراردادی دانشگاه مازندران با 1٠ سال سابقه کار بود که چک های صادره دانشگاه بابت دارائی 
و مالیات را به حساب خویش واریز می کرد.وی گفت : سهل انگاری یکی از کارکنان بانک در 
بابلسر سبب شد تا این کارمند متخلف مبلغ چهارمیلیارد و 3٠٠ میلیون ریال از چک های 
صادر شده دانشگاه را به حساب شخصی خود واریز کند.میرنیا افزود: این کارمند مامور ارسال 
چک ها به بانک بود و انتظار می رفت کارمند بانک دقت نظر اعمال می کرد تا پول ها به 
حساب شخصی وی واریز نشود.وی ادامه داد : تاکنون سه میلیارد و 3٠٠ میلیون ریال از این 
پول برگشت داده شد و حدود یک میلیارد ریال دیگر باقی مانده است که ظرف روزهای آینده 

برگشت داده خواهد شد.
رئیس دانشگاه مازندران گفت: خوشبختانه همکاران ما در دانشگاه مازندران به سرعت 
متوجه این تخلف شدند و دانشگاه نیز فوری ورود پیدا کرد و کارمند متخلف را تحویل مراجع 
قضائی داد.دانشگاه بابلسر هم اکنون دارای 1٢ هزار و 5٠٠ دانشجو است که 75٠ دانشجو در 
مقطع دکترا، ٢ هزار و 5٠٠ دانشجو درمقطع کارشناسی ارشد و بقیه در مقطع کارشناسی 

مشغول به تحصیل هستند.
این دانشگاه که در شهرستان بابلسر مستقر است، از دانشگاههای معتبر کشور به شمار می 

رود و دارای 347 عضو هیات علمی ، 3٠٠ استاد مدعو و 5٠٠ کارمند است. 

رئیس کل دادگستری استان یزد  خبرداد

دستگیری سارقان مسلح در یزد 

رئیس دانشگاه مازندران  خبرداد

دستگیری کارمند به به اتهام سوءاستفاده و اختلاس
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نکــته

ویژه

وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد: عربستان باید بخشی از راه 
حل باشد و من فکر می کنم منطقه ما نمی تواند راه حلی بر مبنای 
حذف کردن داشته باشد و این درست مخالف فلسفه عربستان است 
که می خواهد ایران را از مسائل در منطقه حذف کند. محمدجواد 
اندیشکده شورای روابط  ظریف جمعه شب گذشته در نشست 

خارجی آمریکا به پرسش حاضران در جلسه پاسخ داد.

اگر مذاکرات درخصوص روابط ایران و امریکا بود
 هرگز پایان نمی یافت

در این نشست، فرید ذکریا پرسید که یک سال پس از توافق 
برجام آمریکا ادعا دارد که ایران طبق توافق عمل کرده است و دولت 
ایران ادعا دارد که آمریکا طبق توافق رفتار نکرده است، واقعیت 

چیست؟
محمدجواد ظریف در پاسخ به این سوال گفت: واقعیت این است 
که آن توافق )معامله( شماری از عناصر را شامل می شد. اول آنکه 
توافقی بود درباره موضوع اتمی. فکر می کنم ما عاقلانه تصمیم گرفتیم 
که البته تاریخ این امر را بعدها خواهد گفت که وارد موضوعات دیگر 
نشویم زیرا تاریخ ایران و آمریکا بسیار پیچیده است و اگر به این مقوله 
می پرداختیم این موضوع هرگز پایان نمی یافت در نتیجه تصمیم 
گرفتیم فقط موضوع را به توافق اتمی محدود کنیم. این اشتباهی 
است که برخی افراد اینجا در آمریکا به آن مرتکب می  شوند. آنان 
گمان می کردند این توافق باید همه اختلافات بین ایران و آمریکا 

را حل می کرد. 

تلاشی زیادی در اجرای توافق 
توسط امریکا صورت نگرفته است

با  وی ادامه داد: توافق )معامله( بسیار واضح و روشنی است 
تقاضاهای مشخص از سوی هر طرف. آن کاری که ایران موظف به 
انجام آن است می تواند توسط آژانس بین المللی انرژی اتمی تایید 
شود که چندین بار هم توسط آژانس تایید شده است و جالب 
اینجاست که حتی آمریکا در این باره بحثی ندارد. همه اعضای گروه 
1+5 و آژانس بارها گفته اند که ایران به یکایک قسمت ها در توافق 
عمل کرده است. در سمت آمریکا اگر بخواهیم عادلانه سخن بگویم 
آمریکا اجرای سهم خود در توافق را تا آنجاییکه مربوط به امضای 
مدارک توسط رئیس جمهور و وزیر خارجه می شود را انجام داده 
است ولی درباره تلاش در اجرای این توافق کار زیادی صورت نگرفته 
است زیرا نیاز به تلاش های زیادی است که جهان بتواند رفتار خود را 

تغییر داده و با ایران معاملات )تجاری( داشته باشد.

اوفک به بانک ها می گوید اشکالی ندارد
 با ایران معامله داشته باشید ولی...

هم  شما  که  کسانی  از  برخی  کرد:  تاکید  خارجه  امور  وزیر 
می شناسید، برخی از بانک های اروپایی مقدار بسیار زیادی جریمه 
شده اند. ارقام آنقدر بزرگ هستند که گفتن آنها دشوار است برای 
مثال هشت ممیز نه میلیارد دلار برای پریبا یا چندین هزار میلیارد 
دلار برای اچ.بی.سی. اچ.بی.سی به قدری نگران بود که از لوی که در 
گذشته وزیر خزانه داری بود سوال کرد. این نوعی از ترس و وحشت 
است که این قبیل جریمه ها برای بانک های اروپایی ایجاد کرده است. 
در نتیجه آنها می خواهند بیایند و با ایران معاملات جدیدی را آغاز 
کنند و آنها همیشه این نهاد دارایی های خارجی موسم به اوفک را 
دارند که البته ما نام این نهاد را بیش از هر آمریکایی دیگر شنیده ایم، 
اوفک به آن افراد می گوید اشکالی ندارد با ایران معامله داشته باشید 
ولی و این ولی که آنها می گویند به قدری طولانی است که... البته 
یک جمله می گوید اشکالی ندارد با ایران معامله داشته باشید و در 
عوض در پنج صفحه اما و اگرهایی ذکر شده است و نهایتا این بانک ها 
می گویند ما مسیر امن تر را در پیش می گیریم و اصلا ایران را فراموش 

می کنیم و نتیجه همیشه همین بوده است. 
ظریف با بیان اینکه هیچیک از بانک های اصلی اروپایی پس از 
گذشت هشت ماه از توافق هنوز هم نمی خواهد معامله ای با ایران 
داشته باشد، اظهار داشت: ما بر این باوریم که این یک کاستی 
است. البته از سوی آمریکا هم این امر یک کاستی است. ولی اینها 
شرکت های خصوصی هستند که تصمیمات خصوصی می گیرند 
ولی حتی دولت آمریکا هم شش یا هفت ماه طول کشید که به 
ایرباس مجوز فروش 117 هواپیمای درخواست شده را بدهند ولی 

خوشبختانه به بویینگ مجوز فروش هشتاد هواپیما داده شد.

اکثریت مردم ایران از برجام حمایت می کنند 
فرید ذکریا از ظریف سوال کرد: در نتیجه مطالبی که خوانده ام 
و با افرادی که صحبت کرده ام این توافق به خصوص چندان هم در 
ایران محبوبیت ندارد و شما و آقای روحانی هم نسبت به بلافاصله 
پس از توافق از محبوبیت کمتری برخوردارید زیرا این احساس بود که 
این توافق می تواند وضعیت را تغییر داده و زندگی مردم را بهتر کند. 
منتقدان شما می گویند شما به مردم ماه را وعده داده بودید و گفته 
بودید زندگی آنان تغییر خواهد کرد ولی مشکل این است که این روند 
آهسته است یا اینکه موانعی که آمریکا ایجاد کرده است برای اقتصاد 
ایران وضعیت را آنقدر دشوار کرده است که به منافع لغو تحریم ها 
دست یابد؟ ظریف در پاسخ تصریح کرد: فکر می کنم اکثریت مردم 
ایران از این توافق حمایت می کنند و این امر هم با نظرسنجی هایی 
که صورت گرفته مشخص شده است ولی هر آنچه که باید توسط 
قانونگذاران آمریکایی مورد توجه قرار گیرد این است که اکثر ایرانیان 
امروز به آمریکا نسبت به زمان قبل از توافق اطمینان ندارند، قبل از 
اینکه این توافق را داشته باشیم بسیاری از ایرانیان بر این باور بودند 
که این توافق می تواند احتلافات با آمریکا را حل کند و موثر خواهد 
بود ولی هم اکنون اکثریت ایرانیان مخالف این امر می پندارند و همین 
امر باید علامت بسیار قاطعی را ارسال کند. در نتیجه این توافق طبق 
نظرسنجی هایی که نه از سوی ما بلکه از سوی دانشگاه مریلند صورت 
گرفته است بسیار محبوبیت دارد. دانشگاه مریلند معمولا سالی دو 
بار درباره ایران از طریق روش هایی که شما خودتان اینجا در آمریکا 
دارید آمارگیری می کند البته دشواری هایی وجود دارد و شما خودتان 

هم می دانید.

ایرانیان فکر می کنند آمریکا در انجام تعهداتش
 شکست خورده است 

وی افزود: مشکل این است که ایرانیان فکر می کنند آمریکا در 
انجام تعهداتش شکست خورده است این مثل آن نیست که ما به 
آنان وعده خورشید و ماه و یا هر آنچه که در این مابین است را وعده 
داده باشیم. ما به آنان گفتیم که موانع را برای معاملات تجاری با 

بقیه جهان هموار خواهیم کرد ولی نگفتیم که این توافق تحریم های 
اولیه ای را که آمریکا بر ما قرار داده است منحل می کند. ما هرگز در 
انجام معاملات تجاری با شرکت های آمریکایی مشکلی نداشتیم این 
کنگره آمریکا است که شرکت های آمریکایی را از معامله با ایران منع 
کرده است و ما می دانیم که این برای ما بسیار غیرممکن است که 
به کنگره برویم و بخواهیم قوانین خود را تغییر دهد. این حتی برای 
دولت آمریکا نیز غیرممکن است که به کنگره برود و تاییدیه برای 
معاملات دریافت کند. ما همچنان بر این باوریم که آمریکا نباید مانع 
تعامل ایران با بقیه جهان شود. وقتی که ما می شنویم کنگره آمریکا 
یا شمار بسیاری دیگر از لابی هایی که در اینجا هستند وقتی به اروپا 
می روند به جای آنکه به شرکت ها برای معامله به ایران اطمینان دهند 
آنان را از این کار باز می دارند. این همان چیزی است که ایرانیان 
می ببینند و به آنان این حق را می دهد اطمینان کم و کمتری به 
آمریکا داشته باشند و نه فقط نسبت به دولت آمریکا بی اعتماد باشند 
بلکه نسبت به داشتن هرگونه تعامل احتمالی با دولت آمریکا نیز 

اطمینان نداشته باشند.

همه چیز در سوریه بر موضوع 
اسد بماند یا برود معطوف شده است

فرید ذکریا سوال کرد آیا فکر می کنید آتش بس در سوریه باقی 
بماند و موثرترین راه برای متوقف کردن وضعیتی که منجر به ایجاد 
وخیم ترین وضعیت بشردوستانه از زمان جنگ جهانی دوم تاکنون 
است، چیست؟ هر مسیری که به ثبات سیاسی و پایان جنگ داخلی 
در سوریه شود؟ ظریف پاسخ داد: من امیدوارم و دعا می کنم که این 
آتش بس باقی بماند ولی اینطور که به نظر می آید باقی نمی ماند و 
شماری از دلائل مشخص وجود دارند که چرا این آتش بس باقی 
نمی ماند. دلائل فلسفی و عملی برای این امر وجود دارد. دلیل فلسفی 
اینکه هیچیک از طرفین که فقط دو طرف هم نیستند طرفین 
بسیاری در سوریه قرار دارند، بیش از هفتاد گروه رسما در سوریه 
می جنگند و هیچیک از آنان دیدگاه واضحی درباره آینده سوریه 
ندارد. وی اضافه کرد: همه چیز بر یک موضوع معطوف شد همه 
در مورد این است که اسد بماند یا برود، اسد برای یک سال بماند 
بعد برود و به همین ترتیب در نتیجه همه درباره یک فرد است همه 
تمرکزها بر یک شخص و بر بله یا خیر معطوف شده است. دیدگاه 
درستی درباره آینده سوریه وجود ندارد. به نظر من تنها راه خروج 
از این وضعیت به نظر من این است که برای مثال من خودم در 
توافق اتمی بودم در آغاز مذاکرات با گزینه غنی سازی اورانیوم در 
حد صفر مطرح شد و این مثل آن است که الان می گویند اسد باید 
برود و این کاربردی نداشت. غنی سازی در حد صفر به ایجاد دو هزار 
سانتریفیوژ منجر شد. وقتی دولت آمریکا غنی سازی در حد صفر را 
مطرح کرد ایران با داشتن هزاران سانترفیوژ خود خرسند بود و آن 
زمان هم در مذاکرات بودم در نتیجه می دانم چرا نباید خرسند باشم. 
الان هم دقیقا به همان نحو است و همین امر منجر به کشتار بسیار 
زیاد شده است. این بخشی از مشکل فلسفی و صفحه بزرگ تری از 

مشکلات آینده است.

تروریست ها در سوریه دائما موقعیت خود را عوض می کنند
رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه مشکل فوری این است که 
هر آتش بسی طی دو سال گذشته لغو شده است و این امر به دلیل 
عدم امکان مشخص کردن بین کسانی است که در آتش بس شرکت 
دارند با کسانی است که در آتش بس شرکت ندارند، خاطرنشان کرد: 
حالا ما داعش را در کناری قرار می دهیم. اگر چه بمباران به اصطلاح 
تصادفی توسط آمریکا که در دیرالزور صورت گرفت نیروهای سوری را 
هدف گرفت که با داعش می جنگیدند در نتیجه داعش توان بیشتری 
یافت یک عذرخواهی به سادگی به تغییر استراتژیک منجر نمی شود. 
ولی در حلب یا در دیگر نواحی مشکل است که بین النصره و دیگر 
گروه هایی که تروریست محسوب می شود و کسانی که در آتش بس 
همکاری دارند، فرق گذاشت. این را من نمی گویم حتی امریکا هم 
به این اذعان دارد اگر شما اولین پاراگراف از توافق نهم سپتامبر بین 
آمریکا و روسیه را بخوانید می بینید که تاکید شده باید متمایز گردد. 
آنها دائما موقعیت خود را عوض می کنند و هر چند وقت یکبار یک 
گروه روابط عمومی دارند که اعلام می کند این گروه کوشر شده است 
و دیگر به القاعده وابسته نیست و القاعده هم می گوید ما آنها را از 
تعهد پیروی از خودمان آزاد کردیم. در نتیجه این بازی جالبی است 
که صورت می گیرد. بازی خنده دار و در عین حال تاسف باری است. 
ظریف یادآور شد: مشکل در سوریه این است که بسیاری از 
بازیگران فکر می کنند راه حل نظامی وجود دارد و بسیاری از بازیگران 
همچنان بر این باورند که می توانند با این گروه های متفاوت افراطی به 

منظور کسب منافع استراتژیک بازی کنند )کنار بیایند(.

عربستان باید بخشی از راه حل سوریه باشد
فرید ذکریا گفت: فکر می کنم در تاریخ ثبت شود که شما امروز 
در شورای روابط خارجی گروه های سنی جهادی را کوشر نامیدید 
قطعا این اولین بار است. او درباره مقاله ای که ظریف در نیویورک 
تایمز نوشته بود سوال کرد و گفت مقاله بسیار قاطعی بود و درباره 
نقش عربستان سعودی پرسید. وی در پاسخ به این سوال بیان کرد: 

هیچیک از همسایگان ما چنین چیزی نگفته اند ولی من در همان مقاله 
تاکید کردم که عربستان باید بخشی از راه حل باشد و من فکر می کنم 
منطقه ما نمی تواند راه حلی بر مبنای حذف کردن داشته باشد و این 
درست مخالف فلسفه عربستان است که می خواهد ایران را از مسائل در 
منطقه حذف کند. من آنقدر هوشیارم که بدانم هیچ توافقی در منطقه 
ما نمی تواند بر مبنای حذف طرفی صورت گیرد. من فکر می کنم و 

امیدوارم عربستان شریک بسیار مهمی در این منطقه است.

ایران و دوستانش می خواهند که جنگ در سوریه پایان یابد
وزیر امور خارجه افزود: مردم سوریه هستند که باید درباره سوریه 
گفت وگو و توافق کنند. ایران، عربستان سعودی و دیگران می توانند 
در واقع این چشم انداز را درباره آینده سوریه ایجاد کنند. در آخرین 
نشستی که همراه با گروه حامیان سوریه در وین در بهار صورت 
گرفت تاکید کردم که باید درباره آینده سوریه گفت وگو کنیم و نتیجه 
را می توانیم به دوستانمان در سوریه منتقل کنیم تا آنها هم بتوانند 
تصویر بهتری درباره آینده سوریه ترسیم کنند. همه طرفین در سوریه 
باید فکر کردن درباره آینده سوریه را آغاز کنند. آینده ای که نیاز به 
خشونت، خونریزی ندارد و من بر این باورم که باید به این سوال پاسخ 
داده شود و آن سوال هم این است که آیا می خواهند جنگ در سوریه 
تمام شود من می توانم قاطعانه به شما بگویم که ایران و دوستانش 

می خواهند که جنگ در سوریه پایان یابد و امروز بهتر از فرداست.

ما به فتنه پراکنی با آمریکا علاقه ای نداریم
ظریف در پاسخ به سوال ذکریا درباره شلیک گلوله به دریانوردان 
ایرانی که از سوی دونالد ترامپ مطرح شده بود گفت: همه سربازان 
و دریانوردان ما فقط چندین مایل دورتر از ساحل ما قرار دارند ولی 
سربازان و دریانوردان شما هزاران مایل از سواحل شما دورند و آنها 
ناراحت می شوند وقتی که قایق های ما به آنان می گویند وارد آب های 
سرزمینی ما نشوید و شما وارد آب های ایران شده اید و نزدیک 
حاکمیت مرزی ما قرار دارید. ما روابط زیادی با آمریکا نداریم، در 
حدود 4- سال است که با آمریکا مشکل داریم. در نظر داشته باشید 
که ناو جنگی یا جنگنده ما به آب های شما نزدیک شود. آنها درباره 
خلیج مکزیک صحبت نمی کنند. این خلیج فارس است و در آنجاست 
که به آنها هشدار داده شده است. من با ارتش خودمان چک کردم و 
آنها گفتند هیچ قایق ایرانی به صد متری هیچ ناو آمریکایی نزدیک 
نشده است. مردم ناراحت می شوند چون فکر می کنند امور از کنترل 
خارج شده است.وی با بیان اینکه قوانین ما بدین ترتیب است که 
از کمتر از یک مایل مانده به قایق آمریکایی یا قایق دیگری نزدیک 
نمی شویم، گفت: خلیج فارس خط حیات ماست. ما همه نفت خود را 
از طریق خلیج فارس می فروشیم. برای آمریکا خلیج فارس یک مکان 
مهم مورد توجه است. چگونه است اگر فکر کنید یک قایق ایرانی 
به  خلیج مکزیک که در نزدیکی تگزاس یا فلوریدا قرار دارد بیاید و 
آنوقت بگوید چرا به من نزدیک می شوید؟ من هنوز هم در آب های 
بین المللی هستم. این شما هستید که به ما نزدیک شده اید آنها 
نیستند که به شما نزدیک شدند. ما به فتنه پراکنی با آمریکا علاقه ای 
نداریم. ما درباره سیاست های داخلی آمریکا سخن نمی گوییم و 

نمی خواهیم آمریکا هم درباره سیاست داخلی ما سخن بگوید.

کمک ها یمان را به سوریه انکار نمی کنیم
وزیر امور خارجه در پاسخ به این سوال که چرا مشروع است که 
ایران به حمایت خود از شبه نظامیان ادامه دهد؟ گفت: آخرین باری 
که چک کردم سازمان ملل هنوز هم دولت سوریه را دولت مشروع 
آن کشور می داند. ما به دولت سوریه در جنگیدن با تروریسمی که 
مورد حمایت خارجی ها قرار دارد کمک می کنیم. این بسیار واضح 
است و ما آن را انکار نمی کنیم. ما بر این باوریم که باید در جنگیدن 
با تروریسم کمک کنیم. در همه نشست های گروه بین المللی حمایت 
از سوریه بر دو جمله بسیار کوتاه تاکید کرده ام که راه حل نظامی 
برای سوریه وجود ندارد و آتش بس گسترده باید برقرار گردد. هر دو 
این جملات نیز باید بدون شرط صورت گیرند. می توانید سوال کنید 
یکی از اعضا در آن گروه گفت ما اسد را با کمک خداوند یا از طریق 
نظامی برکنار می کنیم در نتیجه آنان فکر می کنند راه حل نظامی 
برای سوریه وجود دارد و من بر این باورم که راه حل نظامی برای 
سوریه وجود ندارد. ما آماده ایم در آتش بس کمک کنیم. در دیدار روز 
گذشته گفتم و الان هم می گویم باید تصویری در سوریه فراهم کنیم 
که برای همگان قابل قبول باشد ممکن همه با همه قسمت های آن 
موافق نباشند ولی لااقل باید با بخشی از آن را قبول داشته باشند. باید 

راهی را برای مشخص کردن النصره و انشعابات آن بیابیم.

دستگاه قضایی ایران مستقل است
فردی سوال کرد: شما و آقای روحانی طی سه سال گذشته به 
ویژه در سفرهای خارجی تاکید کرده اید که ایرانیان به ویژه تجار و 
افراد تحصیل کرده به ایران بازگردند، آنان را دعوت به بازگشت به 
وطن می کنید ولی نیروهای امنیتی جمهوری اسلامی ایران مکررا 
افراد دو تابعیتی را بدون هیچگونه مدرک واقعی در داشتن خطایی 
دستگیر و زندانی کرده اند برای مثال مقام سابق ایران باقر نمازی 
هشتاد ساله، پسرش سیامک نمازی، نازنین رادکلیف مادر یک کودک 

دو ساله. سوال این است که ایرانیان چگونه می توانند به این دعوت ها 
اعتماد کنند. ظریف در پاسخ گفت: به دلیل اینکه دستگاه قضایی 
ایران مستقل است ولی شما اینجا بیانیه ای را عنوان کردید و گفتید ما 
ایرانیان با تابعیت آمریکایی یا هر ملیت دیگری را دعوت به بازگشت 
به ایران کردیم مشخص است که بسیاری از کشورها تابعیت دوگانه را 
به رسمیت نمی شناند. وقتی آنها وارد کشور می شوند کسی به پشت 
پاسپورت آنها نگاه نمی کند و قوانین شهروندی کشورشان شامل 
حال آنها هم می شود. صدها هزار، میلیون ها ایرانی در خارج از ایران 
هستند صدها هزار نفر از انها دائما به ایران می آیند و ایران را ترک 
می کنند بدون اینکه مشکلی برایشان پیش آید متاسفانه اتفاق هایی 
برای برخی از آنها رخ می دهد و من در این باره قضاوت نمی کنم. 
امیدوارم وضعیت آنها به طور دوستانه حل شود. همانطوری که من در 
آزاد شدن شماری از آنها در گذشته نقش داشتم و امیدواریم این امر 
باز هم در آینده ادامه یابد. برخی به دلائل سیاسی اصرار دارند بگویند 
این امر طی دوره سه ساله ای که آقای روحانی بوده است رخ داده ولی 
آقای روحانی نقشی در آن ندارد. هیچ رئیس جمهوری نقشی در این 

موارد ندارد. دستگاه قضایی مستقل از قدرت اجرایی است.

بهای نفت باید عادلانه شود
ظریف در پاسخ به سوالی درباره بهای نفت گفت: سعی ما بر این 
است که بهای نفت عادلانه قرار داده شود و به جای وضعیتی که فعلا 
وجود دارد ثبات بیشتری وجود داشته باشد. چگونه به این درک 
و توافق باید رسید مسئله ای است که باید رویش کار کنیم. ایران 
برای مدت های طولانی در نتیجه تحریم های ناعادلانه در خارج از این 
معادله قرار داشت و ما بر این باوریم که باید سهم خودمان در بازار 
نفت را داشته باشیم. ما سهم مشخصی در بازار نفت داشتیم برخی 
از کشورها در زمانی که خارج از بازار نفت بودیم جای ما را گرفتند و 

الان باید جبران شود زیرا ما بازگشته ایم.

در داشتن نقش نظامی در سوریه رقابت نمی کنیم
وزیر امور خارجه کشورمان در پاسخ به نقش روسیه در سوریه و 
افزایش خشونت ها در آن کشور گفت: موضوع بیشتر از فقط درباره 
تروریسم است و موضوع از کنترل خارج شده است. یک ناموزنی 
استراتژیک منطقه ای بر سوریه معطوف شده است و برای کل منطقه 
فاجعه به بار آورده است و این یک مشکل است که باید به این موارد 
توجه شود. ولی درباره ایران و روسیه بگویم که ما در داشتن نقش 
نظامی در سوریه رقابت نمی کنیم. هیچکس نمی خواهد چنین کاری 
کند. فکر نمی کنم روس ها شوق و ذوقی در انجام اینکار داشته باشند.

ظریف ادامه داد: این یک ضرورت در مبارزه است برای برخی از 
ما در منطقه این یک تهدید جدی و قریب الوقوع است. داعش برای 
روسیه چیزی است که می تواند در چچن رخ دهد یا در کشورهای 
آسیای مرکزی و حتی در جمهوری خودش رخ دهد پس از این یک 
تهدید بسیار جدی است. برای ما هم این تهدیدی در مرزهایمان 
است. عراق کشور همسایه ماست و ما از هشت سال جنگ در 
آن نواحی مرارت کشیدیم در نتیجه فکر نمی کنم با روسیه رقابت 
می کنیم ولی هدف مشابهی داریم البته هیچ دو کشوری نیستند 
که اهداف دقیقا مشابهی داشته باشند ولی درباره مبارزه با تروریسم 
داعش النصره اهداف مشترکی داریم و من اطمینان دارم که روسیه 
علاقمند ایجاد صلح و آتش بس است، آنها مذاکرات طولانی با آمریکا 
داشتند. ما نگرانی ها و جزییات خودمان را داریم. مشکل با تمایز قائل 
شدن، مشکل در نواحی خالی، چه کسی باید نواحی خالی را پر کند. 
این یک آتش بس عجیب و غریب است زیرا احتمال دارد وقتی که 
ناحیه ای خالی شود آن ناحیه توسط افراد نادرست تصاحب شود. این 
سوالاتی است که باید پاسخ داده شود و فکر می کنم آمریکا و روسیه 
درباره اجرای مشترک توافقاتی کرده اند ولی آنها منتظر هفت روز 
آرامش هستند پیش از اینکه چنین اجرای مشترکی را ایجاد کنند. 
در طول آن هفت روز چه اتفاقی می افتد. فقط چند ساعت طول 
می کشید تا وضعیت استراتژیک به نفع داعش یا النصره تغییر کند 
و آنان باید درباره این موضوع فکر کنند. امیدوارم روسیه و آمریکا به 
این موضوع فکر کنند زیرا متاسفانه بسیاری از متحدان شما از اینکه 
داعش النصره نواحی را که هم اکنون در اختیار نیروهای سوری است 

را تصاحب کند خرسند می شوند و این بد است.
فرید ذکریا سوال کرد: شما می گویید دولت عربستان سعودی 
داعش را تامین مالی می کند؟ که ظریف پاسخ داد: من می   گویم 
پول زیادی از سوی عربستان سعودی به تاسیسات این نهاد واریز 
شده است. من نمی دانم آیا آنها امروز داعش را تامین مالی می کنند 
ولی می دانم که پول، اسلحه به النصره داده می شود و می دانم النصره 
سربازگیری می کند. فکر نمی کنم فرشته ها این چیزها را پایین 
می آورند اگرچه که آنها خیلی می خواهند این را قبول کنند. اینها از 
یک جایی می   آیند. پول از جایی می آید سلاح از جایی می آید این 
زیاد هم دشوار نیست. آنها سلاح های مبارزات چریکی نیستند. آنها 

تانک دارند. موشک دارند. 
موشک های ضدهوایی دارند موشک های ضدتانک دارند و من 
هیچ اتهامی نمی زنم فقط می گویم یک نفر برود شماره سریال های 
این سلاح ها را چک کند و بعد هم از دولت آمریکا سوال کند که 

موجودی خود را چک کند.
ظریف درباره درباره ترکیه گفت: در واقع بعد از اینکه وزیر خارجه 
شدم بلافاصله و پیش از آنکه با وزیر خارجه کری صحبت کنم با 
ترک ها صحبت کردم و مذاکرات بسیاری داشتیم. بالا و پایین های 

بسیاری بوده است. 
در عرض دو ماه گذشته مرتب تماس داشتیم درباره سوریه و 
کارهای خوبی درباره دیدگاهی برای آینده سوریه هم انجام دادیم 
ولی فکر می کنم همزمان با اینکه مردم سوریه خود باید درباره آینده 
خودشان تصمیم بگیرند آنهایی که در اطراف سوریه هستند هم 
می توانند سطحی از درک و انتظارات را ایجاد کنند که در واقع طرف 
نگران بتواند در گفت گوها شرکت کند و این موقعیت سختگیرانه که 
خودشان را در آن زندانی کرده اند خارج کنند و گفت وگو را آغاز کنند. 
وی درپاسخ به سوالی درباره تعاملات بیشتر گفت: اگر این تجربه 
خوب باشد ما می توانیم مورد دیگری را تجربه کنیم. بی اعتمادی 

بسیاری وجود دارد و باید اعتماد را گام به گام ایجاد کنیم. 
امیدوارم تجربه ای که الان در حال به دست آوردنش هستیم 
به جای آنکه بی اعتمادی را بیشتر کند منجر به اعتماد شود و فکر 
می کنم بسیار مهم است که آمریکا بفهمد تحریم سیاست خوبی 
نیست. تحریم ها هرگز نتیجه ای را که آنها می خواستند به همراه 

نداشته اند. 
فکر می کنم تحریم ها قانونگذاران آمریکایی را زندانی کرده اند. 

تحریم ها دارایی نیستند، بدهی هستند.

ظریف در شورای روابط خارجی آمریکا:

تحریم ها دارایی نیستند، بدهی هستند

دادنامه
خواهان: آقای سید رحیم هاشمی فرزند سید منصور به نشانی قم – خ امامزاده ابراهیم 1٦ م 

ولیعصر ک 5 پ 4
خوانده: آقای قدرت اله گنجی نهوجی به نشانی مجهول المکان . خواسته:1- صدور حکم 
مبنی بر محکومیت خوانده به پرداخت خسارت وارده به منزل اینجانب ناشی از تقصیر خوانده 
به مبلغ ٢5/٠٠٠/٠٠٠ ریال و مبلغ ٢/٠٠٠/٠٠٠ ریال به عنوان هزینه کارشناسی جمعا به مبلغ 
٢7/٠٠٠/٠٠٠ ریال ٢-مطالبه هزینه های لازم به جهت برچیدن رادیاتور نصب شده به توسط 

خوانده با نظرکارشناس مقوم به مبلغ ٢4/٠٠٠/٠٠٠ ریال و کلیه خسارت دادرسی
رأی شورا

در خصوص خواهان سید رحیم هاشمی به طرفیت قدرت اله گنجی نهوجی به خواسته صدور 
حکم مبنی بر محکومیت خوانده به پرداخت خسارت وارده به منزل اینجانب ناشی از تقصیر خوانده 
به مبلغ ٢5/٠٠٠/٠٠٠ ریال و مبلغ ٢/٠٠٠/٠٠٠ ریال به عنوان هزینه کارشناسی جمعا به مبلغ 
٢7/٠٠٠/٠٠٠ ریال ومطالبه هزینه های لازم به جهت برچیدن رادیاتور نصب شده به توسط 
خوانده بانظر کارشناس مقوم به مبلغ ٢4/٠٠٠/٠٠٠ ریال و کلیه خسارت دادرسی، خواهان اختصارا 
در دادخواست تقدیمی اظهار میدارد که: نظر به اینکه با نظر کارشناس رادیاتورهای نصب شده به 
توسط خوانده به نحوی بدون کیفیت می باشند که تنها می بایست برچیده شوند بلکه خسارت 
ناشی از وضعیت نامطلوب رادیاتورهای تعیین شده است که خسارت تعیین شده تاکنون جبران 
نشده است و از طرفی اصولا می بایست هزینه هایی بابت برچیدن رادیاتورهای بی کیفیت متحمل 
شدم لذا تقاضای رسیدگی را دارم و اینکه خاونده علی رغم ابلاغ قانونی در جلسه حاضر نگردیده 
ولایحه دفاعیه نیز به شعبه ارائه ننموده است شورا با عنایت به اوراق و محتویات پرونده و مفاد 
دادخواست تقدمیی و استماع اظهارات خواهان و ملاحضه تصویر مصدق اوراق تقدیمی به شورا از 
جمله قرارداد تنظیمی فی مابین طرفین مربوط به کار انجام شده و نظریه کارشنای مورخه 7/٢/95 
– 95/ت/٢٠٦ که با عنایت به این ادله و مدارک و با توجه به اینکه خوانده در جلسه حاضر نگردید و 
نسبت به اظهارات و ادله خواهان ایرادی ننمود و دلیلی مبنی بر بری الذمه بودن خویش ارائه ننموده 
شورا دعوی خواهان را حمل بر صحت دانسته و با توجه به نظریه کارشناس که میزان خسارت وارده 
به ملک خواهان توسط خوانده را ٢5/٠٠٠/٠٠٠ ریال براورد نموده است و همچنین باتوجه به اینکه 
خوانده فاقد مهارت و تخصص و مجوز نصب رادیاتورها بوده و کار را ناقص و خراب تحویل داده است 
و بدینوسیله موجب بروزخسارت به ساختمان گردیده و کارشناس دادگستری نیز این موضوع را 
تایید نموده است که بابت نصب ایران رادیاتورها که هم اکنون برچیده شده است مبلغ دو میلیون 
وچهارصد هزار تمان دستمزد دریافت نموده که خواهان تقاضای استرداد این مبلغ را از خوانده نموده 
است لذا شورا مستندا به مواد 1 و ٢ قانون مسئولیت مدنی و مواد 198-515-519 ق.آ.د.م حکم به 
محکومیت خوانده به پرداخت مبلغ 51/٠٠٠/٠٠٠ ریال بابت خسارت وارده طبق برآورد کارشناس 
و هزینه نصب رادیاتورها و هزینه کارشناسی به انضمام هزینه دادرسی در حق خواهان صادر می 
گردد. رای صادره غیابی است و ظرف مهلت ٢٠ روز قابل واخواهی در همین شعبه و پس ازآن ظرف 

مهلت ٢٠ روز قابل تجدید نظر خواهی در محاکم عمومی حقوقی قم می باشد./ل
قاضی شورای حل اختلاف شماره 28 قم – رستمی

سناریوهای پیش روی احمدی نژاد 
 احمدی نژاد در طول مدیریت هشت ساله خود بر دولت های نهم و دهم نشان داد که به 
راحتی اقداماتی را انجام می دهد که هیچ نسبتی با منافع ملی ندارد و بعید نیست وی در 
ادامه راه برای آنکه قدرت خود را به رخ مخالفان و رقبای خود بکشد، دست به اقداماتی بزند 

که یادآور خانه نشینی ها، سرپیچی ها و یکشنبه های سیاهی دیگر باشد
فضای سیاست ایران این روزها با توجه به نزدیك شدن به انتخابات پیچیدگی های فراوانی 
پیدا کرده است. جریان های سیاسی و افرادی که در عرصه سیاست ایران شهره هستند با 
اعلام نظرها و اظهاراتی سعی می کنند تا فضا را به نوعی تغییر دهند که به سود آنها باشد. 
حال این اظهارات و اقدامات یا بر پایه حقیقت است یا اینکه ادعاهایی بی مبناست که تنها 

برای پیشبرد اهداف سیاسی در دستور کار قرار می گیرد.
بدون شك انتخابات سال آینده به دلیل مناسبات خاص سیاسی که در ایران حاکمیت 
دارد، از اهمیت و حساسیت فراوانی برخوردار است. ولی عدم کنترل برخی سیاستمداران بر 
علم سیاست سبب شده است تا این حساسیت به التهاب تبدیل شود و با توجه به این که 
مردم کشورمان به تازگی از یك دوره انتخاباتی سخت که آن هم کارزار 7 اسفند 94 است، 

رها شده اند، آشفته کردن اذهان آنها در آستانه یك انتخابات دیگر چندان سنجیده نیست.
برای مثال در این روزها با توجه به اینکه برخی شایعات از احتمال حضور محمود 
احمدی نژاد به عرصه انتخابات حکایت دارد، برخی که از وی دل خوشی ندارند سعی 

می کنند در فضایی رسانه ای این حضور را زیر سوال برده و آن را با حاشیه همراه کنند.
منکرات سیاسی

فراموش نشود اینکه احمدی نژاد با توجه به تجربه 8 ساله ریاست جمهوری صلاحیت 
حضور در عرصه انتخابات را دارد یا خیر، خود جای بحث است ولی اگر برخی با استفاده از 
مصونیت ها و رانت  هایی که دارند هر سخنی را به زبان بیاورند و فضای جامعه را با تشکیك 

روبه رو کنند، خود از منکرات روزگار است که نباید صورت بگیرد.
به طور حتم احمدی نژاد در ادامه بازی چند مسیر را برای ماندن در عرصه سیاست ایران 
انتخاب می کند. اول اینکه احمدی نژاد را نباید فردی ناتوان در زمینه جذب قشر خاکستری 
جامعه دانست. او به راحتی با پراکنده سازی شعارهای مختص خود می تواند جریان های 
مختلف مردمی را که تشنه برخی ادعاها هستند را به خود جلب کند و در آینده نزدیك 
به انتخابات این نیروی بالقوه را به جماعتی بالفعل تبدیل کند که مانند سلی ویرانگر تمام 

تصورات اقتدارگرایان و تحول خواهان را از بین ببرد.
دوم اینکه شاید احمدی نژاد در ادامه، تمام توان خود را تجمیع کند تا از گزینه ای که 
بیشترین نزدیکی را به منافع وی و نه به افکار و اعتقادات او دارد، حمایت کند. در این گمانه، 
نه می توانند جلوی آمدن آن را بگیرند ونه دیگر احمدی نژاد به گزینه محتمل و پیروز اجازه 
تکرار اشتباهات گذشته را می دهد! با این وضعیت، احمدی نژاد به هاشمی دومی تبدیل 
خواهد شد که فردی مانند روحانی را روانه انتخابات کرده که قدرتی چندین برابر هاشمی 

در برابر مخالفان پیدا کرده است و میدان بازتری برای بازی ها و رسیدن به اهداف را دارد.
سوم، احمدی نژاد به عنوان اپوزسیونی داخل نشین، سبد رای خود را از حضور در 
انتخابات دوازدهم ریاست جمهوری نهی کند. این اقدام به منزله اعلام نبرد با جریان هایی 
است که تلاش می کردند او را در این بازی به نفع خود مصادره کنند و در پایان، دست 
رد به سینه وی بزنند. مهلك ترین بخش ماجرا این قسمت آخر است، چرا که وی به عنوان 
چهره ای با سبد رای نسبی، انتخابات تحت کنترل حسن روحانی را با چالش روبه رو کرده، 
جریان های هم فکر را دست خالی گذاشته و رقبای سرسخت خود را برای ادامه بازی به 

جان هم انداخته است.
آن روی سکه

البته گزینه چهارم و خوشبینانه دیگری نیز وجود دارد و اینکه، احمدی نژاد صبر کرده 
تا این انتخابات به خوبی و خوشی بگذرد و در سال 14٠٠ با قدرت بیشتر و زمانی که دیگر 
رقیبی مانند حسن روحانی نیز ندارد وارد میدان شود. در آن سال دیگر مردم نیز کم تر 
شرایط کشور در سال های 84 تا 9٢ را بر یاد دارند و با فراموشی افکار عمومی، وی در 
کسوتی جدید می تواند واردعرصه شده و برای چند سال دیگر، رییس جمهور ایران باقی 

بماند.
شاید یکشنبه های سیاه در راه باشد!

ناگفته نماند، احمدی نژاد در طول مدیریت هشت ساله خود بر دولت های نهم و دهم 
نشان داد که به راحتی اقداماتی را انجام می دهد که هیچ نسبتی با منافع ملی ندارد و بعید 
نیست وی در ادامه راه برای آنکه قدرت خود را به رخ مخالفان و رقبای خود بکشد، دست 

به اقداماتی بزند که یادآور خانه نشینی ها، سرپیچی ها و یکشنبه های سیاهی دیگر باشد.

راز صندلی های خالی هواپیمای رییس جمهور

سفر سه روزه دکتر روحانی به نیویورک- سازمان ملل- تمام شد ولی جای یک عکس 
در گزارش تصویری این سفر خالی است؛ صندلی های خالی هواپیما. هواپیمای رئیس 
دولت یازدهم تقریبا خالی سفر کرد، حتی این بار که قرار بود خبرنگار و عکاس هم در سفر 
باشند. به قدری صندلی خالی داشت که خبرنگاران و عکاسان و تصویربردارن هر کدام 
چهار صندلی در اختیار گرفتند تا استراحت کنند. این کجا و هیات گاه حدود ٢٠٠ نفری 
رئیس دولت نهم و دهم کجا؟ البته، هیچ عکسی امکان مقایسه را نمی داد چون تصویری از 
صندلی های پر هواپیمای سلف روحانی نیست. حتی اگر هم باشد هیچ تصویری از فروشگاه 
های محله منهتن نیست که پر شده بود از خانواده آقایان دولتی که در حال خرید بودند. 

روحانی برنامه یک هفته ای و دیدار با شخصیت های طراز اول جهان را به سه سفر 
دیپلماتیک تقسیم کرد. ریاست جنبش عدم تعهد را در ونزوئلا تحویل داد، روابط دو جانبه 
با کوبا را پیش برد؛ و درنهایت در سه روز حضور در نیویورک بیش از ٢4 برنامه داشت که 
14 مورد آن مذاکره با سران کشورهای جهان بود. نکته مهم دیگر اینکه اغلب دیدارهای 
روحانی به درخواست مقام مقابل و در هتل محل اقامت او بود. رئیسان کشورهای فرانسه، 
ژاپن، سوئیس، سوئد، نروژ، بلغارستان، اسلوونی و ... برای دیدار بادکتر روحانی به محل 
اقامت وی آمدند. این مساله معنای دیپلماتیکی دارد که اهلش بهتر می دانند. گر چه سابقه 
ای چنین در دوره قبل سراغ نداریم! احمدی نژاد در طول سفرهای متعددش به نیویورک 
هیاتی گاه در حدود ٢٠٠ تن هم با خود برده که 14 تن ثابت آنها خانواده، عروس و نوه 

رئیس جمهوری و همسران معاونان و رئیس دفتر رئیس جمهوری بوده اند.
در حالیکه همسر روحانی تا بحال در سفرها همراه وی نبوده و هیچیک از معاونان و 

رئیس دفتر هم فردی از خانواده را به سفر نبرده.

و  خود  تقصیرات  و  قصور  به  نسبت  مسئولان  عذرخواهی 
زیرمجموعه متبوع شان هر چند در اغلب نقاط جهان امری معمول و 
پذیرفته شده قلمداد می شود، اما برای ایرانیان هنوز رویکردی غریب 

و غیرقابل باور است. 
چهار دهه از عمر نظام جمهوری اسلامی می گذرد اما هنوز 
عذرخواهی مسئولان مردم را متعجب و به سمت نیت خوانی هدایت 
می کند شاید ضعف در باور به قانون و عدم آشنایی با حقوق شهروندی 
را بتوان در این واکنش افکارعمومی موثر دانست. طی سه سال و نیم 
اخیر کم نبود اخبار مربوط به عذرخواهی مسئولان اجرایی که به نوبه 
خود سهم قابل ملاحظه ای در تقویت اعتماد مردم به دولت داشته 
است، اما هنوز گویا گوش مردم به عذرخواهی هایی از این نوع، آنهم 
از زبان مسئولان قبلی و فعلی عادت نکرده است. بعد از چندین مورد 
عذرخواهی روحانی و برخی از اعضای تیم کابینه اش از مردم بخاطر  
برخی از عملکردهایشان، اینبار دادستان سابق تهران نیز که عملکردش 
در دوران مسئولیت همواره با حاشیه ها و انتقادا همراه بود در مورد 
یکی از پرسروصداترین پرونده های دوره مسئولیتش در دادستانی 
تهران )حادثه کهریزک( از خانواده اشخاصی که حقوق آنها در جریان 
این حادثه تضییع شد عذرخواهی کرد. عذرخواهی دیرهنگام و غیر 
منتظره سعید مرتضوی را به رغم تاثیرپذیری از فرهنگ عذرخواهی، 
باز هم نمی تواند از جنس عذرخواهی دولتی ها باشد چراکه به اعتقاد 
بسیاری از حقوقدانان با عذرخواهی سعید مرتضوی، تخلفات جدیدی 

در پرونده وی بوجود آمده است که باید راجع به آن تخلفات محاکمه 
شود. به زعم بسیاری، نوع عملکرد مرتضوی در آن دورانی که در نامه 
عذرخواهی خود بدان اشاره کرده، به اصل نظام ضربه و زیان وارد کرده 
است، لذا جدای از اعمال غیرقانونی وی به دلیل اینکه اعمالش باعث 
وهن و بردن حرمت نظام شده، باید محاکمه شود. البته نمی توان 
کتمان کرد کرد که این عذرخواهی مرتضوی تاثیر پذیرفته از منش و 
فرهنگ عذرخواهی بوده که دولتمردان کابینه روحانی آن را بنا نهادند 
و می تواند بر روی شکل گیری عذرخواهی های بعدی مسئولان 
فعلی و قبلی در مورد عملکردهای توام با قصورشان اثر بگذارد. شاید 
زمستان سال 9٢ که اندکی بعد از روی کار آمدن دولت روحانی، 
رییس جمهور از مردم به سبب توزیع نامناسب سبد کالا عذرخواهی 
کرد کسی فکر نمی کرد این عذرخواهی ها قرار است فرهنگی را در 
عرصه سیاسی ایران شکل دهد که نه تنها وزرای کابینه یازدهم بلکه 
مسئولان خارج از دستگاه اجرایی را مجبور به تبعیت کند. سال 9٢ 
اندکی بعد از روی کار آمدن دولت یازدهم این دولت در جهت کمک 
به اقشار نیازمند و آسیب پذیر جامعه، توزیع اقلامی از مایحتاج روزانه 
مردم را در قالب »سبد کالا« آغاز کرد که شیوه توزیع آن به جهت 
رعایت نکردن شان شهروندان ایرانی با انتقاداتی جدی مواجه شد، 
رییس دولت بلافاصله در جریان سومین گفت وگوی تلوزیونی خود 
با مردم بی هیچ لکنتی گفت »مردم در دریافت سبد یارانه به زحمت 
افتادند، من به عنوان رئیس جمهور عذرخواهی می کنم؛ این دولت اگر 

نقصی باشد به مردم می گوید و از مردم عذرخواهی می کند، تلاش مان 
این است که نقص ها را برطرف کنیم.« البته این عذرخواهی نسبت به 
عملکردهای توام با ایراد و اشکال در دولت یازدهم محدود به رییس 
این دولت نماند، »محمدرضا نعمت زاده« وزیر صنعت، معدن و تجارت 
نیز پس از سخنان بحث برانگیزش درباره کمپین نخریدن خودرو 
داخلی که توام با توهین بود و »عباس آخوندی« وزیر راه و شهرسازی 
به دلیل برخی کاستی ها در طرح مسکن مهر از مردم عذرخواهی 
کردند. در دولت یازدهم »معصومه ابتکار« رییس سازمان حفاظت 
محیط زیست نیز به دلیل گرد و غبار استان و »محمود حجتی« 
وزیر جهاد کشاورزی به دلیل دیرکرد پرداخت بهای خرید تضمینی 
گندم از گندم کاران عذرخواهی داشتند. در ماجرای پر جنجال فیش 
های حقوقی غیرمتعارف نیز رییس جمهور، وزیر اقتصاد و سخنگوی 
دولت از مردم به جهت قصورهای پیش آمده در پرداخت های مالی 
برخی مدیران دولتی عذرخواهی کردند. رییس جمهور در دورانی که 
ماجرای فیش های حقوقی اذهان عمومی را مشوش کرد و می رفت 
تا به اعتماد عمومی لطمات جبرن ناپذیری وارد کند در قالب پیامی 
توئیتری نوشت »دولت در جایی که غفلت یا اشتباهی صورت گرفته 
باشد، در عذرخواهی از مردم لکنت زبان نخواهد داشت.« روحانی در 
آن مقطع حساس به این نحو از مردم عذرخواهی و بار دیگر اثبات 
کرد هم حقوق مردم را می شناسد و هم به وظایف خود به عنوان 
رییس جمهور آگاه است. ماجرای عذرخواهی های دولتمردان در 

قضیه فیش های حقوقی غیرمتعارف محدود به رییس جمهور نماند، 
طیب نیا وزیراقتصاد دولت یازدهم با این جملات از مردم عذرخواهی 
کرد »ابایی از عذرخواهی از مردم بابت آنچه که در مورد فیش های 
حقوقی منجر به رنجش خاطر مردم شد، ندارم.« در آن ایام سخنگوی 
دولت نیز در قالب برنامه ای تلوزیونی به سیاق رییس خود در دولت 
با عذرخواهی و صداقت در پذیرش خطا جایگاه دولت در نزد افکار 
عمومی را به سهم خود تثبیت کرد. محمد باقر نوبخت گفت »از مردم 
و همه همکارانمان عذرخواهی می کنیم و مطمئن هستیم با اصلاح 
قانون، اجازه پرداخت های اینچنین را در آینده نخواهیم داد.« همه 
نیک می دانیم عذرخواهی از جمله رفتارهایی است که شخص خطاکار 
برای جبران عملکرد اشتباه خود به آن متوسل می شود تا اعتماد 
عمومی را باز یافته و جایگاه اجتماعی خود را حفظ کند؛ اعتماد و 
جایگاهی که در روزهای منتهی به انتخابات اردیبهشت 9٦ آنان که 
سودای قبول مسئولیت دارند نمی توانند ساده از آن عبور کنند.  شاید 
امروز بتوان گفت قانون پذیری و صداقت داشتن با مردم در قالب 
عذرخواهی های دولت یازدهمی ها در ادبیات سیاسی ایران راه خود 
را باز کرده است شاید عذرخواهی مرتضوی از این دست باشد، اگرچه 
ممکن است به لحاظ نوع موضوع آنطور که باید با یک عذرخواهی تمام 
شده تلقی نشود اما قطعا باید روند این عذرخواهی ها تداوم یابد وبه 
رسم احترام به وضعیت آزرده خاطر افکار عمومی از برخی عملکردها، 

مسئولان بیشتری بر صندلی عذرخواهی بنشینند.

گوش مردم به »عذرخواهی« مسئولان عادت ندارد

عذر خواهی پازل »گمشده« در فرهنگ سیاسی ایران
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اخبــار
مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم:

چهار دهه مقاومت
وفاداری به خون های شهدا است

مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم گفت: چهار دهه پایداری در 
برابر تمامی نیرنگ ها و حیله های دشمنان یعنی وفاداری به خون های شهدا، 

ارزشها و حفظ دستاوردهای شهدا است.
سردار سید جواد هاشمی همزمان با هفته دفاع مقدس درحاشیه غباروبی 
از مزار شهدا در گلزار شهدای علی بن جعفر )ع( ضمن گرامی داشت یاد 
و خاطره شهدای هشت سال دفاع مقدس افزود: ملت ایران با ایستادگی و 
مقاومت تمام تحریم و تهدیدها را پشت سر گذاشته و به جهان ثابت کرده 
که ملتی مقاوم و شکست ناپذیر است، دوران هشت سال دفاع مقدس دوران 
غرور و افتخار ملت جان برکف ایران اسلامی است. وی افزود: مردم هیچگاه 
یاد دلاورمردی ها و گذشت و ایثار و خونهای پاک شهدای هشت سال دفاع 
مقدس و جانبازی ایثارگران را برای حفظ دین و سرزمین و ارزشهای الهی 
فراموش نخواهد کرد و از تمام آرمانها و ارزشهایی که شهدا جان خویش را 
در این راستا فدا کردند، دفاع می کند. درهمین حال مردم وفادار به آرمانهای 
شهدا نیز پنجشنبه هفته گذشته دوشادوش خانواده های شهدا و مسئولان با 
حضور در 73 گلزار شهید استان قم به مقام شامخ شهدا ادای احترام کردند. 
در این مراسم که استاندار قم، تولیت استان مقدس حضرت معصومه )س(، 
مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان، مسئولان استان، خادمان به شهدا، 
خانواده شهدا و مردم قم حضور داشتند، پیام رهبر معظم انقلاب اسلامی به 
مناسبت هفته دفاع قدس توسط مدیرکل بنیادشهید وامور ایثارگران قرائت 
شد. این مراسم ها در تمامی روستاهای استان، بخشها با حضور بخشداران و 
ائمه جمعه بخش های استان و در شهر با حضور مسئولان شهری نیروهای 
نظامی و انتظامی و مردم و خانواده شهدا و ایثارگران با اهدای 1٠ هزار شاخه 

گل بر مزار شهدا برگزار شد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم عنوان کرد

کاهش 90 درصدی 
روان آب ها در قم

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: کاهش میزان 9٠ درصدی روان 
آب ها طی دو سال اخیر بر وضعیت مخازن آب قم تاثیر گذاشته است و این 

امر باعث کاهش آب در سدها دراین استان شده است.
احمد حاج حسینی مسگر اظهار داشت: کاهش میزان بارندگی، شرایط 
اقلیمی و دخالت های انسانی با حفر چاه های غیر مجاز و یا برداشت های 
اضافی از چاه ها و منابع آبی باعث کاهش میزان روان آب ها و به تبع آن ذخیره 
آبی شده است. وی افزود: آب شرب استان قم از دو سد 15 خرداد و کوچری 
تامین می شود که آب هایی ذخیره ای درپشت این سدها کاهش پیدا کرده 
است. وی با اشاره به اینکه سد 15 خرداد منبعی برای تامین آب شرب قم با 
ظرفیت ٢٠٠ میلیون متر مکعب است گفت: در حال حاضر 34 میلیون متر 
مکعب آب دراین سد ذخیره شده است. حسینی مسگر ادامه داد: سد کوچری 
از دیگر سدهای تامین آب استان قم است که ظرفیت ٢٠7 میلیون متر مربع 
ذخیره آبی را دارد که از این تعداد کمتر از 4٠ میلیون متر مکعب آب در این 
سد وجود دارد. وی با بیان اینکه کمبود آب و روان آب ها مشکلات زیست 
محیطی نیز به وجود آورده است گفت: کاهش روان آب ها مشکلات زیست 
محیطی را ایجاد کرده است که در این راستا باید کشاورزان و افرادی که نیاز به 
تامین آب دارند باید متناسب با نیاز خویش از آب بهره برداری کنند. وی افزود: 
درشرایط کنونی، فرهنگسازی درست مصرف کردن باید برای اقشار مختلف 
مردم تبیین شود این امر از طریق اطلاع رسانی و نقش رسانه ها با حساس 

سازی مردم از وضعیت بحران آبی تحقق پیدا می کند.

سرپرست سازمان قطار شهری قم:

حفاری تونل خط یك مترو قم 
از مرز 9000 متر گذشت

 A سرپرست سازمان قطار شهری قم گفت: حفاری تونل مکانیزه خط
مترو قم از سمت قلعه کامکار به سمت مسجد مقدس جمکران از مرز 9٠٠٠ 

متر گذشت.
دکتر علیرضا قاری قرآن اظهار کرد: حفاری تونل مکانیزه خط A مترو قم 
از سمت قلعه کامکار به سمت مسجد مقدس جمکران توسط دستگاه عظیم 

حفاری TBM - EPB از مرز 9٠٠٠ متر گذشت.
سرپرست سازمان قطار شهری قم بیان داشت: تونل خط A مترو قم به دو 
صورت سنتی و مکانیزه به طول تقریبی 14 کیلومتر در حال حفاری می باشد 
که از این مقدار 1٠.3 کیلومتر توسط دستگاه TBM به صورت مکانیزه حفر 

می شود و تنها 13٠٠ متر دیگر از حفاری مکانیزه باقی مانده است.
وی افزود: دستگاه حفار TBM هم اکنون با عبور از میدان پلیس در 
نزدیکی خیابان زاویه ایستگاه A4 مشغول بکار می باشد و اگر با همین سرعت 
به کار خود ادامه دهد حداکثر تا 4 ماه آینده تونل مکانیزه این خط به پایان 
می رسد. وی با اشاره به آغاز حفاری خط B مترو قم در آینده نزدیك گفت: 
پس از اتمام تونل مکانیزه خط A مترو دستگاه TBM در میدان ولیعصر )عج( 
 B دمونتاژ خواهد شد و پس از مونتاژ دوباره در پردیسان، حفاری تونل خط

مترو از پردیسان به سمت مرکز شهر آغاز خواهد شد.
دکتر قاری قرآن گفت: همزمان با پیشرفت تونل مکانیزه مترو سگمنت 
های مورد نیاز در حال تولید می باشد و هم اکنون نیز به مقدار کافی سگمنت 

تولید و دپو شده است.
سرپرست سازمان قطار شهری با اشاره به افق بهره برداری از پروژه مترو 
افزود: با تلاش شبانه روزی شش ایستگاه مترو در فاز اول در حال ساخت 
می باشد و به موازات آن سایر اقدامات لازم مانند تأمین واگن های مورد نیاز، 

تجهیزات، تأمین توان و ... در حال پیگیری است.

مدیر عامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد

انسداد مسیر غرب به شرق بلوار جمهوری
مدیر عامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از انسداد مسیر غرب 
به شرق بلوار جمهوری مقابل بیمارستان ولیعصر تا تقاطع عطاران به دلیل 

عملیات خاکبرداری تقاطع سه سطحه شهیدان محمودنژاد خبر داد.
محمدتقی نادعلی با اشاره به اجرای پروژه سه سطحه شهیدان محمود نژاد 
اظهار کرد: عملیات احداث این پروژه از اواخر سال گذشته آغاز شده، اکنون 7٠ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و بر اساس زمان بندی اعلام شده تا پایان امسال 
به بهره برداری می رسد. وی خاطرنشان کرد:  به دلیل خاکبرداری زیرگذر 
تقاطع سه سطحه شهیدان محمود نژاد مسیر غرب به شرق بلوار جمهوری از 
مقابل بیمارستان ولیعصر تا تقاطع عطاران به مدت یك ماه مسدود شده است.

مدیر عامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با بیان اینکه افراد باید 
از مسیرهای جایگزین برای تردد استفاده کنند، گفت: پروژه سه سطحه 
محمودنژاد تکمیل کننده رینگ داخلی شهر است که با اجرای این پروژه اکثر 
دوربرگردان های بلوار جمهوری جمع آوری می شود و ترافیك این بخش از شهر 
به شدت کاهش پیدا می کند. وی از شهروندان خواست همکاری لازم را در 
زمینه اجرای این پروژه داشته باشند و به دلیل آنکه محیط اجرای پروژه 

کارگاهی است کمتر در این بخش تردد کنند.

در تابستان امسال صورت گرفت

امدادرسانی به 1000 حادثه دیده در قم
معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان قم گفت: در تابستان 
امسال تیم های امدادی این استان به یک هزار و 59 حادثه دیده خدمت 

رسانی کردند.
محمد رضا بهرامی روز شنبه در گفت و گویی در تشریح عملکرد معاونت 
امداد و نجات جمعیت هلال احمر قم در سه ماهه دوم سال جاری اظهار کرد: 
357 تن از این حادثه دیدگان در سوانح جاده ای، 717 تن در مناسبت های 
مختلف، یک تن در حوادث کارگاهی و 9 تن نیز در کوهستان امدادرسانی 
شدند. وی ادامه داد: در فصل تابستان 7٢ حادثه در سطح استان قم به وقوع 
پیوست که ٦٢ مورد از این حوادث در جاده ها، یک مورد کارگاهی، سه مورد 
در کوهستان و ٦ مورد نیز در مناسبت های مختلف رخ داد و توسط نیروهای 
امدادگر و نجاتگر این جمعیت خدمات دهی انجام شد. بهرامی مجموع کل 
نجات یافتگان از حوادث مختلف را ٢1 تن عنوان کرد و گفت: هشت تن از 
این افراد به مراکز درمانی منتقل و 13 تن نیز به صورت سرپایی درمان شدند. 
وی با اشاره به این که 1٢8 تیم عملیاتی با 557 نیروی امدادی عملیات 
های محوله را انجام دادند، افزود: در این عملیات ها 43 دستگاه آمبولانس به 
صحنه اعزام شده، چهار مورد اطفای حریق صورت گرفته و ٦8 مورد عملیات 

رهاسازی انجام شده است.

مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه 

مالیات بر ارزش افزوده دوره 

تابستان 95 از طریق  سامانه
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حداکثر تا 15 مهرماه 
سال جاری می باشد. 

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی

اتوبوس های  به  سوارشدن  یک بار  حداقل  شاید 
درون شهری شما را هم با این موضوع هم نظر می کند که 
استفاده کنندگان از ناوگان حمل و نقل عمومی افراد کم 
درآمد و حتی قشر ضعیف جامعه هستند اما به نظر می رسد 
با مصوبه شورای اسلامی شهر قم قرار نیست که دیگر سفر با 
اتوبوس های درون شهری کم هزینه باشد و یا حداقل برای 
افراد کم درآمد جامعه سفر های درون شهری گران تر شده 
است. افزایش بیش از 3٢ درصدی کرایه نقدی اتوبوس های 
دورن شهری در حالی توسط شورای اسلامی شهر قم به 
تصویب رسید که به شدت موجب نارضایتی شهروندان شده 
است، اما در این میان با توجه به استفاده قشر آسیب پذیر 
جامعه از اتوبوس های درون شهری، این افزایش قیمت فشار 

مضاعفی بر قشر کم در آمد وارد خواهد کرد.
به گزارش ایمان، هر سال روند افزایش کرایه های اتوبوس 
وتاکسی یکی از نگرانی های دایمی مردم است، ناوگان حمل 
و نقل عمومی اعم از تاکسی و اتوبوس در سال های گذشته 

چندین بار افزایش بها داشته اند و از سویی هم هیچ افزایش 
خدمات دهی از سوی این ناوگان ارائه نمی شود.

آلودگی هوای کلان شهرهای کشور و این اواخر استان قم 
همه مردم را از استفاده به وسایل نقلیه عمومی دعوت کرده 
است از سوی دیگر افزایش گاه و بیگاه کرایه های ناوگان 
حمل و نقل عمومی خیلی از مردم را از استفاده از این وسایل 
منصرف می کند و ترجیح می دهند با خودرو های تک 

سرنشین خود در خیابان های شهر تردد کنند.
اواخر تیرماه بود که اعضای شورای اسلامی شهر قم به 
افزایش 3٢ درصدی کرایه نقدی و 1٠ درصدی کرایه غیر 
نقدی اتوبوس در شهر قم رأی مثبت دادند. بر این اساس 
قیمت سفر درون شهری در قم با 3٢ درصد افزایش به ٦٠٠ 
تومان رسید. البته این مصوبه در بین اعضای شورای اسلامی 
شهر هم مخالفان زیادی داشت تا جایی که زین العابدین 
قراچورلو، از مخالفان این افزایش قیمت، معتقد بود که در 
این افزایش قیمت، یارانه در نظر گرفته نشده است. وی با 

اشاره به اینکه بخشی از بهای بلیط قرار است هزینه سازمان 
اتوبوسرانی را تامین کند ابراز داشت: باید تعداد شرکت های 
خصوصی اتوبوسرانی کاهش پیدا کند تا هزینه های تمام شده 
بلیط کاهش پیدا کند. این عضو شورای اسلامی شهر قم 
گفت: از اول سال گذشته تا حالا بالای 3٠٠ درصد افزایش 

کرایه داشتیم که اینها به قشر ضعیف جامعه فشار می آورد.
شورای  سابق  سخنگوی  رستمی،  عواطف  نعمت الله 
این  ما در  این لایحه گفت:  نیز درباره  اسلامی شهر قم 
لایحه خدمتی به مردم انجام ندادیم یعنی نرخ کارتی را 
به 3٦٠ تومان و نرخ نقدی را به ٦٠٠ تومان رساندیم. باید 
آسیب شناسی کنیم که چه کسانی کرایه نقدی پرداخت 
می کنند چرا که معمولا این افراد از قشر آسیب پذیر بوده و با 

این مصوبه با مشکل مواجه می شوند.
این مصوبه در همان جلسه شورای اسلامی شهر قم به 
تصویب اعضا رسید و برای تائید به فرمانداری قم ارسال شد. 
کمیته تطبیق فرمانداری این مصوبه را مغایر با بخشنامه 
دولت و نرخ تورم دانست و با آن مخالفت کرد. از سوی دیگر 
کارگروه تنظیم بازار نیز، با افزایش نرخ کرایه اتوبوس در شهر 

قم مخالفت کرده بود.
بر پایه این گزارش، مصوبه افزایش 3٢ درصدی کرایه 
اتوبوس پس از اینکه در کمیته تطبیق فرمانداری رد شد، 
مجدد به صحن علنی شورا بازگشت و اعضای شورای اسلامی 
شهر قم بر این مصوبه خود اصرار کرد و این مصوبه راهی 
هیئت حل اختلاف استان قم شد. هیئتی که اعضای آن 
استاندار، مدیر کل دادگستری، دو نفر از نمایندگان قم در 
مجلس شورای اسلامی و یک نفر نماینده شورای اسلامی 

استان می باشند.
به نظر می رسد دیگر تنها امید مردم به خصوص قشر 
ضعیف جامعه، تصمیم هیئت حل اختلاف به عنوان مرجع 
تصمیم گیر در خصوص این مصوبه است. مصوبه ای که دود 
آن تنها به چشم قشر ضعیف و کم درآمد جامعه خواهد 
رفت. این مصوبه برای تصمیم گیری نهایی به هیئت حل 
اختلاف استان قم رفته است. روزنامه ایمان در روزهای آینده 
از تصمیم نهایی این هیئت در خصوص مصوبه افزایش 3٢ 

درصدی نرخ کرایه اتوبوس در قم گزارش خواهد داد.

فرمانداری مخالفت کرد؛ شورای شهر اصرار

افزایش ۳2 درصدی کرایه اتوبوس در قم

نماینده آیت الله سیستانی در ایران گفت: 
ما نباید از مواضع خود عقب نشینی کنیم، 
اما سبب تحریک سایر مذاهب و فرق نیز 

نباید شد.
سیدجواد  والمسلمین  الاسلام  حجت 
شهرستانی پیش از ظهر دیروز در دیدار با ائمه 
جماعات سادات استان قم با اشاره به اینکه 
روحانیت به عنوان سفیر مکتب تشیع نسبت 
به آنچه در دنیا می گذرد مسئولیت دارد، 
اظهار داشت: متاسفانه درک و کار تبلیغی ما 
در محدوده ایران و عراق و کشورهای منطقه 
است و نسبت به آنچه در دنیا می گذرد، 

آگاهی نداریم.
وی با طرح این پرسش که آیا مکتب 
تشیع فقط برای فارس و عرب زبان ها شکل 

گرفته، گفت: 7٠٠ میلیون اسپانیولی زبان در دنیا هستند که 
باید برای آنها و سایر زبان های عالم نیز خوراک فرهنگی و 

تبلیغی فراهم کرد.
نماینده آیت الله اسیستانی در ادامه بر لزوم توجه به 
اقدامات سیستماتیک تاکید کرد و ابراز داشت: متاسفانه 
بسیاری از کارهای ما منظم نیست؛ امیرالمومنین )ع( بر لزوم 
نظم در امور تاکید کرده اند که این مسئله نشان دهنده تاثیر 

و پیشرفت امور بر پایه نظم است.
حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی با اشاره به اینکه 
جهان سوم همواره بر روی موضوع تخصص و تعهد مانور 
می دهد، اظهار داشت: بنده معتقد هستم مدیریت جامع 
تخصص و تعهد است؛ یکی از مهم ترین عقب افتادگی های 

جهان سوم به دلیل عدم مدیریت در امور است.
وی با بیان اینکه »مدیریت« موجب پیشرفت مالزی و 
سنگاپور شد، اظهار داشت: متاسفانه به جهان سوم تلقین شده 
که شما عرضه ندارید و توانایی انجام دادن کاری را ندارید در 

حالی که باید »ما می توانیم« را سرلوحه رویکردهای خوب 
قرار دهیم و از فرصت ها به خوبی بهره ببریم.

حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی با بیان اینکه امروز 
کل جهان دست مبتکران جهان سوم است، ابراز داشت: 
بیش از  4٠ درصد کادر پژوهشی »ناسا« را ایرانیان تشکیل 
می دهند؛ آیا این 4٠ درصد می توانند به ایران بیایند یا 
کارشکنی می شود! نماینده آیت الله العظمی سیستانی با 
اشاره به اینکه در جهان سوم به دانشمندان و نخبگان توجه 
نمی شود، تصریح کرد: در این کشورها همواره دافعه بیشتر 
از جاذبه است؛ کشورهای جهان سوم درگیر بروکراسی های 
اداری طولانی مدت هستند و باعث دلسردی اندیشمندان 
می شوند، در حالی که امور مختلف در کشورهای پیشرفته با 

سرعت انجام می شود.
اینکه  بیان  با  حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی 
ایران در عرصه های  کشورهای خارجی به استعدادهای 
مختلف توجه خاصی دارند، اظهار داشت: مجید مجیدی 
کارگردان فیلم محمد )ص( برای بنده نقل کرد که دولت 

فرانسه از ایشان برای اکران این فیلم در فرانسه 
دعوت کرده بود.

وی بر لزوم استفاده از ابزارهای ارتباطی در 
راستای تبلیغ مکتب تشیع تاکید کرد و افزود: 
مجید مجیدی نقل می کرد تاکنون فیلم های 
زیادی درباره حضرت موسی )ع(، مسیح )ع( 
و بودا تولید شده، در حالی که تاکنون فقط ٢ 
فیلم درباره حضرت رسول اکرم )ص( ساخته 

شده است. 
 نماینده  آیت الله سیستانی تصریح کرد: 
ما متاسفانه بیشتر شاهد درگیری های جنبی 
هستیم و هرکسی می آید، کار افراد قبلی را 

طرد می کند.
والمسلمین شهرستانی  الاسلام  حجت 
با انتقاد از وجود قانون نانوشته »حذف« در 
کشور، گفت: اختلاف نظر متفاوت از درگیری است؛ اختلاف 
نظر همواره وجود دارد، اما همواره باید برای یکدیگر ارزش 

قائل باشیم.
نماینده  آیت الله العظمی سیستانی در بخش دیگری از 
سخنان خود بر لزوم عمل به مبانی مکتب تشیع تاکید کرد 
و گفت: ما که مدعی پیروی از اهلبیت )ع( هستیم و ائمه 
معصومین )ع( را الگوی خود می دانیم باید در امور مختلف، 

براساس سیره آن بزرگواران عمل کنیم.     
حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی بر لزوم پرهیز از 
تحریک احساسات فرق و مذاهب تاکید کرد و افزود: ما نباید 
از مواضع خود عقب نشینی کنیم اما سبب تحریک سایر 

مذاهب و فرق نیز نباید شد.
وی در پایان با اشاره به اینکه اقدامات برخی گروه ها 
به اسلام و مکتب تشیع ضربه می زند، ابراز داشت: نباید 
با تندروی و سایر اقدامات نامناسب زمینه تحریک دیگران 

را فراهم کرد. 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: میزان 
گلوتن یا مرغوبیت آرد تولیدی در قم بالاتر از میانگین 

کشوری بیشتر است.
فرهاد زارعی روز شنبه در کارگروه تنظیم بازار و کمیسیون 
هماهنگی تعزیرات حکومتی قم در استانداری این استان با بیان 
این مطلب، اظهار داشت: گلوتن ماده پروتئینی است که در 
گندم یافت می شود و در کش آمدن خمیر و ترد شدن فرآورده 
های آردی تاثیر زیادی دارد. وی افزود: گلوتن موجود در آرد 
تولیدی در استان بین ٢4 تا ٢7 درصد و بالاتر از میانگین 
کشوری است. این مسئول تصریح کرد: میزان گلوتن موجود 
در آرد طبق اندازه گیری که با دستگاه ایندکس یا گلوتن شور 
انجام می شود، اگر بین 5٠ تا 75 درصد باشد، کشش لازم را 
خواهد داشت و آرد دچار مشکل نمی شود. زارعی همچنین 

با اذعان به اهتمام و دقت ویژه ای که در بحث نگهداری 
برغم سیلوهای  افزود:  استان صورت می گیرد،  گندم در 
قدیمی موجود در استان روش نگهداری گندم کاملا مطابق 
با سیلوهای پیشرفته و مکانیزه انجام می شود. وی با تاکید بر 
اینکه افزایش دما زمینه فساد گندم را به شدت افزایش می 
دهد، گفت: آزمایشگاه اختلاط گندم موجود در استان با بهترین 
روش و سیستم کار می کند تا بواسطه افزودنی های مجاز 
از یک استحصال و خروجی خوبی برخوردار باشد. مدیرکل 
غله قم همچنین در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
ممنوعیت واردات گندم به کشور در راستای تقویت تولید گندم 
داخلی، اظهار کرد: سال گذشته مقداری گندم وارد کشور شد 
که بیشتر آنها نیز به سمت صنعت و سایر اصناف و مصارف 
خاص هدایت شد. زارعی همچنین با یادآوری اینکه صد در صد 

کیفیت یک قرص نان بستگی به شرایط نگهداری گندم، نحوه 
آسیاب کردن و تخمیر آرد مصرفی دارد، افزود: در حال حاضر 
گندم هایی که از استان های گندم خیز کشور وارد قم می 
شود، از نظر کیفیت همطراز گندم های وارداتی به استان های 
سمنان، البرز و تهران است. چهاردهمین کارگروه تنظیم بازار 
و کمیسیوون هماهنگی تعزیرات حکومتی و دهمین جلسه 
کمیته تنظیم بازار و تامین ارزاق عمومی استان با موضوع 
بررسی کیفیت گندم و آرد قم برگزار شد. اخذ مجوز حمل 5 
هزار تن گندم با کیفیت از استان گلستان به قم و اقدام دانشگاه 
علوم پزشکی در خصوص نمونه گیری از کلیه سیلوهای گندم 
و همچنین اعلام نمودن میزان گلوتن موجود در آرد تولیدی 
استان و ضرورت رعایت استاندارد سبوس گیری از سوی 

واحدهای خبازی از جمله مصوبه ای این جلسه بود.

نماینده آیت الله سیستانی در دیدار با ائمه جماعات سادات استان قم:

از تحریک فرق و مذاهب دینی پرهیز شود

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم اعلام کرد

مرغوبیت آرد تولیدی در قم بالاتر از میانگین کشوری

نامحــرمانه 
تشکیل 3جلسه ازکمیته انتخابات جامعه روحانیت

سخنگوی جامعه روحانیت مبارز گفت: تاکنون 3 جلسه از کمیته انتخابات جامعه روحانیت برگزار شده 
است، اما بررسی انتخابات شوراها فعلا در دستور کار این کمیته نیست.حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم 
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز در گفتگویی با بیان اینکه بنده به عنوان سخنگوی کمیته انتخابات جامعه 
روحانیت و آقای ابوترابی فرد به عنوان قائم مقام این کمیته تعیین شده ایم، اظهار کرد: کمیته انتخابات تاکنون 
نزدیک سه جلسه برگزار کرده و به مسائل مربوط به انتخابات ریاست جمهوری سال آینده پرداخته است.

وی افزود: بررسی انتخابات شوراهای اسلامی شهر فعلا در دستور کار کمیته انتخابات جامعه روحانیت مبارز 
قرار ندارد و ما تاکنون در این رابطه ورود نکرده ایم.مصباحی مقدم در پاسخ به سوالی درخصوص همکاری 
مشترک جامعه روحانیت و مدرسین برای انتخابات، گفت: کمیته انتخابات هنوز سازوکاری برای همکاری با 

جامعه مدرسین تدوین نکرده است.
 

جلسه وزیر نفت با کارشناسان دفتر رهبری درباره قراردادهای نفتی
فرج الله رجبی نماینده مردم شیراز در مجلس دهم در تشریح روند بررسی قراردادهای نفتی در نشست 
غیرعلنی مجلس اعلام کرد: وزیر نفت در مجلس حاضر شد و ضمن تشریح فرآیند عقد این قراردادها، نحوه 
رسیدگی به انتقادها و نظرات دستگاه های نظارتی را توضیح داد و رییس مجلس نیز برخی از انتقادها و 
ایرادهای مطرح شده را بازگو کرد و نظرات کارشناسی دفتر مقام معظم رهبری را تشریح کرد و درنهایت در 
جلسه ای با حضور وزیر نفت و نمایندگان دفتر مقام معظم رهبری مسائل جمع بندی شد و شاهد بودیم که 
منتقدان در آن مقطع در سکوت کامل فرو رفتند اما بلافاصله پس از آن جلسه، بار دیگر هجمه های خود علیه 
این مسئله را آغاز کردند.عضو فراکسیون امید در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: بی شک استفاده 
ابزاری، تبلیغاتی و سیاسی از مسائلی که سرنوشت و رونق اقتصادی مملکت به آن گره خورده، در درازمدت 

برخلاف مصالح نظام و منافع ملی خواهد بود.

نشست شورای مرکزی مؤتلفه اسلامی با جامعه مدرسین
نشست مشترک اعضای شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی با جامعه مدرسین در محل این نهاد حوزوی 
در قم برگزار شد. محمد نبی حبیبی، دبیرکل مؤتلفه اسلامی در این جلسه که به ریاست آیت الله محمد 
یزدی و با حضور اعضای جامعه مدرسین برگزار شد، گزارشی از فعالیت ها و اقدامات حزب مؤتلفه اسلامی را 
ارائه کرد. سپس اعضای جامعه مدرسین با ارائه نقطه نظرات خود در ارتباط با مسائل مطرح شده، به تبادل 
نظر پرداختند. در پایان این جلسه آقایان حبیبی و اسد الله بادامچیان با ارائه توضیحاتی پیرامون برخی مسائل 

مطرح شده از هماهنگی و فرصت بدست آمده جهت این جلسه تشکر کردند.

حمایت تمام قد رئیس دولت اصلاحات از روحانی
»رئیس دولت اصلاحات معتقد است مصلحت کشور در شرایط کنونی ایجاب می کند که اصلاح طلبان از 
آقای روحانی حمایت کنند و به دنبال معرفی هیچ گزینه دیگری در انتخابات آینده نباشند. ایشان معتقدند 
حمایت اصلاح طلبان از آقای روحانی به هیچ عنوان نباید مشروط باشد بلکه اصلاح طلبان باید در انتخابات 
آینده به صورت تمام قد از آقای روحانی حمایت کنند.«احمد خرم، وزیر راه دولت اصلاحات در گفت وگو 
با »آرمان امروز« از دیدار اخیر خود با رئیس دولت اصلاحات و موضع او در انتخابات آینده پرده برمی دارد و 
عنوان می کند: »موضع رئیس دولت اصلاحات این است که اصلاح طلبان بدون قید و شرط از آقای روحانی 

در انتخابات حمایت کنند.«

پای مادر ابتکار به پرونده های محیط زیست کشیده شد
فساد مالی در بین مدیران ابتکار، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان محیط زیست بالا گرفته است. 
به گفته یکی از منابع آگاه دیروز مقیمی مدیر کل محیط زیست شمیرانات نیز به دلیل تخلفات مالی 
دستگیر شد. موضوع دیگر زمین مصادره ای است که سالهاست در اختیار مادر ابتکار قرار داده شده تا 
خیریه ای را در آن ایجاد کنند. اما این زمین به محلی برای دیدارهای خارج از برنامه معاون رئیس جمهور 

تبدیل شده است.
 

سخنان گستاخانه رئیس جمهور فراری یمن علیه ایران
عبد ربه منصور هادی رئیس جمهور مستعفی و فراری یمن، ایران را باعث ویرانی یمن خواند و ادعا کرد که 
ایران در برابر تمام تلاش ها برای دستیابی به راه حلی سیاسی برای بحران یمن مانع تراشی می کند. وی ایران 
را حامی افراط گرایی و تروریسم مذهبی در منطقه خواند. این ادعاها در حالی مطرح می شود که ایران همواره 
از خواست و ارادۀ ملت یمن در تعیین سرنوشت خود دفاع کرده و جنگ افروزی عربستان برای جلوگیری از 

تحقق ارادۀ ملی در این کشور را محکوم کرده است. 
 

علت طولانی شدن جنگ از زبان یکی از فرماندهان
اسماعیل کوثری رئیس کمیته دفاعی مجلس نهم در گفت و گو با میزان به مناسبت آغاز هفته دفاع 
مقدس پیرامون زمینه های تاریخی شروع جنگ میان ایران و عراق درباره اینکه آیا خیانت بسیاری از افراد و 
جریانات سیاسی در ایام جنگ عامل تشدید درگیری ها میان ایران و عراق بود اظهار کرد: بدون شک نمی توان 
این موضوع را نادیده گرفت زیرا خیانت افرادی مثل بنی صدر و عوامل وابسته به استکبار و آمریکا که درحال 
حاضرنیز تعداد انگشت شماری از آنها درکشور وجود دارند در زمان جنگ غیر قابل انکار نیست و به گونه ای 

که آنها سبب شدند که دامنه جنگ میان ایران وعراق به درازا بکشد.

دادگاه به نفع فیلم رستاخیز رای داد
مدیرکل دفتر حقوقی و امور مالکیت معنوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: دادگاه بدوی روز 
شنبه )سوم مهرماه( به نفع فیلم سینمایی رستاخیز رای داد. پیش از این احمدرضا درویش کارگردان 
فیلم سینمایی رستاخیز از شکایت در خصوص اکران نشدن این فیلم و درخواست غرامت 4٠٠ میلیارد 
ریالی خبر داده بود. لادن حیدری روز شنبه در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار ایرنا در شهرکرد افزود: 
امروز رای بدوی دادگاه ورود خسارت به نفع فیلم رستاخیز داده است، ولی هنوز میزان خسارت آن اعلام 

نشده است.
 

اخبار علیه احمدی نژاد جو سازی است
عبدالرضا داوری در واکنش به یادداشت مهدی فضائلی که چند روز پیش در خبرگزاری فارس منتشر 
شد، به سایت جمهوریت گفته است: »بخشی از جریان اصولگرا تلاش می کند فرایند مهندسی پیچیده را در 
عرصه انتخابات پیاده کند و سعی دارند این عملیات روانی را انجام دهند و به نظرم همان اتفاقی که سال 9٢ 

افتاد و سعی کردند کاندیدای خود را به دولت برسانند و نتوانستند، در این دوره هم همین اتفاق می افتد«.
 

مخالفت تلویحی سپاه با حضور احمدی نژاد در انتخابات96
حجت الاسلام سعیدی نماینده ولی فقیه در سپاه گفت؛پیچیدگی انتخابات  به خاطر چند مسئله 
است:یکی تلاش افرادی که در گذشته در رأس حکومت بودند، مانند دولت نهم و دهم. یعنی نوع رفتار و 
حرکت هایی که دارد انجام می گیرد بازگشت به گذشته است که خود این موضوع مسئله مهمی است که آیا 

در شأن یک امت انقلابی و هدفمند این است که بازگشت به عقب داشته باشد یا خیر. 
 

کنایه سنگین روحانی به مخالفان برجام
حسن روحانی روز شنبه در مراسم بازگشایی و آغاز سال تحصیلی 9٦-95 و بهره برداری همزمان از هزار 
پروژه آموزشی، ورزشی و پرورشی در سراسر کشور، اظهارداشت: آنها که می گویند آثار برجام را نمی بینیم 

باید بدانند بخش بزرگی از بودجه و منابع دولت  در سال جاری در سایه اجرای برجام به دست آمده است.

تجارت جدید اعراب با نفت ایران
امارات متحده عربی در هیاهوی روابط پرتنش نفتی ایران و عربستان سعودی، در سکوت کامل خبری بهره 
برداری از یک پروژه جدید نفتی را کلید زده و با افتتاح و راه اندازی رسمی این طرح علاوه بر دور زدن تنگه 

هرمز، تصاحب سهم حداکثری از یک بازار سودآور نفتی را هم در دستور کار قرار داده است.
 

سئول طرح ترور رهبر کره شمالی را در دست دارد
وزیر دفاع کره جنوبی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا دولت برنامه ای برای حذف کیم جونگ اون، 
رهبر کره شمالی دارد یا خیر گفت: بله چنین طرحی در دست است. کره جنوبی یک ایده و طرح کلی برای 

هدف گیری دقیق تاسیسات موشکی دشمن در نواحی مهم و نیز حذف رهبری دشمن در دست دارد.
 

اتهام بزرگ حسن عباسی به معاون روحانی
حسن عباسی در جمع دانشجویان دانشگاه های استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: رئیس سابق دانشگاه 
شریف )علی اکبر صالحی( جلو استادش که وزیر انرژی آمریکاست دو زانو می نشیند و همه چیزمان را در 
هسته ای می دهد بعد میگویند چیزی بدست نیاوردیم. اگر خطری برای دشمن نداریم، هنوز انقلابی نشده ایم. 

توضیحات ظریف درباره مرگ بر آمریکا
محمد جواد ظریف در شورای روابط خارجی آمریکا و در واکنش به بلبوردهای ضدایرانی در سراسر 

نیویورک( من هیچوقت این جمله را نگفته ام که »مرگ بر امریکا یعنی مرگ بر مردم آمریکا.

 زنگ آغاز سال تحصیلی جدید، روز 
شنبه طی آیینی همزمان با سراسر کشور 
با حضور تولیت آستان مقدس حضرت 
و  کشوری  مسئولان  و  )س(  معصومه 
استانی در هنرستان دخترانه شهید صباری 

قم نواخته شد.
آیت الله سعیدی:

باید از امکانات آموزشی 
به نحو احسن استفاده شود

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه 
دانش  داشت:  اظهار  آیین  این  در  )س( 
آموزان نسبت به فراگیری علم در رشته 
های مختلف متعهد باشند. آیت الله سید 
که  گونه  همان  افزود:  سعیدی  محمد 
خدمات آموزشی برای دانش آموزان فراهم 

شده است باید از این امکانات به نحو احسن استفاده شود. امام جمعه موقت قم با اشاره 
به فراگیری مسائل اخلاقی و فرهنگی گفت: انسان ها با هدفی به این دنیا آمده اند و بعد 
از مدتی از این دنیا خواهند رفت، از این رو باید نسبت به نعمت هایی که در اختیار داریم 

متعهدانه عمل کنیم. سعیدی ادامه داد: علم آموزی انسان را به جایگاه رفیع می رساند.
استاندار قم تاکید کرد

ضرورت تامین زیرساخت های آموزشی
استاندار قم نیز در این آیین طی سخنانی با اشاره به اهمیت تعلیم و تعلم از همه  
تلاشگران این عرصه قدردانی کرد. سید مهدی صادقی با اشاره به تلاش، مشارکت و 
تعامل همه ی مسئولان برای تامین زیرساخت های آموزشی اظهار داشت: پرورش آینده 
سازان با معیارهای انسانی و اسلامی هدف اصلی همه ی متولیان امر آموزش و پرورش 
است. وی همچنین آغاز سرشماری عمومی نفوس و مسکن به صورت اینترنتی را مورد 
توجه قرار داد و خواستار مشارکت خانواده ها در راستای گردآوری اطلاعات شد. استاندار 

قم در پایان این مراسم زنگ آغاز سال تحصیلی جدید را نواخت.
نماینده قم:

زیرساخت های علمی آموزش و پرورش تقویت شود
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این آیین گفت: در هشت سال 

جنگ تحمیلی روحیه ولایت مداری و 
جهادی مردم، دشمنان اسلام را شکست 
این  با داشتن  امروز دانش آموزان  داد و 
ادامه دهند. حجت  را  راه شهدا  روحیه، 
ذوالنوری  مجتبی  والمسلمین  الاسلام 
افزود: امروز نظام جمهوری اسلامی ایران 
به روحیه  اقتصاد مقاومتی  برای تحقق 
ولایت مداری،  شهادت طلبی،  خوداتکایی و 
معنویت نیازمند است. ذوالنوری با اشاره به 
اهمیت مدیریت جهادی اظهار کرد:  ما در 
عرصه هایی که در آن ها ارزش ها برجستگی 
داشت و مدیریت جهادی و روحیه بسیجی 
را متحیر  دنیا  توانستیم که  بود،   حاکم 
کنیم. نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: رمز موفقیت کشورمان در 
پیشرفت در برخی از عرصه ها این بود که پایبندی به ارزش ها، معنویت و تخصص در این 
عرصه ها با یکدیگر تلفیق شدند. ذوالنوری با تاکید براینکه باید ضمن حمایت از آموزش و 
پرورش،  زیرساخت های این نهاد علمی هم تقویت شود،  گفت: باید جوانان ایرانی با تلاش 
خودشان مسیرهای پیشرفت های علمی باقی مانده را با سرعت بیشتری پشت سر بگذارند 
و کشورمان هنوز راه های نرفته زیادی را دارد. وی ادامه داد:  جوانان ایرانی مرزهای علمی را 
شکستند و توانستند که مسیر پیشرفت های علمی را با جهش پشت سر بگذارند،  آن ها در 
عرصه های علمی در زمان کوتاهی به موفقیت هایی رسیدند که کشورهای پیشرفته چند 
دهه را برای رسیدن به این موفقیت ها سپری کردند. نماینده مردم قم در مجلس گفت: 
پیشرفت های علمی جوانان ایرانی،  جهان را شگفت زده کرده است،  مجلات علمی دنیا عنوان 
جهش و خیزش علمی را به پیشرفت های جوانان ایرانی در عرصه های علمی داده اند. ذوالنوری 
ادامه داد:  رمز موفقیت کشور در پیشرفت در برخی از عرصه ها این بود که پایبندی به ارزش ها، 
معنویت و تخصص در این عرصه ها با یکدیگر تلفیق شدند. در سال تحصیلی 9٦-95 بیش از 
٢3٠ هزار دانش آموز در یک هزار و 4٠٠ کد واحد آموزشی استان قم مشغول به تحصیل 
شدند. این آیین با حضور اسفندیار چهاربند رئیس مرکز برنامه ریزی و منابع انسانی وزارت 
آموزش و پرورش، سید مهدی صادقی استاندار قم، حجت الاسلام مجتبی ذوالنور نماینده 
مردم قم در مجلس  و حمیدرضا شیخ الاسلام مدیرکل آموزش و پرورش قم، برگزار شد.

با حضورمسئولان کشوری و استانی:

زنگ آغاز سال تحصیلی جدید در قم نواخته شد


